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Uglen er nu hoppet helt i aaU’s nye de-

sign, og med det er også fulgt et par andre 
ændringer. rektors grublerier har skiftet 
navn til reKtors PersPeKtiV, mens På 
Plakaten er taget af bagsiden og sat ind i 

bladet med et lidt andet indhold.
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r E G l E r  F O r 
y T r i n G S F r i H E d

n y T  k O d E k S  F O r  G O d  O p F ø r S E l

ytringsfrihed er vigtig, men for professor anders drejer er det 
mindst lige så vigtigt at have ret til ikke at udtale sig.

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

Ansatte på AAU har både ytringsfrihed og ytringspligt. det fremgår 
af en ny code of conduct for ytringsfrihed, som blev godkendt i ho-
vedsamarbejdsudvalget i december.

ifølge Universitetsloven skal universitetet udveksle viden med det 
omgivende samfund og opfordre medarbejderne til at deltage i den 
offentlige debat. AAU’s nye regler fastslår bl.a., at enhver medarbej-
der har ret til at bruge sin titel og tilknytning til universitetet, når 
vedkommende udtaler sig indenfor sit faglige felt og om forhold på 
universitetet. 

- vores nye code of conduct er en god idé, fordi vores forhold til eks-
terne interessenter har ændret sig markant i de sidste par år. dels 
på grund af digitaliseringen og nye sociale medier, dels fordi interes-
senter i medierne er begyndt at agere markant anderledes end tidli-
gere, siger professor Anders drejer, institut for økonomi og ledelse, 
som for nylig har oplevet, at en journalist har klaget til universitetets 
ledelse over nogle af hans udtalelser vedrørende ledelsen i dsb.

journalisten mener, at Anders drejers udtalelser er forkerte og vil 
have AAU’s ledelse til at forholde sig til dette. men direktør Peter 
Plenge har på rektors vegne henvist til medarbejdernes ytringsfri-
hed og til Udvalgene vedrørende videnskabelig Uredelighed.

- vores ledelse skal ikke ind og agere faglig ”overdommer” i forhold 
til vilde beskyldninger, påstande og falsum fra eksterne. Her er Peter 
Plenges taktik den rigtige, siger Anders drejer.

retten til at sige nej

sagen er for Anders drejer et eksempel på, at universitet og forskere 
må kæmpe for deres ytringsfrihed, fordi blandt andre erhvervsper-
soner og kommunikationschefer i stadig højere grad forsøger at få 

forskere til at trække deres udtalelser tilbage, hvis de ikke passer 
ind i virksomhedens version af virkeligheden. Han ser også en mod-
sætning i, at politikerne på den ene side via Universitetsloven forlanger, 
at forskerne blander sig i debatten og på den anden ikke holder sig for 
gode til at kritisere navngivne eksperter og forlange deres afgang, som 
det var tilfældet, da professor på Københavns Universitet, marlene wind, 
for godt halvandet år siden kom i modvind på grund af udtalelser om 
genindførelse af grænsekontrollen.

- det var en passende lejlighed til at vi, såkaldte, eksperter overve-
jede, hvad vi udtaler os om, og om vi udtaler os som privatpersoner 
eller med basis i solid forskningsmæssig viden. man skal huske, at 
professortitlen eller ekspertprædikatet altid følger med en udtalelse, 
og at medierne også bruger os til at få legitimitet til deres historier, 
understreger Anders drejer, der i dag oftere siger nej end ja til at 
udtale sig.

- det har ændret sig markant indenfor de sidste par år. og uanset at 
vi skal formidle viden, så skal vi også have ret til at tage forbehold, til 
helt at sige nej og til ikke at besvare alle henvendelser, der kommer 
udefra, mener Anders drejer, der i løbet af to år fx har modtaget om-
kring 200 mails fra journalisten, der har klaget over ham.

code oF conduct For ytringsFrihed

1.   enhver medarbejder kan udtale sig på sine egne vegne i 
overensstemmelse med sin bedste overbevisning indenfor 
sit faglige felt i bred forstand, såvel som om forhold ved-
rørende universitetet, med brug af sin titel og tilknytning 
til universitetet.

2.   enhver medarbejder kan herudover udtale sig om andre 
sager uden brug af sin tilknytning til universitetet.

3.   i henhold til universitetets delegationsinstruks udtaler rek-
tor sig på universitetets vegne.

se hele kodekset her: Kortlink.dk/byur 

i forbindelse med indsatsen på arbejdsmiljøområdet er der peget 
på et behov for at formulere og aftale et kodeks for, hvordan man 
som medarbejder på aalborg Universitet forventes at opføre sig 
overfor andre medarbejdere, de studerende og de mange eksterne 
samarbejdspartnere. 

rektorat, hovedsamarbejdsudvalg og personalepolitisk udvalg har 
drøftet, hvad der anses for god praksis på universitetet. det har ført 
til følgende generelle adfærdsregler:

1.  efterlev de grundlæggende værdier på universitetet og indenfor 
den danske offentlige sektor 

2.    Vær en god kollega
3. skab samarbejde og dialog

4. Kommunikér åbent og professionelt
5.  brug mulighederne for medindflydelse – engager dig i universi-

tetets forhold
6. Kend og brug universitetets Pbl-principper
7. tag medansvar for de studerendes læring og udvikling
8. bidrag til universitetets gode omdømme
9. håndtér konflikter konstruktivt
10. Vær åben og konsekvent hvis du havner i et krydspres
11.  mobning, chikane, diskrimination, forskelsbehandling samt tru-

ende eller voldelig adfærd er uacceptabelt – deltag ikke i det og 
tag medansvar, hvis du oplever at andre udsættes for det.

læs mere om det nye kodeks i aaU-håndbogen: kortlink.dk/byk8



Bedømmelseskomitéen består af formand Niels Due Jensen, Poul Due Jensen’s Fond, CEO hos Terma 
A/S, Jens Maaløe, tidligere rektor Sven Caspersen, Aalborg Universitet, professor Nina Smith, Aarhus 
Universitet og professor Preben Terndrup Pedersen, Danmarks Tekniske Universitet.

Hvis komitéen ikke finder en egnet kandidat uddeles prisen ikke.

- inden for det tekniske og naturvidenskabelige område

Grundfosprisen er indstiftet af Poul Due Jensen’s Fond i 2001 med det formål at stimulere, anerkende og støtte 
national og international forskning i banebrydende, samfundsgavnlige og fremsynede løsninger inden for det 
tekniske og naturvidenskablige område. I år lægges særlig vægt på forskning inden for sensor-teknologier.

Indstilling til prisen:   Enhver kan bringe kandidater til Grundfosprisen i forslag. Indstillin-
gen består af en motivering (max. 3 A4-sider) samt kort CV.

Frist for indstilling:  1. maj 2013.

Grundfosprisen og dens uddeling:   Prisen består af skulpturen “Be–Think–Innovate” samt et kontant 
beløb på 1 mio. DKK – 250.000 DKK går direkte til prismodtageren 
og 750.000 DKK til videre forskning inden for området.

Motiveringen sendes til:  Grundfos Holding A/S
 Grundfosprisens sekretariat
 Poul Due Jensens Vej 7
 8850 Bjerringbro
 Mrk: “Grundfosprisen 2013”

Offentliggørelse af vinder:   Prisuddelingen finder sted d. 26. september 2013.

Yderligere information:  Besøg www.grundfos.dk/grundfosprisen.
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7 0  P c t.  H A r  
v U r d E r E T  A r B E j d S p l A d S E n

apv-processens FeM Faser · en APv må ikke forveksles med et spørgeskema. en APv er en 
tre-årig proces, som udføres i fem faser, der tilsammen udgør arbejdspladsvurderingen. Arbej-
det med de fem faser ligger i de enkelte institutters og hovedafdelingers samarbejdsudvalg (sU) 
og arbejdsmiljøudvalg (AmiU). det er dér, man kender det lokale arbejdsmiljø, og det er dér, man 
både har mulighed for at påvirke arbejdsmiljøet og også har ansvar for at gøre det. 

70 pct. af aau’s ansatte har vurderet deres arbejdsplads ved 
at svare på det spørgeskema, som de modtog i december. 
hr-afdelingen er færdig med at behandle besvarelserne og 
resultaterne af en række fokusgrupper i februar.

AF lArs brodersen, ArbejdsmiljøKonsUlent, Hr-AFdelingen

AAU’s proces med arbejdspladsvurdering (APv) 2012-2015 blev 
igangsat i efteråret 2012, og Hr-afdelingen er nu godt i gang med 
den første af APv-processens fem faser.

Kortlægningen i fase 1 omfatter bl.a. det centrale spørgeskema fra 
Hr-afdelingen, hvor der var en forlænget svarfrist den 8. januar 
2013. svarprocenten blev 70 pct., hvilket er lidt lavere end ved sidste 
APv for tre år siden, hvor svarprocenten var 80 pct. rapporterne fra 
APv-spørgeskemaet er i skrivende stund under udarbejdelse og bli-
ver sendt til de respektive arbejdsmiljøudvalg og samarbejdsudvalg 
i løbet af februar, hvorefter udvalgene skal i arbejdstøjet med fase 2.

supplerende Fokusgrupper

Parallelt med spørgeskemaet har Hr-afdelingens APv-team gen-
nemført APv-fokusgruppeinterview med inviterede viP, tAP, sekre-
tariatsledere, ph.d.er, medarbejdere på campus København, medar-
bejdere på campus esbjerg og institutledere. 

Fokusgruppeinterviewene er gennemført for at give et mere kvali-
tativt indblik i arbejdsmiljøet som supplement til spørgeskemaets 
mere kvantitative form; man har nemmere ved at udtrykke og op-
fange nuancer i en samtale end i et spørgeskema. resultatet af disse 
fokusgruppeinterview bliver sammenfattet i en rapport, som vil led-
sage spørgeskemarapporterne for hele AAU. 

de enkelte institutter og hovedafdelinger supplerer desuden efter 
behov med andre målemetoder som fx sygefraværsstatistik, ar-
bejdsmiljødrøftelser, input fra arbejdsmiljøgrupper, generelle ten-
denser fra grUs-lUs-mUs mv.

Årsager og ønsker

i APv’ens fase 2 handler det om, på baggrund af outputtet fra kort-
lægningen i fase 1, at beskrive arbejdsmiljøproblemer, deres årsager 
og vurdere, hvordan de kan løses. mindst lige så vigtigt er det des-
uden at diskutere, hvilken ny og bedre tilstand vi gerne vil hen til, og 
hvordan vi kommer derhen.

i fase 2 arbejdes der altså både med løsning af konkrete problemer 
og med fremtidsvisioner, og alt det formuleres til en handlingsplan 
for arbejdsmiljøarbejdet. 

Workshops til Fase 2

For at hjælpe arbejdsmiljøudvalg og samarbejdsudvalg på vej med 
arbejdet i fase 2, er der planlagt nye workshops. invitationer er sendt 
ud til arbejdsmiljøudvalg og samarbejdsudvalg i institutter og ho-
vedområder.

indholdet i disse workshops er:
•   behandling af spørgeskemaresultaterne; hvordan griber man det 

an med prioriteringsværktøjer mv.?
•   handlingsplansmodulet (it-system), som knytter sig til spørgeske-

maresultaterne.
•   værktøjer til dialogprocesser med henblik på medarbejderinddra-

gelse.

Mere inForMation

Hvis du ønsker mere information om arbejdsmiljø generelt, kan du 
læse mere her: www.arbejdsmiljøviden.dk  

Hvis du ønsker information om AAU’s APv og APv-processen, kan du 
finde det ved at søge på APv i AAU-håndbogen www.aauhaandbog.
aau.dk.
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s ø r g  n U  F o r  A t  l U k k E  d E  d ø r E !

alle universitetets adresser i aalborg 
har sidste år fået et brandtjek af bered-
skabscentret. det er sådan set godt nok. 
det er til gengæld ikke så godt, at alle 
32 brandsynsrapporter indeholder på-
bud om forhold, der burde være i orden.

AF Anne bollerslev,  
AAU KommUniKAtion

det er især branddøre og flugtveje, den er 
gal med. derfor opfordrer teknisk Forvalt-
ning nu medarbejdere til i det daglige at 
hjælpe med at lukke branddøre og sørge 
for, at der ikke står ting og spærrer i flugt-
vejene.

- man skal gøre det for ens egen, for kolle-
gernes og for de studerendes skyld, for det 
er jo os alle, det går ud over, hvis det bræn-
der, påpeger sikkerhedschef Arne nielsen.

Han underviser hvert år nye studerende fra 
teKnAt på Første studieår og Adgangskur-
ses i bl.a. arbejdsmiljø og  brandsikkerhed 
med hjælp fra en uddannet brandmand fra 
beredskabscenter Aalborg. i 2012 under-
stregede brandmanden sit budskab ved at 
vise en barsk, virkelig optagelse af en di-
skoteksbrand i new york i 2003, hvor 100 
mennesker brændte inde og 230 blev såret 
bl.a. fordi alle forsøgte at komme ud gen-
nem den samme flugtvej.  

- det er ikke bare vigtigt at være opmærk-
som på, hvordan man undgår brand. det er 
også vigtigt at vide, hvordan man kommer 

ud af bygningen, hvis det går galt, siger Arne 
nielsen, der råder alle til at få kendskab til, 
hvor flugtvejene er på deres arbejdsplads. 
det er også en god ide at studere rådene i 
de evakueringskasser, som hænger i alle 
bygninger.

- det første, der sker i tilfælde af brand, 
er som regel, at lyset forsvinder. og det er 
derfor vigtigt at vide, hvilken vej man kan 
komme ud.

reglerne for forebyggelse af brand, som 
gælder for bl.a. undervisningslokaler og 
undervisningsafsnit, fremgår af ”bekendt-
gørelse om driftsmæssige forskrifter…”. 
se reglerne her: kortlink.dk/byms

evakueringskasser · sikkerhedschef Arne nielsen studerer instruktionerne fra kassen 
med evakueringsudstyr i teknisk Forvaltning på myrdalstræde. Alle afdelinger har evakue-
ringskasser, som indeholder gul vest til evakueringsleder (den første, der opdager branden og 
sørger for at få alle i evakueringsområdet ud) og orange vest til samlepladsleder (den ansvar-
lige for at samle alle evakuerede på samlepladsen uden for bygningen). Kassen indeholder 
gul instruktion til evakueringsleder og orange til samlepladsleder. bag på instruktionerne er 
vist det pågældende evakueringsområde og den tilhørende samleplads.

Flugtveje · grønne skilte med en løbende mand angiver 
flugtveje ved brand – her en flugtvej i Fib. 15.

kunne det være din aFdeling?
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n y t  i T - C H E F T E A M  P å  A A U 

AF mAriAnne FUglsAng welling, 
KommUniKAtionsmedArbejder, AAU it services

i forbindelse med reorganiseringen af it på Aalborg Universitet be-
gynder den nye it-enhed, AAU it services, at tage form. ved roret står 
it-direktør lise marcher og et nyt chefteam, som arbejder på udvik-
lingen af fire helt nye områder, der skal imødekomme forskeres, stu-
derendes og ansattes it-behov nu og i fremtiden.

Fire oMrÅder, Fire cheFer

et travlt og spændende startskud har lydt til dét, der fremover vil 
være baglandet for al it på AAU. ved årets start tiltrådte et stærkt 
team af fire chefer, der danner front i de nye it-områder:
•   strategi og proces: Patrick vangsgaard, med baggrund i bl.a. te-

lenor og vestas
•   infrastrukturservices: Per bach sørensen, der kommer fra en 

stilling hos Kmd og tidligere telenor
•   anvendt it og udvikling: Kirsten Hjerrild nielsen, som senest har 

arbejdet ved region syddanmark
•   supportservices: michael collin, der kommer fra en stilling som 

leder af HUm iKt på AAU.

- det har været en spændende opstart, fortæller strategi- og proces-
chef Patrick vangsgaard, der lige nu arbejder på at skabe et overblik 
over, hvordan it fungerer i dag, hvor der er problemer, og hvad løs-
ningen kan være. 

- min opgave bliver at sikre en sammenhængende retning mellem 
AAU’s forretningsstrategiske udviklingsplaner og it, så vi på sigt 
bliver blandt de dygtigste universiteter til at understøtte forskning, 
uddannelse og samarbejde digitalt.

opdateret hjælp og vejledning

På den kortere bane kan udviklingschef Kirsten Hjerrild nielsen brin-
ge et konkret eksempel frem på en indsats inden for hendes område:
- jeg vil rigtig gerne arbejde med at lave en superbrugerorganisation 
med professionel backup fra it services. det er vigtigt, at man som 

forsker, sekretær eller studerende oplever, at man er klædt på til at 
anvende den it, AAU tilbyder, og at man får den nødvendige opbak-
ning til at få det bedste ud af de digitale værktøjer, fortæller hun.

Hjælp og vejledning er for mange ansatte, forskere såvel som stu-
derende, et vigtigt element i oplevelsen af, hvad it på Aalborg Uni-
versitet er for en størrelse. supportchef michael collin gør sig netop 
tanker om, hvad det er for en support, vi vil møde:

- det store mål er, at brugerne ikke på noget tidspunkt vil være i tvivl 
om, hvordan de får hjælp til alt, der vedrører it. vi skal også være gode 
til at følge den teknologiske udvikling, så it på AAU afspejler den brug, 
der er i samfundet i øvrigt. er der kommet en ny type arbejdsredskab 
på markedet, så skal vi kunne supportere den, så brugerne oplever 
størst mulig fleksibilitet og udbytte af de teknologier, der findes. 

ingen ændringer endnu

For de fire nye områder gælder det, at brugeren er i fokus, men kun 
kan være det, hvis der er et godt øje for, hvordan der arbejdes med it 
internt og hvilke kulturer, der danner rammen.
- mange it-medarbejdere vil få nye kolleger og blive en del af et nyt 
fællesskab, som understøtter faglig udvikling og et bredt samarbej-
de på tværs, fortæller infrastrukturchef Per bach sørensen. 

- det skal både kunne motivere, og samtidig skal der skabes en kul-
tur, hvor det er trygt at erkende fejl, så vi kan gøre noget ved dem, 
og det er jo dét, der gør, at brugeren oplever et højt serviceniveau, 
fortæller han.

det nye chefteam arbejder de næste par måneder på at strukturere 
den nye organisation og på at sætte it-medarbejderne hensigtsmæs-
sigt sammen i de nye områder – ruteplanen skal være på plads, in-
den der sker ændringer, som brugerne vil mærke. 

som ansat, forsker og studerende vil man derfor ikke opleve nogle 
ændringer i forhold til fx support og services i dag, førend de nye 
områder er etableret, og it-medarbejderne er klædt på til at hjælpe 
brugerne sikkert videre med afsæt i et nyt it-bagland.   

det nye cheFteaM for universitetets nye it-enhed, AAU it services: Patrick vangsgaard, 
michael collin, Kirsten Hjerrild nielsen og Per bach sørensen.
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ny studerende  
i bestyrelsen

medicinstuderende og studievejleder Sø-
ren valgren knudsen er i november ble-
vet valgt ind i AAU’s bestyrelse, hvor han 
afløser jakob mark cristoffersen. den nye 
studenterrepræsentant er bl.a. blevet valgt 
på at være stor fan af AAU og ville gøre Aal-
borg-modellen endnu stærkere. Han ønsker 
højere kvalitet i uddannelserne og vil sætte 
fokus på problemer affødt af princippet om 
frit optag på uddannelserne.

- de sidste par år har vi oplevet en stigning 
i optaget på op til 20 procent, og det begyn-
der nu at blive tydeligt, at nogle af vores 
uddannelser har nået et loft for, hvad der er 
kapacitet til. det giver sig udtryk i overfyldte 
auditorier, manglende grupperum, overbela-
stede undervisere og vejledere og manglen-
de forskergrupper, der kan garantere forsk-
ningsbaseret undervisning. jeg vil arbejde 
for, at de hårdt ramte uddannelsers historier 
bliver hørt i universitetsbestyrelsen, så der 
kan handles nu i stedet for, at vi spises af 
med langsigtede strategier, skriver søren v. 
Knudsen bl.a. i sin valgudtalelse.

læs mere om søren på kortlink.dk/byga.

se de øvrige studerende, der er blevet valgt 
ind i akademiske råd, institutråd, studie-
nævn og ph.d.-udvalg på valghjemmesiden: 
aauvalg.aau.dk  

positivt budget For 2013

bestyrelsen har på sit møde i december 
godkendt budgettet for 2013. generelt ser 
budgettet positivt ud, idet Aalborg Universi-
tet er i vækst og forventer en stigning i ind-
tægter på 8 pct. 

Følgende kan i øvrigt fremhæves i forhold 
til budget 2013:

•   Fortsat stort optag betyder fortsat stigen-
de stå-indtægter

•   marginalt fald i basisforskningsmidler
•   Positive forventninger til udviklingen i 

ekstern virksomhed
•   basisforskningsmidler og ekstern virk-

somhed er lige store
•   vækst på alle campusser.

budgetprincipperne for fordeling af indtæg-
ter er uændrede fra 2012. 

det betyder, at indtægter er fordelt efter føl-
gende overordnede principper:

•   man får, hvad man tjener
•   incitamentsbaseret fordelingsmodeller
•   der betales interne bidrag

i alt forventer AAU indtægter for ca. 2,6 mia. 
kr., som kommer fra følgende områder:
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Uddannelse 984,4 114,1 1.095,5

Forskning 590,4 -5,4 584,9

Ph.d. 160,8 -2,6 158,2

ekstern  
virksomhed

504,3 69 573,4

øvrigt 127,8 23,2 150,9

samlet 2.367,7 198,3 2.566,0

Aalborg Universitet har i en årrække opar-
bejdet en større egenkapital. bestyrelsen 
godkendte, at universitetet i 2012 og 2013 
kan anvende dele af egenkapitalen til stør-
re strategiske satsninger. i 2012 er der bl.a. 
investeret i opbygningen af en ny campus 
i København. i 2013 har bestyrelsen god-
kendt, at der budgetteres med et samlet 
underskud på 33 mio. kr., idet der på hoved-
områderne blandt andet vil blive satset på:

•   opbygning af kapacitet i forbindelse med 
de store optag

•   opbygning af Klinisk institut
•   Udvikling af fælles AAU it-afdeling.

se budget 2013 på økonomiafdelingens 
hjemmeside: kortlink.dk/bygc

Møder Med eksterne  
saMarbejdspartnere

i slutningen af 2012 havde rektoratet flere 
møder med nogle af AAU’s nedsatte råd og 
udvalg.

den 12. november 2012 blev det årlige 
møde mellem Aalborg kommunes magi-
strat og Aalborg Universitets direktion af-
holdt. som noget nyt deltog også Aalborg 
Kommunes direktørgruppe. mødet bliver 
holdt for at drøfte strategiske satsninger fra 
begge sider i forhold til Aalborg som uni-
versitetsby, beskæftigelse, innovation m.v. i 
forhold til studiemiljø har kommunen bevil-

liget AAU penge til outdoor fitness-redska-
ber og halvdelen af et multibaneanlæg på 
hovedcampus ved Kroghstræde 3.

nordjyske gyMnasierektorer til møde med AAU

ved mødet med det gymnasiale kontak-
tråd den 14. november 2012 deltog 22 rek-
torer fra de 24 nordjyske gymnasier (stx, 
hhx, htx, hf, vuc). årets tema var ”Forsk-
nings- og udviklingssamarbejde mellem 
nordjyske gymnasier og Aalborg Universitet 
med fokus på innovation og talentudvikling”. 
mødet medførte, at der bliver nedsat et par 
arbejdsgrupper mellem AAU og erhvervs-
gymnasierne om innovation og ikt-didaktik, 
og mellem AAU og de almene gymnasier 
om talentarbejde. 

rektorerne efterlyste desuden en nemmere 
adgang til universitetet, og det ønske er fak-
tisk ved at blive opfyldt med et gymnasie-
sekretariat i den centrale studievejledning, 
som skal sørge for overblik over de forskel-
lige samarbejdsprojekter og AAU’s tilbud til 
gymnasierne.

den 28. november bød universitetet vel-
kommen til det regionale kontaktråd for 
nordjylland, hvor regionen, de nordjyske 
borgmestre, uddannelsesinstitutioner og 
virksomheder er udpeget som medlemmer. 
i år var omdrejningspunktet innovation og 
vækst i samarbejde med AAU. der var stor 
interesse fra alle sider om at samarbejde 
med universitetet. der blev bl.a. præsen-
teret nye initiativer med virksomhed 2.0 og 
klyngesamarbejde, som er en del af palet-
ten under matchmaking.

status pÅ Forskning  
og ForMidling

vbn har samlet nogle af årets overskrifter 
for status på forskning og formidling på en 
plakat, der er sendt ud til de indberetnings-
ansvarlige på institutterne. en mere detalje-
ret årsrapport kommer ud i løbet af januar 
2013.

Plakaten viser bl.a. følgende for 2011:
•   AAU’s andel af publikationer fra danmark i 

web of science og scopus udgør 17,2 pct.



•   AAU får 2.303 bFi-point, hvilket er en stig-
ning på 37 pct. siden 2008.

•   AAU’s andel af de samlede nationalt til-
delte bFi-point udgør 10,4 pct., en stig-
ning på 19,5 pct. siden 2008. 

•   vbn.aau.dk havde 770.473 besøg fra 
195 lande. i 2010 var de tilsvarende tal 
663.924 fra 195 lande.

se mere på vbn’s hjemmeside: 
kortlink.dk/bygu 

bliv klogere pÅ  
MatchMaking

AAU matchmaking bygger videnbroer mel-
lem AAU og det omgivende samfund, bl.a. 
ved hjælp af over 100 interne og eksterne 
matchmakere. men hvordan foregår det 
egentlig? det kan du læse om i den seneste 
udgave af nyhedsbrevet matchmaking , der 
har matchmakingsystemet som tema. læs 
fx: ”Universitet og erhvervsliv hånd i hånd”, 
”opskriften på en god matchmaker” og se 
diagram over, hvilke virksomheder forskel-
lige typer af samarbejde med AAU egner sig 
bedst for.

læs mere på kortlink.dk/byfs

nyt logo pÅ aau.dk

Hvornår bliver logoet skiftet på AAU’s hjem-
meside? nogle ansatte har undret sig over, 
at det stadig er det gamle logo, der ligger 
på aau.dk. Forklaringen er, at hele webde-
signet skal skiftes, og derfor har AAU Kom-
munikation og AAU Portalen prioriteret at 
bruge ressourcerne på den omfattende om-
lægning frem for på at skifte enkeltelemen-
ter i det nuværende design. Prioriteringen 
følger desuden den generelle linje for skift 
af logo, hvor det eksisterende lager af fx ku-
verter og brochurer skal bruges op, før man 
går over til at anvende det nye design og det 
moderniserede logo. AAU Kommunikation 
og AAU Portalen er i fuld gang med omlæg-
ningen til nyt webdesign. 

aau-hjeMMesider i tal

mere end en million gange er Aalborg Uni-
versitets hovedside blevet besøgt i 2012. 
den er dermed igen i 2012 den meste be-
søgte hjemmeside på AAU. det viser en op-
gørelse, som AAU Portalen har lavet over 
besøg på AAU’s site. efter forsiden er de fire 
mest besøgte sider: 

• vbn med 777.360 besøg
• AUb med 590.894
• studieguiden med 412.071
•  den engelske studyguide med 266.220 

besøg. 

se mere hjemmesidestatistik på AAU Por-
talen: kortlink.dk/bykw

Miljøudvalg  
henter ideer i sverige

AAU-nyT 9 Uglen

AAU’s 26 miljøkontaktpersoner og for-
manden for miljøudvalget, søren løkke, 
var i december på studietur til linköping 
Universitet for at sparre med de svenske 
miljøkontaktpersoner og for at få nogle 
konkrete ideer med hjem, der kan bidra-
ge til at gøre AAU til et mere bæredygtigt 
og miljøskånsomt universitet. 

miljøkontaktpersonerne arbejder nu 
sammen i grupper om at udvikle initiati-
ver inden for otte områder:
•   nybyggeri: der bør indtænkes sol og 

vind i nybygningerne samt stiles efter 
endnu mere energieffektivitet i nybyg-
geri.

•   affald: i linköping havde de en effek-
tiv affaldsstation, hvor de et og samme 
sted sorterede mange forskellige frak-
tioner. der ønskes større fokus på af-
faldssortering på AAU.

•   genbrug: Kan vi genanvende møbler 
internt?

•   indkøb: generelt stor fokus på de mu-
ligheder vi har på AAU ift. vores indkøb.

•   energi: der var mange forslag omkring 
energi fx synliggørelse af energifor-
brug på de enkelte enheder og måske 
en konkurrence om, hvem der kan spa-
re mest energi. 

•   kommunikation: Fokus på kommuni-
kation til vores studerende, så de går 
aktivt ind i miljøarbejdet. lave spæn-
dende slogans samt sjove, konkrete 
initiativer. den gode historie skal bidra-
ge til adfærdsændring.

•   studerende: vores studerende skal 
være væsentlige interessenter i mil-
jøarbejdet både i deres adfærd og i for-
bindelse med deres uddannelse.  

•   transport: Alle enheder på AAU bør 
forholde sig aktivt til at nedbringe co

2
 

fra flyrejser. eventuelt fokus på opfor-
dring til mere videokonference og let-
tere adgang til konferenceenhederne. 
i linköping har de indført en mindre 
”flyskat” pr rejse. disse midler anven-
des en gang årligt til miljøskånsomme 
investeringer, fx elbiler. 
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Fæ r r E  i n d 
o g  F l e r e  U d

Ministeriets krav om økonomisk balance mellem ind- og udgå-
ende gæstestuderende medfører, at aau fremover skal arbejde 
mere systematisk og strategisk med studentermobiliteten. 

AAU har i et par år forsøgt at skabe balance i forholdet mellem ind-
gående og udgående gæstestuderende, og sidste år lykkedes det at 
skabe nogenlunde balance på hoveder. men der er stadig ikke øko-
nomisk balance, og derfor har Uddannelsesministeriet reduceret 
universitetets tilskud for udenlandske gæstestuderende i 2012 med 
godt 17 mio. kr.

det vil få konsekvenser for håndteringen af studentermobiliteten i 
løbet af 2013 og de næste par år. men det er måske ikke så ringe 
endda - det betyder, at vi nu skal arbejde mere systematisk og stra-
tegisk på området.

AAU er ikke det eneste universitet, der har mistet penge på den 
manglende balance. i alt har ministeriet modregnet universiteternes 
bevillinger med 97 mio. kr., og det har især ramt universiteter med 
ingeniøruddannelser, så AAU og dtU står for 40 pct. af reguleringen. 

direktionen har besluttet, at ministeriets reduktion skal fordeles på 
de enkelte hovedområder. det bliver også de enkelte hovedområder, 
der får ansvaret for at skabe økonomisk balance i studentermobili-
teten og må bære en eventuel fremtidig reduktion i bevillingen, hvis 
det ikke lykkes.  

den økonomiske ubalance er størst på teKnAt, hvor antallet af 
udenlandske gæstestuderende er væsentlig højere end det antal 
studerende, fakultetet sender ud.

M i n i S T E r i E T  k r æ v E r  
B A l A n C E  i  S T U d i E O p H O l d

staten taber penge på aau’s studieophold. de fleste udenlandske gæstestuderende på aau går nemlig på ingeniøruddannelser-
ne, der udløser højt taxametertilskud, mens størstedelen af de udrejsende aau-studerende, som staten ikke skal betale for, er 
huM-studerende med lavere taxameter. uddannelsesministeriet kræver, at aau skaber økonomisk balance på området og har 
lige før årsskiftet reduceret aau’s 2012-bevilling til udenlandske gæstestuderende med ca. 17 mio. kr. 

uglen sætter på de følgende fire sider fokus på balanceproblematikken med en række artikler skrevet af medarbejdere på 
internationalt kontor: emilie normann, birgitta schiørring Madsen og christina dellgren larsen.

læs også rektors perspektiv side 18.

Færre gæstestuderende
siden begyndelsen af 2011 er AAU for alvor begyndt at fokusere på 
at få flere studerende til at rejse ud på et meritgivende studieophold. 

balance-ordbog

gæstestuderende
balanceproblematikken gælder studerende, der er omfattet af 
en samarbejdsaftale mellem AAU og et udenlandsk universitet 
(også kaldet udvekslingsstuderende) samt studerende, der er 
omfattet af europa Kommissionens udvekslingsprogram eras-
mus (også kaldet erasmus-studerende). de gæstestuderende 
læser 1-2 semestre på et andet universitet end deres eget. 

gæste-stÅ
studenterårsværk bestået af udenlandske gæstestuderende 
på AAU. AAU modtager taxametertilskud for gæste-stå.

udenlandsk merit
den merit, som AAU-studerende får for deres studier på et 
udenlandsk universitet. AAU modtager ikke taxametertilskud 
for de ects, AAU-studerende har afholdt i udlandet.

økonomisk balance
For staten er der økonomisk balance i studenterudvekslingen, 
når det taxametertilskud, staten skal betale til AAU for de uden-
landske gæstestuderende, svarer til det taxametertilskud, sta-
ten sparer på de AAU-studerende, der rejser ud. det er altså 
ikke tilstrækkeligt at skabe balance i antallet af ind- og udgåen-
de studerende, de to grupper skal samlet set koste det samme 
taxametermæssigt.

eksempel på økonomisk ubalance 

udrejse: 1 huM-studerende tager et semester og eksamen i udlandet
indrejse: 1 europæer læser et semester og tager eksamen på teknat

regnskab staten regnskab aau

Udgift teKnAt-stå 50.000 kr. indtægt teKnAt-stå 50.000 kr.

sparet udgift HUm-stå - 25.000 kr. mistet indtægt HUm-stå - 25.000 kr.

ekstraudgift i alt 25.000 kr. ekstraindtægt i alt 25.000 kr.
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blandt andet udviklede internationalt Kontor i sommeren 2011 en 
Udsendelseshandlingsplan i samarbejde med de faglige miljøer for 
at arbejde mere systematisk med udsendelse af studerende. Hand-
lingsplanen indeholder 30 indsatser. Udmøntningen af AAU’s inter-
nationaliseringsstrategi 2010-2015, der lanceredes i oktober 2012, 
identificerede også en større indsats vedr. studentermobilitet.
 
disse indsatser er dog ikke tilstrækkelige. Hvis vi reelt skal nedbrin-
ge ubalancen, bliver det fremover nødvendigt at begrænse optaget af 
gæstestuderende. Hidtil har AAU ikke ønsket at skabe balance ved at 
begrænse den indgående mobilitet, men vi skal nu arbejde parallelt 
med både at begrænse optaget af gæstestuderende og samtidig få 
flere studerede til at rejse ud på et studieophold. 

direktionen har givet sin opbakning til en reduktion af antallet af 
udvekslingsaftaler og ønsker en mere systematisk og prioriteret til-
gang til udvekslingsaftale-området. de enkelte fakulteter vil nu ud-
forme handlingsplaner for, hvordan de vil håndtere ubalancen, og 
hvordan en reduktion i aftaler og udenlandske gæstestuderende skal 
håndteres. internationalt Kontor vil gå aktivt ind i det arbejde.

det er dog vigtigt, at AAU ikke, som en følge af balanceproblematik-
ken, trækker sig ud af store internationale udvekslingsprogrammer 
som nordplus og erasmus. i fællesskab med en række initiativer til 
at øge studentermobilitet har erasmus-programmet været med til at 
udvide internationaliseringsbegrebet, så det ikke alene handler om 
udveksling af forskere og studerende men om at sikre internationale 
perspektiver i alle undervisnings-, forsknings- og administrations-
enheder på en videregående uddannelsesinstitution. 

støt de studerende
det vil være kritisk i løbet af de næste tre måneder at hjælpe og 
motivere de studerende til at rejse ud til efteråret 2013. vi vil ikke 
kunne skabe balance i 2013 ved at reducere antallet af indgående 
gæstestuderende. de gæstestuderende, der ankommer til foråret 
2013, er optaget. vi kan begrænse optaget til efteråret 2013, men det 
vil ikke have betydning for indberetning til oktober 2013. 

vi skal derfor satse på at øge det antal studerende, der rejser ud 
på et meritgivende udlandsophold. For at lykkes, skal indsatserne 
have den studerende i centrum. i dag oplever mange studerende 
processen med at planlægge et udlandsophold som uoverskuelig og 
har brug for mere støtte.  det er vigtigt, at fakulteterne, skoler og 
institutter går proaktivt ind i arbejdet med at gøre det nemmere for 
studerende at rejse ud. 

der er en række økonomiske og strategiske sidegevinster ved at 
sende studerende til udlandet. de optræder som ambassadører for 
AAU. de kan sprede budskabet om danmark og AAU som et attraktivt 
rejsemål. de udbreder kendskabet til dansk kultur og kan, hvis vi 
tænker strategisk og netværksorienteret, være med til at åbne døre 
for vores danske forskere og andre studerende i udlandet. 

internationalt Kontor vil i foråret øge indsatserne for at sende flere 
ud – vi har fx netop lavet en ny Facebook-side, der skal motivere til 
studieophold – og kontoret håber på et tæt samarbejde med fakulte-
ter, skoler og institutter.

Forslag til indsatser

internationalt Kontor har forslag til en række indsatser, der vil 
have en umiddelbar effekt på den økonomiske ubalance.

Flere studerende ud
1.   sikre, at de AAU-studerendes studieaktivitet og eksamen 

foregår på samarbejdsuniversitetet, og at alle kurser meri-
teres ved hjemkomst

2.   Positiv italesættelse af et studieophold
3.   Afholde inspirations-/informationsmøder i det tidlige forår 

2013 på alle skoler 
4.   Anbefalingslister. Hver skole identificerer 5-10 samarbejds- 

universiteter, som de særligt anbefaler til deres studerende, 
samt hvilke semestre, det anbefales at rejse ud på. 

5.   Udarbejde nye ”exchange-pakker” med udvalgte aftaler, for-
håndsmerit, step by step-guide til udrejse, budget, oversigt 
over AAU’s internationaliseringsstipendier, etc.  

6.   Arrangere en forhåndsmerit-godkendelsesdag på studierne
7.   opfordre studerende, der ønsker et praktikophold i 2013, til i 

stedet at tage et studieophold 
8.   Producere nyt videoinformationsmateriale med studerende 

på studieophold i udlandet 
9.   Arbejde med belønning og incitament på nye måder. 

Færre studerende ind
1.   reducere 25 pct. af ubalancen mellem ind- og udrejsende 

studerende indenfor erasmus og nordplus
2.   differentieret reducering af ubalancen ift. hvor mange stude-

rende de enkelte skoler sender ud
3.   Afvikle og reducere udvekslingsaftaler
4.   Fastholde adgangsbegrænsninger med høje krav til engelsk- 

kundskaber.

Fakultet
gæste-

studerende
2011

studie-
ophold
2011

gæste-
studerende

2012

studie-
ophold
2012

gæste- 
studerende
forår 2013
prognose

studieophold
forår 2013
Forventet 

HUm 89 127 81 134 31

sAmF 75 44 34 37 18

sUnd 8 1 7 0 1

teKnAt 335 96 151 64 63

i alt 507 268 273 235 113 110

AAU modtog i 2011 næsten dobbelt så mange gæstestuderende, som universitetet sendte ud på studieophold.  
Men i 2012 er det lykkedes at bringe nogenlunde balance i antallet af ind- og udgående studerende.

eksempel på økonomisk ubalance 

udrejse: 1 huM-studerende tager et semester og eksamen i udlandet
indrejse: 1 europæer læser et semester og tager eksamen på teknat

regnskab staten regnskab aau

Udgift teKnAt-stå 50.000 kr. indtægt teKnAt-stå 50.000 kr.

sparet udgift HUm-stå - 25.000 kr. mistet indtægt HUm-stå - 25.000 kr.

ekstraudgift i alt 25.000 kr. ekstraindtægt i alt 25.000 kr.
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aau bør dyrke et dybere samarbejde med udvalgte eras-
mus-partnere. det vil være til fordel både for ansatte, ud- og 
indrejsende studerende.

størstedelen af AAU’s udvekslingsaftaler (856 ud af 1152) er med 
en samarbejdspartner i det europæiske erasmussamarbejde, som 
universitetet har deltaget i, siden det så dagens lys i 1987. Antallet af 
indgåede samarbejdsaftaler og udveksling af studerende for AAU’s 
vedkommende er støt stigende, specielt hvad angår udenlandske 
gæstestuderende. ikke mindre end 33 lande deltager i erasmuspro-
grammet, der har et årligt budget på 459 mio. euro. 

mange erasmuspartnere udviser en stor interesse for at udbygge 
samarbejdet med AAU, og der er mange muligheder for AAU-ansatte i 
at udvikle et dybere og mere givende samarbejde med vores partnere. 
blandt andet får vi i internationalt Kontor mange henvendelser, hvor 
en partner inviterer AAU til at deltage i staff exchange week, semina-
rer, specielle internationale dage samt specifikke mødeforespørgsler. 

Hvis AAU begynder at dyrke et dybere samarbejde med udvalgte 
erasmuspartnere, vil det give fordele, både for de ud- og indrejsen-
de studerende samt for studienævnene /koordinatorer og vejledere. 
internationalt Kontor vil derfor inden længe uploade partnerinvitati-
oner på kontorets hjemmeside.

neMMere at vejlede

i de tilfælde, hvor studiekoordinatorer/vejledere kender indholdet af 
kurser, som udbydes hos en partner, bliver det nemmere at vejlede 
en studerende i at tage et studieophold med rette indhold hos part-
nerinstitutionen. samtidig vil det være en fordel i forhold til uden-

landske studerende, der ansøger AAU, fordi koordinatorerne her på 
stedet har kendskab til ansøgerens faglige baggrund og derfor ikke 
behøver at bruge så meget krudt på at undersøge lige netop dét i 
evalueringsprocessen.

et mere eller mindre obligatorisk besøg hos udvalgte partnere hvert 
andet eller tredje år kunne måske også inspirere koordinatorer/
vejledere på AAU og give et godt indtryk af, hvad det er for en aka-
demisk verden, der møder vores egne studerende, når de tager på 
studieophold. 

erasMus er populær

i studieåret 2009-10 rejste 213.000 europæiske studerende ud med 
erasmus. over 2.400 kom fra danmark, der samme år modtog knap 
6.200 internationale studerende på studie- eller praktikophold gen-
nem programmet. 

der har været en stigning på næsten 15 pct. fra 2009-10 til 2010-11 i 
antallet af danske studerende, der rejser på udlandsophold gennem 
erasmus. væksten skyldes især fremgang i antallet af studerende, 
der tager på praktikophold i udlandet. Antallet af AAU-studerende på 
studie- og praktikophold med erasmus er steget fra 81 i 2009-10 til 
105 i 2011-12.

der er også en stor interesse blandt europæiske studerende for at 
komme til AAU og kombinere et eller to semestre med bachelor- el-
ler kandidatuddannelsen på hjemmeuniversitetet. 

læs mere om erasmus-støtte til undervisere og andre ansatte: 
kortlink.dk/bymm

A F v i S  i k k E  d e  s t U d e r e n d e
hvad bør aau gøre for at få flere studerende til at rejse ud? 
sarah spanggaard, der har været på studieophold i valpa-
raíso i chile som en del af sin bachelor i spansk og interna-
tionale studier, har følgende anbefalinger:

det er en god idé at gøre opmærksom på muligheden for at stude-
re i udlandet ved enhver given lejlighed. også på studier, hvor ud-

landsophold ikke indgår som en inte-
greret del, for det er næsten altid 

muligt at finde fag, man kan få 
merit for. 

dernæst er det vigtigt, 
at informationen om 
udlandsophold er let 
tilgængelig og synlig 
for alle studerende, og 
at underviserne ikke 

på forhånd virker afvi-
sende, når studerende 

henvender sig. det kræver uden tvivl ressourcer fra universitetets 
side at få informationen ud til de studerende, sørge for aftaler, lo-
gistik, planlægning osv., men det er en uundværlig investering i 
vores fremtidige arbejdskraft efter min mening.

vedrørende de praktiske foranstaltninger bør det allerede eksi-
sterende netværk af studerende, der har været på udlandsophold, 
bruges så meget som muligt. vi har været igennem hele møllen 
og kan give en masse tips og gode råd til dem, der er på vej ud i 
verden.

gevinst For aau

sarah spanggaard understreger desuden, at et studieophold altid 
giver nye perspektiver på studiet, blandt andet fordi man oplever 
en helt anden måde at studere på. 

- det er min erfaring, at studerende, der har været på studieophold 
i udlandet, sætter større pris på AAU’s problemorienterede meto-
de bagefter, fordi de har oplevet en undervisning, der var meget 
fokuseret på tests og udenadslære og ikke lagde så stor vægt på 
de studerendes analytiske evner. studieopholdet kan også gøre 
forholdet til undervisere og vejledere på AAU mere udbytterigt, 
fordi man får et bedre grundlag at diskutere ud fra.

sarah spanggaard har som en del 
af sin uddannelse på AAU både været på 

studieophold i chile og på praktikophold i 
mexico.
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overblik over udvekslingsaftalerne fører til bedre vejledning 
og kan i højere grad motivere de studerende til at rejse ud. 
institut for økonomi og ledelse har god erfaring med at kvali-
tetssikre deres aftaler. 

Aalborg Universitet har over 1000 udvekslingsaftaler med universi-
teter over hele verden. det giver rig mulighed for ind- og udgående 
studentermobilitet. de studerende vil gerne rejse ud, men de mange 
udvekslingspladser kan være svære at overskue. 

For at få flere studerende til at bruge de mange udvekslingsaftaler 
er det vigtigt at sikre, at aftalen er attraktiv for den enkelte stude-
rende. det gøres bl.a. ved at foretage en kvalitetssikring af eksiste-
rende udvekslingsaftaler. i Udmøntningsplanen for AAU’s internati-
onaliseringsstrategi anbefales skolerne derfor at have en liste over 
de udenlandske samarbejdsuniversiteter, som de særligt gerne ser 
deres studerende læse et semester på.

behov For indsigt

På institut for økonomi og ledelse har man siden foråret 2012 arbejdet 
med kvalitetssikring af ca. 80 udvekslingsaftaler. instituttet havde et be-
hov for at skabe et overblik netop for at kunne øge antallet af udgående 
studerende. samtidig ønskede de også at kunne identificere, hvad der 
karakteriserer ud- og indgående studerendes bevægelsesmønstre. 

- når der opstår en volumen på antallet af aftaler, som på institut 
for økonomi og ledelse, og når der fokuseres på balance i den grad, 
det har været tilfældet her de sidste par år, bliver arbejdet med ved-
ligeholdelse og kontrol med disse data meget større. i takt med, at 
ansvaret for balancen er blevet decentraliseret, har der simpelthen 
været behov for en større indsigt i brugen af aftalerne, konstaterer 
international koordinator, sinne rørdam jensen, som har forestået 
arbejdet med kvalitetssikring af udvekslingsaftaler på instituttet.

Hun fremhæver desuden, at denne indsigt er vigtig bl.a. for at kunne 
forbedre vejledningen af de studerende og for bedre at kunne moti-

vere dem til at tage ud. sinne rørdam jensen identificerer følgende 
indsatser, der kan motivere de studerende: 

•   HA-bachelorstudiet er blevet tilrettelagt sådan, at de studerende 
har mulighed for at rejse ud på 4. semester.

•   vi har udvalgt en række samarbejdsuniversiteter, som vi har an-
befalet studerende på 4. semester, fordi vi vurderer, at universite-
terne har et særligt højt kvalitetsniveau, og at de forholdsvis let vil 
kunne ind-meritere studieelementer fra disse universiteter.

•   vi prøver at forbedre vejledningen for de studerende lokalt på in-
stituttet. 

•   vi prøver at skabe mere fokus generelt på instituttet om mulighe-
den for studieophold i udlandet under uddannelsen.

studerende i Fokus

instituttets indsatser har den studerende i fokus, og er et stort skridt 
i den rigtige retning til at fremme studieophold. institutter og skoler 
kan også gå endnu videre og lave såkaldte ”exchange-pakker” til de 
studerende. 

exchange-pakker består af en udvekslingsplads på et relevant 
samarbejdsuniversitet, forhåndsgodkendelse af bestemte fag, bag-
grundsoplysninger om legatmuligheder, budgetskabeloner, etc.  

Pakkerne er et nyt tiltag fra internationalt Kontor (iK), og de kan være 
en rigtig god løsning for studerende, der gerne vil på studieophold, 
men har svært ved at organisere det. sinne rørdam jensen kan godt 
forestille sig, at instituttet vil kunne gøre brug af ”exchange-pakker”, 
men påpeger vigtigheden af at holde disse pakker opdateret.  

i arbejdet med kvalitetssikring af udvekslingsaftaler på institut for øko-
nomi og ledelse har iK kunne levere en række data om aftalerne og mo-
biliteten. iK har desuden netop færdiggjort en større dataoversigt over 
alle AAU’s udvekslingsaftaler, der viser mobiliteten på hver enkelt aftale 
de sidste fire år. På den måde kan iK levere data til alle studienævn på 
AAU, der ønsker at kvalitetssikre deres samarbejdsaftaler. 

samarbejdsaftaler fordelt på fakulteter & ”regioner”, 2011
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C i T y  C A M p U S
i november blev byggeriet på havnefronten til fire kreative 
uddannelser markeret med en grundstensnedlæggelse. byg-
geriet er det første skræddersyede lejemål, aau har indgået 
med en privat bygherre. 

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

som universitet må AAU ikke selv eje sine bygninger men lejer sig 
i stedet ind ved staten og private. men siden den såkaldte husle-
jeordning blev indført ved årtusindskiftet, har universitetet været 
utilfreds med den husleje, bygningsstyrelsen kræver i Aalborg. den 
er nemlig væsentlig højere end lejen i private lejemål. 

da universitetet besluttede at samle og udbygge city campus, øn-
skede teknisk Forvaltning derfor at få mulighed for at bygge sam-
men med private i stedet for med bygningsstyrelsen. Kammerad-
vokaten godkendte, at universitetet selv lavede udbudsmateriale, og 
det første samarbejde mellem AAU og en privat bygherre er nu ved 
at tage form på Aalborgs havnefront, hvor fire kreative uddannelser 
skal flytte ind til studiestart 2014. 

interessant For andre

det skræddersyede lejemål blev sendt i udbud i 2011. over 20 fir-
maer bad om udbudsmaterialet, der ud over udbudsbetingelser 
også omfattede kravspecifikation, designprincipper og en omfatten-
de eksempelsamling på indretning af standardrum (fx grupperum, 
auditorium og forskellige typer af kontorer). da tilbudsfristen udløb i 
august, havde kun ét konsortium, bestående af KPc og A. enggaard, 
budt på opgaven. bygningen er siden købt af pensionskassen PKA, 
der skal stå for den fremtidige drift.

- Universitetets udgangspunkt har været at få mest mulig kvalitet for 
pengene, og vi har fået den ypperste placering i Aalborg til en hus-
leje på kun 1.000 kr. per kvadratmeter, siger afdelingsleder i teknisk 
Forvaltning, marianne Hagbarth, der også fortæller, at andre univer-
siteter, bl.a. Københavns Universitet og cbs, har bedt om AAU’s ma-
teriale og overvejer at kopiere modellen.

- Fra et brugersynspunkt kan jeg kun anbefale samarbejdet med en 
privat bygherre. vi har haft stor indflydelse på processen og har bl.a. 
selv valgt, at bygningen skulle tegnes af Henning larsen Architects, 
som er nogle af landets bedste, siger leder af institut for Arkitektur 
og medieteknologi, michael mullins.

Mange private lejeMÅl

AAU har en stor andel af private lejemål i forhold til andre universi-
teter. i Aalborg er det over 40 procent, og det skyldes til dels, at det 
i takt med universitetets voldsomme vækst de senere år har været 
nødvendigt konstant at leje flere kvadratmeter i midlertidige lejemål. 
men de mange små, spredte lejemål er ikke nødvendigvis optimale 
til undervisning og giver en række driftsproblemer blandt andet i for-
hold til rengøringspersonale og bygningsbetjente.

nye byggerier på campus i Aalborg øst har derfor stået på teknisk 
Forvaltnings ønskeliste i nogle år, men først sidste år blev der givet 
grønt lys fra bygningsstyrelsen til nybyggeri. styrelsen ville nemlig 
først have overblik over universiteternes lokalebehov og indhentede 

i 2011 data fra perioden 2008-2010 til en rapport for strategisk fy-
sisk planlægning, som blev færdiggjort i februar 2012. 

data fra AAU viser bl.a., at både ansatte og studerende har fået færre 
kvadratmeter til rådighed de seneste år. 

men det lysner forude. der er nu indgået procesaftale på godt 
100.000 kvadratmeter nybyggeri, som skal opføres på campus i city 
og i Aalborg øst over de næste år. Ud over byggeriet på havnefronten 
er håndværkere i øjeblikket også i gang med at opføre en ny biotek-
bygning på Fredrik bajers vej.

kriterier For city caMpus

opgaven med at bygge på havnefronten skulle gå til det økono-
misk mest fordelagtige tilbud, som opfyldte de fire underkriterier:
•   Huslejen måtte maksimalt være på 1.000 kr./m2

•   beliggenheden skulle være tæt på AAU’s andre citylokaler i 
Utzon centret, nordkraft og musikkens Hus og max 500 meter 
fra den nærmeste af de tre bygninger

•   Perioden, som universitetet skulle binde sig for (uopsigeligheds-
perioden), måtte max være på 20 år

•   Arkitektur og funktionalitet skulle svare til universitetets ønsker.

aau’s lejeMÅl i aalborg 2013

•   gennemsnitlig husleje i bygningsstyrelsens lejemål:  
1.141 kr./m2

•   gennemsnitlig husleje i private lejemål 845 kr./m2

•   statslige lejemål: 123.182 m2

•   Private lejemål: 91.486 m2

•   årlig husleje til staten: godt 140 mio. kr. 
•   årlig husleje til private: godt 77 mio. kr. 

hovedarkitekt pÅ byggeriet, louis becker, taler her med direktør Asger enggaard om 
bygningen, der har tre etager mod nyhavnsgade og åbner sig i fem etager med et stort glasparti 
ud mod fjorden.
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omkring 1.000 studerende og cirka 120 ansatte på arkitektur 
og design, humanistisk informatik, Medialogy og art & tech- 
nology kan begynde at glæde sig til at flytte ind i en 20.000 
kvadratmeter ny bygning på havnefronten i aalborg. byggeriet 
forventes færdigt sommeren 2014.

- Havnefronten er et fantastisk sted at have et universitet, og det er et 
attraktivt miljø for studerende. når det er lykkedes, skyldes det bl.a., 
at kommunen altid har været meget positivt stemt over for universi-
tetet, som fylder et stor vakuum i byen, efter industrien flyttede ud. 
men det har været en dristig beslutning fra kommunens side, mener 
institutleder for Arkitektur og medieteknologi, michael mullins.

typisk bliver attraktive arealer centralt i byen nemlig solgt udeluk-
kende til højeste pris og ender som privat jord med dyre ejerboliger 
og kontorer, hvor offentligheden ikke har adgang.

- men kommunen har lært af erfaringen fra området mellem broer-
ne, hvor der er dødt, og hvor byen stopper langt væk fra vandkanten.  
derfor har de i dette tilfælde lagt vægt på både pris og bymæssige 
kvaliteter i udbuddet. 

de 20.000 m2 ved nyhavnsgade, som Henning larsen Architects 
har tegnet til de fire uddannelser Arkitektur og design, Humanistisk 
informatik, medialogy og Art & tecnnology, er netop tænkt som et 
åbent hus, hvor offentligheden har adgang til stueetagen og det indre 
gårdmiljø. og bygningen binder med sin udformning naturligt by og 
havn sammen.

MangeÅrigt ønske

da opførelsen af det nye byggeri på city campus i november blev mar-
keret med en grundstensnedlæggelse, kunne michael mullins glæde 

sig over, at et mangeårigt ønske om at samle Arkitektur og design på 
én adresse omsider ser ud til at lykkes. i øjeblikket har medarbejdere 
og studerende til huse syv forskellige steder i centrum.

oprindelig skulle Arkitektur og design have været en del af musik-
kens Hus, men da michael mullins trådte til som institutleder i 2006, 
trak instituttet sig ud af projektet, fordi det havde udviklet sig til en 
bygning, instituttet ikke var glad for. i stedet gik man sammen i et 
creative cluster med Humanistisk informatik og medialogy, der også 
var interesseret i at ligge i centrum. den fjerde uddannelse, der skal 
flytte til havnefronten næste sommer, Art & technology, er faktisk 
udsprunget af dette tværdisciplinære samarbejde.

rÅ og værkstedsagtig

instituttet har udarbejdet designprincipperne for bygningen på city 
campus, der er tegnet af arkitekt ved Henning larsen Architects, 
louis becker, som også er adjungeret professor ved AAU. michael 
mullins har haft ansvaret for at styre processen.

- På instituttet er vi mange arkitekter, som alle har en idé om, hvor-
dan det skal se ud. Alle har fået lov til at komme med ideer, og så 
har det været arkitektfirmaets rolle at tegne bygningen. Formen på 
bygningen var givet af lokalplanen, men det var vigtigt for os, at det 
ikke kun blev et arkitektonisk ikon, for der har vi i forvejen Utzon 
centret, musikkens Hus og nordkraft i området. vi ville ikke have en 
dyr prangende bygning men en pragmatisk arbejdsplads, der støtter 
kreative fag. derfor har vi også ønsket en indretning, der er rå og 
værkstedsagtig, så de studerende kan hænge ting på væggene og 
have modeller, tegninger og rod overalt. 

bygherre på projektet er A. enggaard, der også opfører ungdomsbo-
liger på nabogrunden og har konstrueret en parkeringskælder med 
300 pladser under begge byggerier. 

læs mere om tankerne bag city campus på arkitektfirmaets hjem-
meside: kortlink.dk/bymc. se flere billeder fra grundstensnedlæg-
gelsen på uglen.aau.dk/billedserier.

institutleder Michael Mullins, Arkitektur og medieteknologi, og prodekan jørgen stigel, 
det Humanistiske Fakultet, pakker dagens nordjyske, bygningstegninger, gældende danske 
mønter og dagens program i røret, der i november blev støbt ind i den nye bygning på havne-
fronten. Projektleder martin jensen holder røret.

grundstenen bliver med hjælp fra håndværkerne dækket til af borgmester Henning g. jensen, 
ejendomschef nikolaj stampe fra PFA og rektor Finn Kjærsdam.
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v i n T E r E k S A M E n
Flere tusinde studerende og en stor gruppe vejledere har her 
ved vintereksamen været til deres livs første gruppeeksamen. 
For at klæde vejlederne godt på, undgå usikkerhed og sørge 
for en fælles forståelse for den nye projekteksamen i grupper, 
har de fire fakulteter på forskellig vis sørget for vejledninger, 
møder og seminarer. 

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

- det er betydningsfuldt at skabe så stor en forståelse for eksa-
mensformen som muligt, både hos studerende, vejledere og det 
teknisk-administrative personale, siger uddannelsesleder for Første 
studieår på teKnAt, egon moesby, der har været med i teKnAt’s 
arbejdsgruppe for den nye projekteksamen.

- den kultur, vi etablerer nu, er den kultur, vi vil se længe fremover, og 
hvis vi kommer dårligt fra start, kan vi få en vrangkultur, som det kan 
tage mange år at få rettet op, idet de studerende overdrager deres 
erfaringer og holdninger til næste hold af studerende.

egon moesby har i december og januar afholdt en lang række semi-
narer i Aalborg, esbjerg og København for de vejledere, som skulle 
have studerende til projekteksamen her til vinter. seminarerne er 
foregået på de enkelte uddannelser, og det har været givtigt, fordi 
det dermed har været muligt at diskutere den enkelte uddannelses 
specielle forhold.

- der har været udtrykt stor tilfredshed med seminarerne, når delta-
gerne forlod mødet, og en eventuel modvilje i starten blev altoverve-
jende ændret undervejs til et engagement. så på den måde har det 
været en stor fornøjelse at medvirke, siger egon moesby.

nødvendige redskaber

Ud over seminarerne er der udarbejdet en vurderingsguide (Asses-
sment guide), som giver hands-on praktiske råd til gennemførelsen 
af eksamen og kan bruges af både vejledere og studerende. det giver 
begge parter samme grundforståelse forud for eksamen. 

- jo mere, man er forberedt på alle aspekter forud for eksamen, jo 
mere kan man fokusere på det egentlige, nemlig den faglige diskus-

sion om projektet, og man undgår, at der skabes usikkerhed og må-
ske utilfredshed med formen fra starten.

På teKnAt har der desuden været en generel introduktion til projekt- 
eksamen på de enkelte institutter. Pbl-professor Anette Kolmos har 
sammen med bl.a. egon moesby udarbejdet oplægget og har også 
selv stået for nogle af institutmøderne. Hun mener, fakultetet fortje-
ner stor ros for at tage opgaven alvorligt.

- Fakultetet har lavet en omfattende implementeringsproces, som 
er fulgt op med tilbud om efteruddannelse. når man indfører nye 
eksamensformer, skal man også give underviserne de nødvendige 
redskaber. man kan ikke bare gå ud fra, at underviserne ved, hvad de 
skal. så risikerer man, at de gør det på vidt forskellige måder. men 
nu har vi fået nogle fælles faser og begreber på. 

For prodekan på teKnAt, lars døvling, har det været vigtigt, at nye 
ansatte og ansatte med erfaring fra tidligere har kunnet nå frem til 
en fælles forståelse af den nye eksamensform. derfor har der været 
mødepligt.

- de studerende er usikre nok på gruppeprøver i forvejen, så de skal 
ikke møde forskellige forklaringer fra underviserne.

bekyMring For bedøMMelse

Hvordan sikrer man som eksaminator en fair bedømmelse af de stu-
derende ved en gruppeeksamen? de studerende skal nemlig stadig 
have en individuel karakter, og det er én af de problemstillinger, der 
har været diskuteret på alle fakulteter. 

- nogle eksaminatorer er bekymrede for, om de er gode nok til at 
få tag i de studerende, der ikke er så langt fremme i skoene, for-
tæller studieleder fra school of medicine and Health, jesper Franch. 
skolen har derfor udarbejdet et skema, som eksaminator kan bruge 
til at strukturere eksaminerne og sikre overblik over den enkelte stu-
derendes præstation under eksamen - og dermed om læringsmåle-
ne er opfyldt for hver enkelt studerende. 

 - den nye prøveform kræver mere forberedelse af eksaminator, som 
fx heller ikke som tidligere kan genbruge sine spørgsmål. men jeg 

pbl-akadeMiet har udarbejdet fire film om gruppeeksamen til de studerende. Filmene ligger 
på youtube: kortlink.dk/bymr

ny projekteksaMen

gruppeeksamen blev afskaffet af vK-regeringen i 2006, men 
sidste år åbnede s-sF-r-regeringen igen for denne eksamens-
form. AAU’s direktion besluttede i sommer at genindføre grup-
peprøver med den begrundelse, at det er den naturlige prøve-
form for det problemorienterede projektarbejde i grupper.

Prøveformen, som ikke kaldes gruppeeksamen men projekt-
prøve, har ved denne vintereksamen været gældende for alle 
projekteksaminer på 1. semester på bacheloruddannelserne. 
der har desuden været mulighed for at indføre gruppeprøver 
på andre semestre, og prøveformen er bl.a. også brugt på nye 
kandidatuddannelser. til sommereksamen er samtlige pro-
jekter på AAU omfattet af den nye projektprøve.
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tror, eksamensformen er meget mere spændende, også for de stu-
derende, for man kan komme mere i dybden med selve projektet, 
siger jesper Franch, der lige som mange andre ansatte på sUnd 
aldrig selv har siddet på hverken den eller den anden side af et grup-
peeksamensbord.

individuel spørgerunde

På teKnAt har man besluttet, at der i løbet af eksaminationen skal 
være en spørgerunde, hvor hver enkelt studerende får stillet spørgs-
mål. På HUm og sAmF anser man det ikke for nødvendigt at fastlæg-
ge procedurer for at sikre den individuelle bedømmelse.

- der er selvfølgelig en teoretisk risiko for, at nogle studerende 
vil forsøge at gemme sig, mens andre koloniserer ordet. 
men det er ikke muligt at gemme sig i al den tid, en 
eksamen varer. desuden skal eksaminator tage 
vare på styringen, så der bliver en ligelig 
fordeling af ordet, påpeger prodekan for 
sAmF, søren Kristiansen, som mener, 
der var god grund til at genindføre 
gruppeeksamen, da det blev poli-
tisk muligt. 

- Prøveformen ligger i na-
turlig forlængelse af un-
dervisningens karakter. i 
projektarbejdet udvikler 
de studerende viden i 
fællesskab, og det skulle 
gerne afspejle sig i eksa-
men, hvor man forholder 
sig til den kollektive vi-
denudviklingsproces. 

genindførelsen har væ-
ret en god lejlighed til at 
diskutere, hvad gruppeek-
samen er for en størrelse, 
fordi vi har en generation af 
undervisere og studerende, 
der aldrig har prøvet det før, 
siger søren Kristiansen, der selv 
har været med til at holde oplæg 
om kvalitet i gruppeeksamen på det 
tværkulturelle institut for Kultur og glo-
bale studier samme med prodekan på HUm, 
jørgen stigel. 

Fordelt ansvar

de fire fakulteter har grebet forberedelsen til den nye pro-
jekteksamen forskelligt an. alle fakulteter planlægger yder-
ligere møder i foråret.
•   teKnat: centralt koordineret kompetenceudvikling, som 

er afholdt institutvis, samt seminarer på første studieår 
afholdt på de enkelte uddannelser. fælles skriftlig vej-
ledning for projekteksamen til vejledere, eksaminatorer, 
censorer og studerende, som ligger sammen med andet 
materiale på en hjemmeside om projekteksamen: 

    kortlink.dk/bymp
•   samf: Uddelegeret ansvar for kompetenceudvikling og 

nærmere retningslinjer til skoler og institutter. 
•   hUm: Uddelegeret ansvar for kompetenceudvikling og 

nærmere retningslinjer til institutter.
•   sUnd: fakultetets ene skole har stået for kompetenceud-

vikling og udarbejdelse af fælles vejledning for projektek-
samen, som ligger på hjemmeside om projekteksamen: 
kortlink.dk/bymq

fakulteterne har desuden støttet, at Pbl-akademiet har ud-
arbejdet fire film om gruppeeksamen til de studerende på de 
fire hovedområder.

Faldgruber ved gruppeeksaMen

•   de mindre dygtige studerende kan føle sig presset, mens 
dygtige studerende kan føle, de bliver bremset

•   Konkurrence studerende imellem
•   studerende føler ikke, deres individuelle indsats bliver an-

erkendt.

vejleder kan forberede de studerende på disse faldgruber ved 
at diskutere dem i løbet af vejledningen.

Fra oplæg om ny projekteksamen på teKnAt
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denne gang om det nye aalborg universitetshospital, om for få 
danske studerende, der tager et internationalt studieophold, 
om ytringsfrihed, su og fremrykket studiestart.

Ved årsskiftet blev Aalborg Sygehus, Århus Universitetshospital, til 
Aalborg Universitetshospital. Hvordan er det gået med overgangen?
det er gået over al forventning. det sundhedsvidenskabelige Fakul-
tet er nu flettet ind i hospitalet og overgangen til Aalborg Universi-
tetshospital markerer, at vi nu er blevet et fuldt udbygget universitet 
med et Klinisk institut. den officielle åbning bliver til marts. det har 
været positivt både for hospitalet og for os. det eneste, vi godt kunne 
ønske os i den forbindelse, er flere studiepladser til lægestudiet.

Alle professorer, der var ansat ved århus Universitet, er overgået til 
ansættelse ved Aalborg Universitet. vi har fordoblet antallet, så der 
nu er 30 kliniske professorer. Hospitalet har ønsket at få flere spe-
cialer, og vi har behov for specialerne, så vi er klar til, at det første 
hold kandidatstuderende skal i klinisk uddannelse her til sommer.
det går også godt med planerne om at sambygge det sundheds-
videnskabelige Fakultet med det nye universitetshospital i Aalborg 
øst, som efter planen bliver færdigt i perioden 2016-20.

Ved Universitetsstyrelsens årlige tilsynsbesøg i november, blev det 
indskærpet, at der skal bringes balance i antallet af indgående og 
udgående gæstestuderende. Hvad er problemet?
vi har flere gæstestuderende, der kommer her, end vi sender ud. det 
fremmer internationaliseringen og dansk erhvervsliv, men koster 
penge for statskassen. Umiddelbart før jul har vi derfor fået pålæg 
om, at ministeriet allerede fra 2012 trækker os for ubalancen mel-
lem indgående og udgående gæstestuderende, et beløb på omkring 
17 mio. kr. 2013 kan vi jo heller ikke nå at gøre ret meget ved nu, for 

efterårssemestret er gået, og de studerende til forårssemestret er 
allerede optaget. 

På den baggrund har jeg besluttet, at vi vender fokus 180 grader, så 
fakulteterne fremover får ressourcer (stå) til de danske studerende, 
de sender ud, i stedet for til de udenlandske studerende, vi modtager.
det er især på teKnAt, der ikke er balance, mens det kun er mindre 
beløb for de andre fakulteter. så vi står i den klemme, at vi på den 
ene side skal tiltrække flere udlændinge til ingeniørområdet, for at 
de danske produktionsvirksomheder ikke skal flytte ud af landet, og 
på den anden side skal vi give de internationale gæstestuderende på 
ingeniørområdet afslag på at komme, så staten kan spare. 

de andre universiteter har også problemer med balancen. men i for-
hold til antallet af studerende er det værst på dtU og AAU på grund 
af ingeniøruddannelserne. det skyldes især tre forhold. 1) vi har bed-
re laboratorier og muligheder end studerende normalt har på tekni-
ske universiteter, især inden for de områder, som er interessante for 
de danske studier. 2) sammen med tyrkiet og norge ligger danmark 
i den absolutte internationale bund med hensyn til andelen af stu-
derende inden for teknik og naturvidenskab.  3) danske studerende 
vil primært til Australien, UsA, canada og england, som kun vil lave 
meget begrænsede udvekslingsaftaler med os, da de har opdaget, 
at den danske stat betaler, hvis de ikke laver aftaler med de danske 
universiteter. læs mere om balanceproblematikken side 10-13.

AAU har fået et kodeks vedrørende ytringsfrihed. Hvad skal det bru-
ges til?
Universitetsloven opfordrer de ansatte til at blande sig i den offent-
lige debat, så deres viden kan komme samfundet til gode. og så skal 
de ikke være nervøse for, at de kan komme i klemme, hvis de som 
universitetsansatte går ud og udtaler sig kritisk om forhold inden for 
deres fagområde eller om forhold på universitetet. 
læs artikel om det nye regelsæt side 3.

SU’en er i øjeblikket til debat. Synes du, SU’en skal beskæres? 
vi har diskuteret sU’en i rektorkollegiet, før besparelserne kom på 
banen, og rektorerne synes selvfølgelig, at de studerende skal have 
de bedst mulige forhold at studere under. vi var også enige om, at det 
mest fornuftige ville være, at man fik sU efter, hvor mange ects man 
bestod. en studerende, der består ects svarende til fuldt studium, 
vil således få fuld sU, mens en studerende, der måske arbejder ved 
siden af og kun består det halve, får halv sU. og så kunne man hæve 
studiestøtten, så de fuldtidsstuderende kunne få mere, og dem, der 
arbejdede ved siden, ville få mindre. 

Studiestart er igen i år rykket frem, så det foregår fredag den 30. 
august. Hvordan kan det være?
det er, fordi vi har nogle pæne studerende, som kom til mig og argu-
menterede med, at hvis studiestarten foregik om fredagen, når den 
1. september lå omkring lørdag-søndag, så kunne de holde fest for 
de nye studerende fredag aften, sove ud i weekenden og møde friske 
på deres studium mandag morgen. det kan man da ikke sige nej til 
som rektor. så har der været lidt vrøvl i forhold til, at de ikke kunne få 
rabat på deres rejsekort før den 1. september, men når det nu hand-
ler om ens samlede fremtid, så kan man nok betale det ekstra, som 
en enkeltbillet til Aalborg koster, uden at få studierabat. 

MedarbejderMøder · rektor Finn Kjærsdam og prorektor inger Askehave inviterede i de-
cember til medarbejdermøder, gløgg og æbleskiver i Aalborg, esbjerg og København. i Aalborg 
var der fuldt hus på Kroghstræde 3, hvor Finn Kjærsdam stod for oplægget om bl.a. økonomi, 
nybyggerier og benchmarking. se dias fra medarbejdermødet i rektoratets nyhedsbrev fra 
december 2012: kortlink.dk/bytk

r E k T O r S  
p E r S p E k T i v

interViewet af anne bollersleV, 
aaU KommUniKation
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v i  s K A l  U d F O r d r E  s t A t U s  q U o

Fremgang og vækst og de udfordringer, det medfører for uni-
versitetet, var i fokus, da universitetsdirektør peter plenge 
traditionen tro indledte det nye år på aau med morgenbrød 
og nytårstale i Fib. 15 til ansatte i fællesadministrationen. 

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

blandt AAU’s udfordringer på uddannelsesområdet er ønsket om 
at fastholde førerpositionen som det danske universitet, hvor flest 
studerende gennemfører deres uddannelse til tiden. målsætningen 
er en del af den nye udviklingskontrakt med Uddannelsesministe-
riet, og Peter Plenge erkendte i sin nytårstale, at det er en ambi-
tiøs målsætning, ikke mindst i betragtning af det øgede pres, som 
rekordoptagene de seneste år lægger på undervisningskapaciteten. 
sammenholdt med ønsket om, at væksten ikke må ske på bekost-
ning af kvaliteten, er det en betydelig udfordring for undervisere og 
andre medarbejdere tilknyttet uddannelserne.

nye krav pÅ økonoMisiden

- væksten i 2012 oversteg universitetets indtægter og gjorde det 
nødvendigt at trække på reserverne i egenkapitalen. det kan gå et 
enkelt år eller to, men derefter skal balancen mellem indtægter og 
omkostninger være genoprettet, fastslog Peter Plenge.

For økonomimedarbejdere bliver en af årets udfordringer derfor, at 
der bliver stillet nye krav fra bestyrelse og direktion om hurtigere 
dokumentation af indtægter og omkostninger i forhold til budgettet, 
lige som andre ledere også skal have den nødvendige ledelsesinfor-
mation, så de får et godt grundlag for en sikker styring af aktiviteter 
og økonomi året igennem. 

- Konsolidering af økonomistyringen kan medføre tilpasninger i res-
sourceallokeringen inden for og på tværs af universitetets enheder, 
sagde Peter Plenge, der understregede, at det bliver en central opga-
ve for direktionen, den administrative ledergruppe, HsU og de andre 
samarbejds- og arbejdsmiljøudvalg at få tilpasningen til at foregå på 
en velforberedt og ordentlig måde.

direktøren pointerede desuden, at både økonomiafdelingen og Hr-af-
delingen får en vigtig opgave som facilitator og rådgiver i dette forløb.

risiko For Manglende overblik

- vækst indebærer en risiko for, at overblik og sammenhæng går 
tabt. store universiteter kan udvikle en tendens til at konkurrere med 
sig selv om ressourcerne frem for at konkurrere med andre univer-
siteter om at være de bedste med resultaterne. vækst forventes nor-
malt at give mulighed for stordriftsfordele. det forudsætter dog, at vi 
forstår at nedsætte omkostningerne ved at standardisere en række 
ydelser – ikke mindst tekniske og administrative. 

- Hvis vi ikke sørger for i tide at udvikle velfungerende fælles ar-
bejdsprocesser og systemer, vil det nemt kunne føre til, at fakulte-
ter og institutter opfinder hver sine dybe tallerkener. sker det, får vi 
ikke stordriftsfordele, men stordriftsulemper i form af kommunika-
tions- og koordineringsproblemer og øgede omkostninger til trans-
latørtjenester mellem de forskellige lokale kulturer. vi skal derfor 
undgå, at væksten resulterer i suboptimering og i stedet arbejde på 
at optimere arbejdsprocesser og systemer i fællesskab på tværs af 
universitetet.

et vigtigt initiativ 
til at gøre tingene 
bedre og billigere er 
gAP-projektet (God Ad-
ministrativ Praksis, red.), 
der skal bidrage til at få 
etableret enkle, sammenhæn-
gende og brugervenlige administra-
tive arbejdsprocesser og systemer på tværs af hele universitetet. 

klare raMMer For Fysisk planlægning

Flere studerende og flere medarbejdere giver udfordringer på byg-
ningsområdet, hvor der er behov for klare og stabile rammer.

- opbygning af en ny beslutningsramme for den fysiske planlægning 
for hele universitetet og etablering af årshjul for lokalebudgetterin-
gen vil have høj prioritet i det kommende år. Flytningen fra ballerup 
til sydhavnen gav os nogle eksempler på de problemer, der kan op-
stå, hvis der ikke er tilstrækkelig tæt koordinering af de strategiske, 
juridiske, økonomiske og tekniske beslutningsprocesser på byg-
ningsområdet. tilsvarende giver erfaringer fra Aalborg eksempler 
på, hvilke problemer der kan opstå, hvis planlægningsgrundlaget 
ændres med kort varsel.

Peter Plenge kom også ind på udfordringen i at sikre, at AAU’s sær-
lige profil og kulturelle platform er til stede i både Aalborg, esbjerg 
og København.  

- der er brug for, at dygtige og engagerede kolleger i København og 
esbjerg indgår i et tæt og integreret samarbejde med kolleger i Aal-
borg. Administrationen skal også bidrage til opbygningen af et vel-
fungerende samarbejde mellem forskningsmiljøer på universitet og 
innovative virksomheder i København. vi skal vise, at vi med nordjyl-
land som model og ankerplads kan skabe både teknologisk og social 
merværdi i de nærområder, hvor vi er til stede. 

Med vækst Følger pres

Peter Plenge præsenterede følgende nytårsforsæt for 2013:
- At vi ikke lader os styre af status quo, men vil være i stand til at 
finde nye og innovative metoder til at genoprette de balancer på uni-
versitetet, som væksten har sat under pres, herunder:

• balancen mellem indtægter og udgifter
• balancen mellem ressourcer og opgaver
• balancen mellem faglig og social ansvarlighed.

med disse balancer på plads vil vi have gode forudsætninger for at 
skabe resultater, der både kan give os et godt omdømme udadtil og 
arbejdsglæde og et godt arbejdsmiljø indadtil.

læs hele Peter Plenges nytårstale her: kortlink.dk/bymg

peter plenges nytÅrsForsæt er 
inspireret af en oecd-konference, 
hvor det bl.a. blev diskuteret, 
hvad universiteter kan gøre 
for at løse store problemer i 
dagens europa og verden. de 
mange bud blev sammen-
fattet i en enkel opfordring: 
”challenge status quo”. 
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7 , 5  M i O .  k r .  T i l  F O r S k n i n G  
F r A  F A m i l i e F o n d

Fem forskningsprojekter har i december modtaget tilsammen 
godt 7,5 mio. kr. fra det obelske Familiefond. læs om projek-
terne her på siderne.

nyt udstyr til MaterialeForskning

institut for Mekanik og produktion får den største bevilling på 
3.799.000 kr. til anskaffelse af nyt udstyr, der matcher den aktuel-
le udvikling inden for materialeforskning. industrien stiller stadigt 
stigende krav til materialers egenskaber, hvilket kan imødekommes 
både ved udvikling af nye materialer og ved at udnytte nye og eksi-
sterende materialer til deres maksimale ydeevne. 

en sammenhængende forståelse af materialeudvikling opnås kun 
gennem en vekselvirkning mellem forskellige forskningsdiscipliner 
og højteknologisk udstyr. institut for mekanik og Produktion har en 
stærk forskergruppe, der gennem mange år har markeret sig globalt 
og deltager i flere store eU-projekter, bl.a. med lederskab i et stort 
”nanotough”-projekt. det nye laboratorium skal sikre, at forskergrup-
pen fortsat er i stand til at fastholde sin stærke internationale position.

læs mere om nanotough på: nanotough.aau.dk/

apparatur til sortering aF celler

institut for Medicin og sundhedsteknologi har fået 1.499.500 kr. i 
støtte til indkøb af apparatur, der kan sortere celler. en cellesorterer 
anvendes til håndtering af levende celler fra patienter og kan med 
meget stor præcision analysere forskellige celler mht. type og funk-
tion. ved hjælp af fluorescerende farvestoffer er det muligt at udsor-
tere undertyper af celler og dermed finde, isolere og studere sjældne 
celler, fx en særlig celletype, hvoraf der kun findes én celle pr. 10 mio. 
celler i blodet. Apparaturet er særdeles anvendeligt inden for bl.a. 
stamcelleforskning, cancerforskning, immunologi og bakteriæmi.

Fornyelse aF Flexicurity-Modellen

Forskningsprojektet ”konkurrenceevne og sammenhængskraft 
– fornyelse af den danske flexicurity model” på institut for stats-
kundskab har fået støtte på 1.500.000 kr.  

den danske flexicurity-model gør det muligt for erhvervslivet at til-
passe medarbejderressourcer til efterspørgslen. selvom den nuvæ-
rende finansielle krise ikke har ramt den danske beskæftigelse lige 
så hårdt som i fx sydeuropa, er modellen i disse år alligevel under 
pres grundet stigende globalisering og arbejdskraftens frie bevæ-
gelighed. 

et stærkt forskerteam med førende eksperter på området vil nu un-
dersøge, hvordan man fortsat sikrer, at flexicurity-modellen forbliver 
en grundsten i det danske samfund. ved anvendelse af nordjyske ar-
bejdskraftundersøgelser og arbejdsgiverundersøgelser samt inter-
view med centrale aktører på arbejdsmarkedet vil projektet bidrage 
med forslag til, hvordan balancen mellem høj konkurrenceevne og 
social sammenhængskraft genoprettes på en måde, der afspejler et 
mere globaliseret, individualiseret og videnbaseret arbejdsmarked.

læs mere om projektet på vbn: kortlink.dk/byhc

etablering aF center  
For arktisForskning

institut for kultur og globale studier har modtaget 387.000 kr. til 
støtte til etablering af circlA – center for innovation and research 
in culture and learning in the Arctic. Arktis er indenfor ganske kort 
tid blevet en central region på en række områder, både udenrigs-
politisk, økonomisk, sikkerhedspolitisk samt sociologisk og kulturelt. 
Andre arktiske lande, fx canada, udfører allerede Arktisforskning, 
mens der i danmark kun er etableret forskning inden for det naturvi-
denskabelige område. det nyoprettede center vil tage udgangspunkt 
i og genere ny viden inden for det humanistiske/samfundsvidenska-
belige problemfelt samt på de teknologiske og miljømæssige aspek-
ter af Arktisforskning.

læs mere på centrets hjemmeside: 
www.arctic.aau.dk/

kultur 
pÅ arktis 
er et nyt 
forsknings-
område i dansk 
sammenhæng.

jesper de claville christiansen, professor ved institut for mekanik og Produktion, der har 
modtaget knap fire mio. kr. til materialeforskning.
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A A U  s K A l  
F o r b e d r e  

d A n S k  S E x l i v

danmarks første forskningscenter i sexologi skal bidrage med 
viden, så personer med seksuelle problemer får den bedst 
mulige behandling.

danskernes seksuelle adfærd og trivsel optager idékvinden bag uni-
versitetets nyetablerede sexologisk Forskningscenter (seFo), klinisk 
lektor og speciallæge i gynækologi og obstetrik, Astrid Højgaard. 
ideen til centret opstod, da hun i efteråret kom fra jysk sexologisk 
Klinik i randers til stillingen som leder af den nye sexologisk Klinik 
på Aalborg sygehus.

- som klinikere er vi forpligtet til at levere evidensbaserede behand-
linger – også indenfor sexologi. og for at øge kvaliteten i de sexolo-
giske behandlinger tænkte jeg; hvorfor ikke også etablere en forsk-
ningsenhed inden for sexologi. det manglede der i danmark, ligesom 
der også manglede et akkrediteret sexologisk uddannelsestilbud, 
siger Astrid Højgaard.

Hun fik overbevist dekan ved det sundhedsvidenskabelige Fakultet, 
egon toft, om holdbarheden i begge initiativer ved bl.a. at præsen-
tere et ”drømmehold” af nogle af de bedste kompetencer indenfor 
sexologi-området i danmark. 

- disse personer er i dag ansat som forskere i 
sexologisk Forskningscenter, så vi har et fan-
tastisk dygtigt hold af mennesker til at drive 
forskningen bag den sexologiske behandling.

Forskerne skal desuden stå for undervisning på den 
nye masteruddannelse i sexologi, som starter til september. 

- Forskningsområderne bliver en blanding mellem de forskelligar-
tede problemstillinger, vi møder i klinikken, i forskningen og i mødet 
med sundhedsfagligt personale på masteruddannelsen i sexologi, 
siger Astrid Højgaard.

Hun håber bl.a., at det nye forskningscenter kan udvikle metoder til 
måling af smerte, så man kan hjælpe patienterne til bedre håndte-
ring af deres vanskeligheder.

sexologisk Forskningscenter hører under AAU’s nye kliniske institut, 
og leder af centret er cand.cur. og ph.d. birgitte schantz laursen. 
Udover Astrid Højgaard er følgende AAU-forskere involveret: christi-
an graugaard, Klinisk institut, bo møhl, institut for Kommunikation, 
samt charlotte overgaard og nico rijkhoff, institut for medicin og 
sundhedsteknologi. desuden er morten Frisch, statens seruminsti-
tut, tilknyttet som adjungeret professor.

centret har fået 400.000 kr. i støtte til etableringen af det obelske 
Familiefond. der bliver holdt officiel indvielse torsdag den 11. april.

astrid højgaard, leder af den nye 
sexologisk Klinik på Aalborg sygehus.

The Scandinavia-Japan Sasakawa Foundation

Fonden indkalder ansøgninger til sin årlige uddeling.

Ansøgningsfrist d. 15. februar 2013

Fonden har til formål at fremme relationer og udveksling af viden mellem Japan og de nordiske lande,
 og  der kan søges økonomisk støtte til forskning, udvikling, uddannelse og undervisning inden for

 medicin, de humanistiske og sociale videnskaber, naturvidenskaber, de tekniske videnskaber og kultur.

På www.sjsf.se findes detaljeret vejledning og obligatorisk ansøgningsskema.På www.sjsf.se findes detaljeret vejledning og obligatorisk ansøgningsskema.

Scandinavia-Japan Sasakawa Foundation

Dansk afdeling

Copenhagen Business School
Asia Research Centre
Porcelænshaven 24B
2000 Frederiksberg
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A A U  F å r  d e l  
i  r E k O r d S T O r  
i n v E S T E r i n G  

i  H ø j t e K n o l o g i
75 mio. kr. fra højteknologifonden til nye samarbejdsprojekter 
med virksomheder.

mere effektiv olieudvinding, en test for skjulte leversygdomme, isolering 
med rumfartsmaterialer, revolutionerende grøn støbeteknologi og spil-
devandsrensning, som efterligner naturens egne mekanismer. det er 
emnerne for fem nye forskningssamarbejder med virksomheder, som 
giver eksperter fra Aalborg Universitet andel i den største investerings-
runde i Højteknologifondens historie.i alt investerer fonden 75 mio. kr. i 
de projekter, AAU deltager i. 

På landsplan bliver der startet 20 nye projekter med deltagelse af 38 
forskergrupper og 36 virksomheder. den samlede investering i projek-
terne over de kommende år bliver på 594 millioner kroner, og heraf le-
verer fonden de 304 millioner kroner. 

de fem projekter omfatter:
nye materialer til efterisolering · insitut for Fysik og nanoteknologi 
skal samarbejde med gabriel A/s i Aalborg og Hi-con A/s i Hjallerup 
om at udvikle nye banebrydende kompositmaterialer til efterisolering af 
bygninger. Parterne vil kombinere rumfartsteknologi med dansk tekstil-
produktion. Højteknologifonden støtter samarbejdet med 6 mio. kr. 

bedre udnyttelse af olie · institut for energiteknik og Aalborg Univer-
sitet esbjerg skal sammen med maersk oil A/s og ramboll oil & gas 
A/s prøve at øge produktionseffektiviteten og sikre en bedre udnyttelse 
af den olie, der indvindes til havs. det kan have positiv effekt for miljø-
et og fremme den danske oliesektor både i danmark og internationalt. 
Højteknologifonden støtter med 5 millioner kr.

tidlig diagnose af leversygdomme · ny teknologi skal gøre det mu-
ligt med en blodprøvetest at diagnosticere leversygdomme langt tidli-
gere end i dag. samtidig vil man kunne forudsige, om sygdommen vil 
udvikle sig hurtigt eller langsomt. Højteknologifonden støtter projektet 
med 15 mio. kr., og Aalborg Universitet skal samarbejde med nordic 
bioscience i odense, odense Universitetshospital og Hvidovre Hospital. 

støbning af spektakulære dele · Forskere fra institut for mekanik og 
Produktion skal samarbejde med den unge Aalborg-virksomhed Adapa, 
som er startet af designkyndige unge ingeniører fra AAU. teknologi fra 
den lille pionervirksomhed kan ændre verdensmarkedet for støbning af 
spektakulært udformede dele til bygninger, både, vindmøller og andre 
krævende produkter. Højteknologifonden støtter det nye samarbejde 
med 4 mio. kr., og formålet er at omsætte løsningen til et eksporteventyr. 

ny spildevandsrensning · AAU København er med i et stort biotekno-
logisk projekt, som bruger naturen som inspirationskilde til teknologisk 
innovation via såkaldt ”biomimetik”. ved at efterligne naturen kan vi re-
ducere energi, tidsforbrug og omkostninger i mange industrielle pro-
cesser. biomimetik vurderes til at have et enormt industrielt potentiale, 
der kan styrke danmarks position inden for feltet. Projektet har fået 45 
mio. kroner i støtte af Højteknologifonden, og de øvrige partnere er dtU, 
Københavns Universitet, Aquaporin A/s, dss silkeborg A/s, Arla Foods 
og dupont.

læs mere om projekterne på aau.dk/nyheder – 17. december 2012

nyt Forskningscenter  
For bæredygtig oMstilling

omstillingen til et mere bæredygtigt samfund kræver, at mange 
forskellige aktører i virksomheder, kommuner og i samfundet mere 
generelt får mulighed for at udvikle deres evner til at handle på 
nye måder. det nye center for design, innovation og bæredygtig 
omstilling (dist) ved AAU i København har som sin vision at udvik-
le forståelser, redskaber og fremgangsmåder, der gør det muligt 
for aktører at deltage i og lede omstillingen mod et bæredygtigt 
samfund.

centret vil fokusere sin forskning og formidling gennem en kombi-
nation af faglige indsigter i design, innovation og bæredygtige om-
stillingsprocesser - og er som sådan en hel unik satsning – en af de 
største indenfor forskning i bæredygtig udvikling i danmark. centret 
er etableret som et led i AAU’s nye satsning på et kreativt, erhvervs-
orienteret udviklingsmiljø i Københavns sydhavn. den videre udvik-
ling af centret vil ske i samspil med etablering af en bred kontaktfla-
de med virksomheder, myndigheder og samfund indenfor forskning, 
innovation og uddannelse.

centret blev åbnet officielt den 11. januar. læs mere på www.cdist.dk 

Millionstøtte til projekt  
Med Fokus pÅ underleverandører

center for industriel Produktion (ciP) på AAU har netop fået bevilget 
7,6 millioner af industriens Fond til et nyt treårigt projekt om system-
klynger, der skal styrke den danske konkurrencekraft i industrien. 
Udover ciP inkluderer projektet en række andre eksperter fra AAU, 
teknologisk institut, erhvervslivet og naturligvis industriens Fond. 
 
- med støtten anerkender industriens Fond behovet for en fokuseret 
indsats overfor globaliseringsudsatte underleverandører ved at re-
organisere og effektivisere de værdiskabende processer. og vi er da 
også overbeviste om, at vi i samarbejde med erhvervslivet kan skub-
be den danske industri i den rigtige retning, fortæller lektor brian 
vejrum wæhrens, der sammen med professor john johansen står 
bag projektet.

ideen er, at systemleverandøren skal medvirke til at løfte små og 
mellemstore danske underleverandørvirksomheder ud på det glo-
bale marked. systemklyngen vil ikke alene bidrage til at styrke de 
små- og mellemstore underleverandørvirksomheder, men ligele-
des styrke systemleverandørernes globale konkurrencekraft til 
gavn for de deltagende virksomheder og det danske samfund som 
helhed.

i forbindelse med projektet 
opbygges to systemklynger. 
den ene klynge opbygges med 
udgangspunkt i en allerede ek-
sisterende systemklynge inden 
for apparatindustrien, mens 
den anden opbygges indenfor 
fødevareindustrien, hvor be-
grebet ikke i samme grad er 
forankret.

lektor brian vejruM Wæhrens.
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stor satsning pÅ eFFektelektronik

AF cAsPer jørgensen, FUldmægtig, institUt For energiteKniK 

i tæt samspil med danfoss, grundfos, KK-electronic, vestas og andre 
danske universiteter har institut for energiteknik indenfor det sene-
ste år taget hul på to store projekter med fokus på effektelektronik, 
som samlet repræsenterer en satsning på 200 mio. kr. instituttet le-
der projekterne og var i november vært for en event med 70 deltage-
re dedikeret til effektelektronik, hvor de to projekter blev diskuteret.

Projektet intelligent efficient Power electronics (iePe) beskæftiger 
sig med at udvikle nøgleteknologier i forbindelse med energiproduk-
tion fra vedvarende energikilder som vindmøller og solceller, som 
kan overføres til store energibesparelser i andre elektriske appara-
ter og installationer.

de fire virksomheder samarbejder i dette projekt med AAU, dtU, 
syddansk Universitet og center for elektriske energisystemer 
(cees). Højteknologifonden støtter forskningen med 54 millioner 
kroner over de næste fem år og partnerne skyder samme beløb i 
satsningen.

- i sidste ende skal det tætte arbejde mellem virksomheder og uni-
versiteter sikre danske virksomheders konkurrenceevne og førerpo-
sition på flere områder. vi kommer til at generere en række nye ideer, 
som kan indgå i kendte og i fremtidige produkter. Platformen med 
virksomhederne vil sikre, at ideernes kommercielle potentiale bliver 
udnyttet, sagde professor stig munk-nielsen, institut for energitek-
nik, som leder iePe-projektet.

læs mere om projektet på www.iepe.et.aau.dk

det andet initiativ er center of reliable Power electronics (corPe), 
som skal udvikle nye metoder til at sikre, at effektelektronikken 
bliver designet så pålideligt og billigt som muligt. det strategiske 
Forskningsråd støtter corPe med 40 mio. kr., det obelske Familie-
fond bidrager med 7,5 mio. kr., og det samlede budget er på 95 mio. 
kr.

med i projektet, som ledes af institut for energiteknik, er institut for 
Fysik og nanoteknologi samt Aarhus Universitets institut for Fysik 
og Astronomi. centret arbejder tæt sammen med internationale kol-
leger fra anerkendte forskningsgrupper i tyskland, schweiz og UsA 
samt eksperter fra danfoss, grundfos, KK-electronic og vestas.

ifølge centerleder, professor Frede blaabjerg beskæftiger forsk-
ningscentret sig med at skabe en bedre forståelse af effektelektro-
niks pålidelighed teoretisk og i praksis. 

- da effektelektronik indgår i stort set alt, er det vores klare opgave 
at forstå fuldt ud, hvorfor effektelektronikken fejler, og komme med 
metoder til, at fejlene stort set undgås i fremtiden.  mange faglige 
discipliner skal beherskes for at få succes, og de discipliner forsøger 
vi at mestre i corPe.

i forbindelse med effektelektronikdagen blev det første årlige corPe 
symposium også afholdt med omkring 50 deltagere fra virksomhe-
der og universiteter. der var bl.a. en poster session, hvor ikke mindre 
end 11 ph.d.- studerende, som er tilkoblet corPe, havde udarbejdet 
posters. 

læs mere om corPe på www.corpe.et.aau.dk/

HvAd betyder  
eFFeKteleKtroniK For mig?

effektelektronik (Power electronics) er en nøgleteknologi til re-
duktion af co

2
 og mere klimavenlige energiløsninger. effekte-

lektronik bruges nemlig både til produktion af elektrisk energi 
og til effektiv udnyttelse af energien i en lang række produkter.

danskerne bruger effektelektronik dagligt – måske uden at 
vide det. den findes i solceller, vindmøller, dit tv, din computer 
og opladeren til din mobiltelefon. Faktisk styrer effektelektronik 
helt op til 70 pct. af al elektrisk energi. 

eFFektelektronik · Fra venstre, stig munk-nielsen (AAU), Henrik simonsen (cees), Frede 
blaajerg (AAU), carsten orth gaarn-larsen (Højteknologifonden), eskild Holm nielsen (dekan) og 
Poul erik morthorst (det strategiske Forskningsråd) til effektelektronikdag på AAU.

penge til Forskning i knæsMerter

i forbindelsen med årets uddeling fra Aase og ejnar danielsens Fond 
i november 2012 modtog professor lars Arendt-nielsen 150.000 kr. 
til udvikling af et smertestimulationssystem, der kan anvendes til 
måling af smertesystemets tilstand hos patienter med smertefuld 
slidgigt i knæet. Projektet skal medvirke til at undgå, at patienter 
med et overfølsomt nervesystem opereres, idet dette ofte efterføl-
gende medfører, at de får endnu stærkere kroniske smerter.

lars arendt-nielsen har modtaget 150.000 kr. til udvikling af smertemåling. 
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F O r A r G E l S E  b l e v  t i l  
K U r s U s  F o r  l e d i g e

institut for økonomi og ledelse har i samarbejde med karriere-
centret for første gang kørt et 6 ugers kursus for ledige i Forret-
ningsforståelse, it og karriereplanlægning. kurset blev en suc-
ces, og det bliver derfor ikke det sidste af slagsen.

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

- det er ubegribeligt, hvad mennesker med en lang uddannelse risikerer 
at blive udsat for. man må kunne tilbyde dem noget mere meningsfuldt, 
tænkte en relativt forarget Henrik Find Fladkjær, lektor på institut for øko-
nomi og ledelse, da han sidste år havde læst den nye bog dagpengeland. 

bogen er en tragikomisk beretning fra et fireugers jobsøgningskursus 
for nyledige, som bl.a. får træning i håndtryk, øjenkontakt og smil og 
lærer jubel-sange og teoretisk telefoni. 

- vi ved fra vores kandidatundersøgelser, at de nyuddannede underper-
former inden for forretningsforståelse og it, så jeg snakkede med et par 
kolleger om, at det da ville være bedre at tilbyde de ledige kurser i det, 
fortæller Henrik Fladkjær.

Kollegerne foreslog Henrik at kontakte lederen af Karrierecentret, chri-
stian volmer nielsen, og i løbet af en formiddag var der med dekanens 
velsignelse sat gang i arbejdet. Planlægningen foregik hen over som-
merferien, og i oktober-november deltog 17 ledige fra 12 vidt forskellige 
uddannelser i kurset, som i starten af januar blev evalueret af Akademi-
kernes centralorganisation. evalueringen var så positiv, at Karriecentret 
har besluttet, at succesen skal gentages.

- det er Karrierecentrets mål at kunne udbyde fire-seks kurser om året, 
som alle skal indeholde et intensivt karriereplanlægningsforløb koblet 
med forskelligt studiemæssigt indhold, gerne dækkende flere forskelli-
ge fakultetsområder, således at kursusudbuddet bliver så varieret som 
muligt, fortæller karrierevejleder trine nordal borglum, der har været 
projektleder på det nye initiativ.  

For Henrik Fladkjær har samarbejdet med Karrierecentret været ideelt.

- jeg har kunnet fokusere på det faglige, mens de har stået for al det 
praktiske med projektbeskrivelse, kontakt med Akademikernes cen-
tralorganisation, beskæftigelsesforvaltningen, lokaler osv. 

ville ikke til pause

det 6 ugers kursus har bestået af to forløb, der har kørt parallelt. Kar-
rierecentret har givet sparring og vejledning i forhold til jobsøgning, og 
kursisterne har også fået udarbejdet disc-personprofiler, som viser 
deres kompetencer, styrker og svagheder på en arbejdsplads. Henrik 
Fladkjær har stået for undervisning i forretningsforståelse og et it-ba-
seret open source ressourceplanlægningssystem open erP (enterprise 
ressource Planning).

- open erP er et omfattende økonomistyringssystem, som dækker de 
typiske funktioner i små og mellemstore virksomheder: styring af la-
ger, projekter, produkter, økonomi og Hr. Kursisterne havde på forhånd 
meget lidt viden om erhvervsøkonomi. som én sagde i starten: sig mig; 
er det her et kursus i kinesisk? men i slutningen af kurset kom ord som 
crm (costumer relationship management, red.) og erP helt naturligt ud 
af munden på dem, og de har lært at trække data ud af systemet, 

 
 
som de fx kan bruge til analyser af hvil-
ke kunder, hvilke produkter og hvilke 
markeder virksomhederne skal satse 
på, fortæller Henrik Fladkjær.

to af kursisterne, sisse Heiden, syge-
plejerske og kandidat i klinisk videnskab 
og teknologi, og jess gertsen, cand.scient.
adm., synes begge, kurset har været et godt 
supplement til deres uddannelser. sisse valgte kur-
set, fordi hun gerne vil beskæftige sig med sundheds-it og har oplevet, 
at der i mange stillingsopslag bliver lagt vægt på forretningsforståelse. 
jess har planer om at starte egen virksomhed.

- Kurset har givet mig mere, end jeg havde regnet med. samtidig med at 
jeg har fået forståelse for regnskabssystemer, har jeg også fået kend-
skab til et system, som jeg kan bruge til kundekontakt, fakturaer og 
regnskab i min egen virksomhed, siger jess gertsen.
Kursisternes engagement og exceptionelle fremmøde har imponeret 
underviseren. 

- nu har der været så meget snak om carina og robert og ledige, der 
ikke gider arbejde. men folk skulle komme ud at se, hvad der foregår. 
Kursisterne var der hver dag, de var ikke til at drive til en pause, og de er 
meget brede i deres tankesæt i forhold til at få job. Fx er scient.adm’er, 
der er uddannet mod det offentlige, også interesserede i at få arbejde 
i de små og mellemstore virksomheder, konstaterer Henrik Fladkjær.

6 ugers selvvalgt uddannelse

ledige kan efter eget valg deltage i op til 6 ugers uddannelse 
med dagpenge i de første måneder af et ledighedsforløb. den 
ledige skal selv finde uddannelsen eller kurset, og a-kassen 
skal desuden godkende uddannelsen eller kurset.

Kurserne skal være tilknyttet en studieordning og give ects. 
indholdet i kurset i Forretningsforståelse, it og Karriereplan-
lægning er taget fra studieordningen for erhvervsøkonomi og 
giver 10 ects.

læs mere om 6 ugers selvvalgt uddannelse på Arbejdsmar-
kedsstyrelsens hjemmeside: kortlink.dk/byuc 

to aF kursisterne, sisse Heiden, sygeplejerske og kandidat i klinisk videnskab og teknologi, 
og jess gertsen, cand.scient.adm., synes begge, at kurset i forretningsforståelse har været et 
godt supplement til deres uddannelser.

henrik Find Fladkjær, 
lektor på institut for økonomi og ledelse
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Har du ambitioner om at styrke dit internationale 
netværk, så skulle du måske overveje at påtage dig 
værtskabet for en konference inden for dit fagfelt. 

VisitAalborg er din direkte indgang til succesfulde 
konferencer i Aalborg. Vores rådgivning og service er 
gratis og uvildig, lige fra du får tanken om at byde ind på 
en konference og indtil beslutningen om dens placering 
er truffet. Og vinder du værtskabet, tilbyder vi mod en 
mindre betaling også hjælp  med alt det praktiske, så du 
kan koncentrere dig om det faglige og dine gæster!

Lad dig inspirere på visitaalborg.com/convention
og kontakt os allerede i dag på tel. 9931 7520. 

Det handler 
om dig og dine 
gæster ...

VisitAalborg  //  Kjellerups Torv 5, niveau 13  //  9000 Aalborg

tel. 9931 7520  //  convention@visitaalborg.com  //  visitaalborg.com/convention

A-Z konferenceservice

væ r  m e d  t i l  A t
U d v i K l e 

n y  S E r v i C E
Har du lyst til at deltage i en verdensomspændende workshop, hvor du 
på en weekend skal være med til at udvikle en helt ny service inden for 
et bestemt tema? så har du chancen i weekenden den 1.-3. marts, hvor 
global service jam kommer til Aalborg. vært for arrangementet er uni-
versitetets nye engelsksprogede kandidatuddannelse i service design, 
som bl.a. har fokus på, hvordan man kan forbedre serviceydelser, sam-
spillet mellem udbyder og kunder og kundernes oplevelser.

- AAU har et af de mest avancerede forskningscentre inden for service-
design på verdensplan. servicedesign er et nyt forskningsområde, og vi 
var blandt de første, der begyndte at arbejde med det. jeg ved, at der er 
adskillige andre kolleger på AAU, der arbejder med servicedesign, men 
vi kender ikke hinanden, så jeg forestiller mig, at global service jam er 
en god mulighed for at mødes, siger professor nicola morelli, institut for 
Arkitektur og medieteknologi.

global service jam foregår parallelt i en lang række byer over hele ver-
den og er som en musikalsk jamsession, hvor musikerne møder op med 
deres instrumenter, evner og et åbent sind. Uden at overanalysere og 

diskutere, bygger musikerne noget op, som de ikke kunne lave hver for 
sig, og samtidig lærer de af hinanden.

Arrangementet er åbent for alle interesserede – forskere, studerende, 
erhvervsfolk, offentligt ansatte og privatpersoner – som i løbet af 48 
timer arbejder sammen og konkurrerer på tværs for at udvikle en helt 
ny service. temaet for dette års service jam bliver først afsløret fredag 
den 1. marts kl. 17 lokal tid. resultaterne bliver præsenteret søndag 
eftermiddag.

i 2012, hvor temaet var Hidden tresure, deltog 85 byer over hele verden. 
se åbningsvideo fra global service jam 2012: kortlink.dk/byme 

Hvis du er interesseret i at deltage eller være med til at organisere even-
ten, kan du kontakte nicola morelli på: nmor@create.aau.dk eller læse 
mere på: kortlink.dk/bymf
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aalborg universitets partnerskab med ngo’er og erhvervsliv, 
access2innovation, uddelte årets partnerskabspris ved da-
nish csr awards i sønderborg.

AF jAKob brodersen, joUrnAlist, Acces2innovAtion

csr – corporate social responsibility - er den engelske betegnelse 
for det, at virksomheder tager et socialt ansvar. det er et område, 
der har været stigende fokus på i de senere år, og som har sin egen 
prisuddeling, hvor socialt ansvarlige offentlige og private virksomhe-
der bliver hædret af den danske csr-fond. det skete sidste år ved et 
storstilet arrangement i Alsion i sønderborg, hvor hovedtaleren var 
ingen ringere end UsA’s tidligere præsident bill clinton, flankeret af 
Hollywoodstjernen connie nielsen og toppen af dansk erhvervsliv.

csr-kaFFe

det strategiske netværk access2innovation, som drives af AAU i 
samarbejde med norddanmarks eU-kontor, var i 2011 nomineret til 
en pris for årets bedste csr-samarbejde. i 2012 var netværket ryk-
ket en plads op i hierarkiet og havde æren af at nominere og uddele 
årets partnerskabspris.

selve overrækkelsestalen blev holdt af udviklingsminister christian 
Friis bach, der havde rosende ord tilovers for både access2innovati-
on og prisvinderen Farm mountain coffee.

Farm mountain coffee modtog access2innovations partnerskabs-
pris, fordi det lille kaffefirma fra randers har anlagt en strategi, hvor 
de enkelte kaffebønder i Uganda får ekstra udbytte af at produce-
re højkvalitetskaffe. samtidig får de hjælp og støtte til at plante nye 
træer, sende deres børn i skole og løfte livsvilkårene for kaffebøn-
derne i generationer fremover.

Fattige kunder

inden prisoverrækkelsen havde access2innovation været vært ved 
en workshop om innovative forretningsmodeller i udviklingslande. 
Her deltog godt 30 fremtrædende erhvervsfolk og repræsentanter for 
større organisationer, der blandt andet hørte om bud på, hvordan man 
skaber en forretning, når ens kunder er nogle af verdens fattigste.

- det er virkelig positivt, at der er så stor interesse for access2inno-
vation-tanken, siger sekretariatschef jacob ravn, der startede pro-
jektet i forbindelse med sin ph.d. for fem år siden.

- vi har gode eksempler på, at det kan lykkes at drive en god forret-
ning og samtidig gøre verden bedre gennem partnerskaber mellem 
forretningsfolk, forskere og humanitære organisationer.

sekretariatscheF jacob ravn overrækker access2innovations partnerskabspris til grund-
læggeren af Farm mountain coffee, lars bendix ved danish csr Awards i sønderborg.

aau bredt repræsenteret

Udover access2innovation markerede AAU sig også positivt i andre 
sammenhænge ved csr-prisuddelingen. miljøminister ida Auken 
fremhævede universitetets samarbejde med di og miljøstyrelsen om 
det bæredygtige projekt green21.

Adjungeret professor ved institut for Planlægning, claus stig Peder-
sen, der er bæredygtighedsdirektør i novozymes, blev kåret til årets 
csr professional, ligesom han sammen med novozymes vandt prisen 
for årets bedste csr-strategi. 

institut for økonomi og ledelse koordinerer et eU-støttet projekt, 
der skal styrke universitetsautonomien i republikken moldova. 
Projektet, der hedder enhancing University Autonomy in moldova 
(eUniAm), kører i perioden oktober 2012 til oktober 2015.

eUniAm er et nationalt strukturforanstaltningsprojekt, der søger 
at bidrage til at udvikle og reformere uddannelsesinstitutioner og 
-systemer på nationalt plan i moldova. eUniAm fokuserer især 
på at fremme universitetsautonomien i moldova ved at foreslå 
lovgivningsmæssige ændringer i de retlige rammer for de vide-
regående uddannelser.

eUniAm-teamet består af eksperter fra eU-partneruniversiteter 
og lokale moldoviske partnere. 19 parter er direkte involveret i 
implementeringen af projektet, hvoraf fem er fra eU-landene 
danmark, litauen, rumænien, sverige og storbritannien.

størstedelen af det samlede budget på godt 1,1 mio. € er finan-
sieret af eU’s tempus-program, som har til formål at reformere 
og modernisere de videregående uddannelsessystemer i part-
nerlande i eU’s naboområder, dvs. østeuropa, vestbalkan, mid-
delhavsområdet samt centralasien. 

Koordinator for eUniAm-projektet er romeo v. turcan, lektor på in-
ternational business and entrepreneurship: rvt@business.aau.dk.
læs mere om eUniAm: www.euniam.aau.dk 
læs mere om tempus-programmet: kortlink.dk/bymh

autonoMi · lektor på international business and entrepreneurship, romeo v. turcan, 
præsenterer eUniAm-projektet ved kick off-seminar på det tekniske universitet i moldova.
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regeringen lancerede danmarks nationale innovationsstrate-
gi ved et pressemøde på aau i sydhavnen. strategien har tre 
fokusområder.

AF mette viUm Asbjørn,  
KommUniKAtionsmedArbejder, AAU cPH

Hele seks ministre lancerede regeringens nye ambitiøse innova-
tionsstrategi den 20. december i AAU’s flotte lokaler i sydhavnen. 
Hovedformålet med den nye strategi er at sikre bedre rammer for 
øget innovation i danmark bl.a. med fokus på vækst, jobskabelse og 
vidensudveksling og på lancering af nye råd, strukturer og partner-
skaber.

- vi har stærke forsknings- og erhvervskompetencer og dermed mu-
lighed for at skabe nye løsninger og muligheder. men vi skal have 
flere innovative virksomheder - og vores forskningsmiljøer, private 
virksomheder og offentlige institutioner skal være langt bedre til at 
arbejde sammen i fremtiden, udtalte uddannelsesminister morten 
østergaard ved pressemødet.

Ud over uddannelsesministeren deltog fem andre ministre, der alle 
præsenterede hver deres del af innovationsstrategien for pressen 
og for de studerende og ansatte, der var mødt op for at høre om den 
nye strategi. 

relevante raMMer

For campusleder lene lange var det oplagt at benytte AAU’s nye 
campus som ramme for arrangementet.

- det er glædeligt, at vi kan tiltrække denne type arrangementer her 
på AAU-cph. vi har rammerne til det, og det er en god mulighed for 
at styrke bevidstheden hos politikere og presse om AAU. sidst men 

ikke mindst falder det også i god tråd med de initiativer, vi selv har 
arbejdet med i forbindelse med det integrerede vidensmiljø, vi arbej-
der på at skabe - med fokus på styrkelse af innovation via integreret 
samspil mellem forskning, uddannelse og erhvervsvirksomheder, 
siger lene lange.

brian vad mathiesen, lektor ved institut for Planlægning, synes lige-
ledes, det gav rigtig god mening at afholde arrangementet på AAU-
cph.

- Her på AAU kan vi især være stolte af, at vi allerede er i fuld gang 
med at bygge bro mellem offentlige institutioner, private virksomhe-
der og forskningen. også på uddannelsesområdet er vi gode til tvær-
faglighed. dertil synes jeg, det er en god pointe at tage udgangspunkt 
i problemerne lige ude foran vinduerne, hvor vi jo også er ret godt 
med, mener brian vad mathiesen.

løsningernes land

visionen for innovationsstrategien er, at danmark skal være løsnin-
gernes land, hvor innovative løsninger på store samfundsmæssige 
udfordringer omsættes til vækst og beskæftigelse.

med innovationsstrategien sætter regeringen ind på tre områder:
•   samfundsudfordringer skal drive innovation: efterspørgsel efter 

løsninger på konkrete samfundsudfordringer skal prioriteres hø-
jere i den offentlige innovationsindsats. 

•   mere viden skal omsættes til værdi: Fokus på gensidig videnud-
veksling mellem virksomheder og videninstitutioner og mere ef-
fektive innovationsordninger. 

•   Uddannelser skal øge innovationskapaciteten: en kulturændring i 
uddannelsessystemet med mere fokus på innovation. 

læs mere om den nye innovationsstrategi på: kortlink.dk/bymd

innovation · seks ministre deltog i pressemøde på AAU-cph for at præsentere hver deres del af regeringens nye innovationsstrategi: fødevareminister mette gjerskov, miljøminister ida Auken, 
erhvervs- og vækstminister Annette vilhelmsen, uddannelsesminister morten østergaard, klima-, energi- og bygningsminister martin lidegaard samt handels- og investeringsminister Pia olsen dyhr.
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valgt af it-direktør lise Marcher, fordi hun er: ”… en af vores 
mange dygtige professorer inden for it-området”.

da Pernille Kræmmergaard i 70’erne var skolepige i Hirtshals, var 
der ingen, der forventede, at hun en dag kom til at underskrive sig 
som professor. den mest sandsynlige spådom gik på, at hun ville 
tage til Hjørring og blive revisor som sin far. men en periode i huset 
hos et akademikerpar i norge åbnede blikket for universitetsverde-
nen, og valget faldt på HA-studiet.

- jeg har ikke haft langsigtede karriereplaner. det handler meget om 
tilfældigheder, hvad jeg er kommet til at beskæftige mig med. som 
mennesker har vi mange palletter at spille på, og hvis man er open 
minded, er der mange muligheder, der åbner sig for én, siger Pernille 
Kræmmergaard.

Hun oplevede selv en mulighed åbne sig, da hun fik lektor michael 
Fast som vejleder.

- Han har haft stor impact og betydning for den måde, vi tænkte på 
som unge mennesker. jeg mødte et menneske, som så noget i  mig, 
og jeg begyndte at forstå nogle sammenhænge af mere metateore-
tisk karakter. jeg blev tændt, af den hellige ild. jeg kunne ikke sove 
om natten og spekulerede på ting, som hvorfor stole var stole, griner 
Pernille, der efter fem år på universitetet stod med en kandidatgrad 
som den første i sin familie.

- jeg er meget resultatorienteret, og det var vigtigt for mig at doku-
mentere, at jeg kunne gennemføre på normeret tid.

studerende viste vejen

men i 1993 var det svært at få job, og det er Pernille Kræmmergaard 
glad for i dag. For de typiske cand.merc.-stillinger, var nok ikke lige 
hende.

- jeg var bl.a. til samtale om en controllerfunktion og blev spurgt, 
om intern rapportering lige var mig. jeg svarede et rungende ja og 
kunne nærmest mærke næsen vokse!

Universitetet trak i den nyuddannede kandidat, som efter en kort 
ansættelse ved møbelstofproducenten gabriel i Aalborg, hvor hun 
skulle undersøge eventuelt opkøb af en virksomhed i tjekkiet, søgte 
et ph.d.-stipendiat på AAU i 1994. når Pernille Kræmmergaard i dag 
kigger tilbage, kan hun godt se, at det var en voldsom ambitiøs pro-
blemstilling, hun havde. Hun ønskede at undersøge, hvordan viden, 
globalisering og it havde betydning for den måde, vi driver virksom-
hed på.

det første halve år skete der ikke så meget med projektet, men så 
kom en af hendes specialestuderende med en idé. Han havde været i 
praktik ved løgstør rør, som netop skulle til at implementere et helt 
nyt it-system, der integrerede alle virksomhedens grundlæggende 
administrationssystemer. det var lige ”spot on” i forhold til hendes 
problemstilling. 

På det tidspunkt var den slags it-systemer stadig så nye, at de ikke 
havde nogen fælles betegnelse. men siden slutningen af 1990’erne 
er kendskab til erP (enterprise ressource Planning) blevet til sta-
dighed mere udbredt.  

- mit ph.d.-studium blev heldigvis et langt forløb, for jeg fik to børn 
undervejs. det gjorde det muligt at studere, hvad der skete med 
ledelsen af it over tid, når man laver så stort og gennemgribende 
et skift af systemer. tidligere havde man primært haft en teknisk 
vinkel på it-ledelse, men i dag handler det om meget mere end det 
tekniske. 

oMvæltninger er et kald

efter sin ph.d. arbejde Pernille Kræmmergaard nogle år som ad-
junkt, lektor og forskningsgruppeleder ved AAU og Handelshøjskolen 
i Aarhus, for i 2008 at vende tilbage til Aalborg, fordi hun fik tilbuddet 
om at opbygge et helt nyt forskningscenter inden for it-ledelse. 

- samtidig fik vi 8,5 mio. kr. fra det strategiske Forskningsråd til at 
udvikle it-ledelse i 12 kommuner. det viste sig, at der skete rigtig 

det er ikke tilFældigt, at der står en cola på bordet foran Pernille Kræmmergaard. Kigger 
man sig godt omkring på hendes kontor, kan man sikkert også spotte et par tomme flasker, og 
hun fortæller med et stort smil, at da hun skulle forsvare sin ph.d., havde sekretærerne erstattet 
vandet i kanderne med cola. - til gengæld drikker jeg så ikke kaffe! 

j E G  F ø l E r  M i G  U T r O l i G  p r i v i l E G E r E T
- som forsker er du din egen værste fjende, for der er så mange spændende tilbud og mennesker, og det kan være svært ikke at 
melde ind på det hele, fortæller professor i it-ledelse pernille kræmmergaard. hun føler sig samtidig utrolig privilegeret over at 
have et arbejde, hvor hun selv kan definere, hvad der er interessant at fordybe sig i. at netop it-ledelse blev hendes forsknings-
område er lidt af en tilfældighed.
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har du et Forslag  
til aau-proFil?

er der en af universitetets ansatte, du gerne vil 
læse om som aaU-profil i Uglen? så send dit forslag 

til redaktør anne bollerslev på abo@adm.aau.dk med 
din begrundelse. det kan fx være en kollega, du mener, er 
helt uundværlig for andre ansatte, det kan være en med-
arbejder, som har markeret sig særligt for nylig, det kan 
være en forsker, som fascinerer dig. eller noget helt fjer-
de. du er velkommen til at sende spørgsmål med. 

se tidligere aaU-profiler på:
 uglen.aau.dk/aau-profiler

meget i kommunerne i de år. det var slet ikke så kedeligt, som jeg 
som erhvervsøkonom troede. 

For Pernille Kræmmergaard er det blevet et kald at beskæftige sig 
med de omvæltninger, det forårsager, når it pludselig breder sig over 
de fleste områder i organisationer og virksomheder.

- jeg synes, det er spændende, at man kan gøre en forskel for mange 
mennesker, både udenfor og indenfor universitetet, og have en an-
del i, at folk flytter sig. Forskerverdenen er så fri, og der er så store 
muligheder. du er din egen værste fjende, for der er så mange spæn-
dende tilbud og mennesker, og det kan være svært ikke at melde ind 
på det hele. jeg føler mig utrolig privilegeret over at have et arbejde, 
hvor jeg selv kan definere, hvad der er interessant at fordybe sig i, og 
samtidig yde et bidrag til andre. 

it udFordrer ledere

netop den anvendelsesorienterede forskning er central for center 
for it-ledelse (cim). it er i dag allestedsnærværende, og derfor skal 
it også være forretningsmæssig værdifuld for organisationen.

- som en teknisk chef i en kommune sagde: vi bruger flere og flere 
penge på it, og så kan det ikke nytte, at man sidder som øverste an-
svarlig og ikke ved, hvad man putter penge i! 

Pernille Kræmmergaard påpeger, at det er essen-
tielt, at organisationerne bringer it-faggrupper 
og ledelsesfaggrupper sammen, så de opnår 
forståelse for hinandens vilkår og kompe-
tencer. 

- i en kommune talte mange fx dårligt 
om it-chefen som en, der bare altid 
sagde nej og ikke tog nogle initiati-
ver til forretningsmæssig udvikling. 
men han var faktisk god til at drifte 
kommunens it med de kompetencer 
og ressourcer, han havde til rådig-
hed. det var forventningsafstemning 
mellem partnerne, der var problemet. 

- it er i dag en ledelsesmæssig udfordring. 
Hvad skal man vide som it-chef, og hvad skal 
man ikke vide? Hvordan skal man udøve stra-

tegisk it-ledelse, når der samtidig blomstrer forskellige it-initiativer 
op nedefra? skal man opkvalificere it-organisationen, eller skal man 
opkvalificere forskellige steder i organisationen, så de selv kan løfte 
den bold? der findes ikke noget rigtigt valg, men organisationen er 
nødt til at vælge.

Hvad mener Pernille Kræmmergaard som professor i it-ledelse så om 
det valg, AAU har truffet om en ny fælles it-organisation?

- det er en god ting, at man har lavet én it-organisation på AAU. 
det kan ensrette, effektivisere og forbedre mange processer, men 
samtidig skal der også decentralt kunne laves nogle ting, som giver 
mening for os og mulighed for lokal fleksibilitet. det er en ledelses-
mæssig udfordring!

næste aau-proFil

sPeciAlist merete Heiden, 
det samfundsvidenskabelig 

Fakultetskontor

Foreslået af louise bredgaard, interna-
tional medarbejder i ledelsessekre-
tariatet: ”merete Heiden har udvist 
stort mod ved at være udstationeret 
ved sino-danish center i Kina i tre 
måneder – i en purung organisation 
med fire nyopstartede uddannelser. 

meretes indsats har været ikke min-
dre end fantastisk ifølge morten lau-

gesen, sekretariatschef på sdc-sekreta-
riatet. Forhåbentlig kan hun inspirere flere 

AAU-ansatte til at søge ud på staff exchange 
i udlandet. 

uddannelse og karriere
Pernille Kræmmergaard
 
-  Professor mso, institut for statskundskab, og leder af 

center for it-ledelse (cim), aaU, 2008

•  lektor og fra 2005 også forskningsgruppeleder ved han-
delshøjskolen i aarhus, aarhus Universitet, 2003-2008 

•  adjunkt ved center for industriel Produktion, aaU, 1999-
2003 

•  Ph.d. på afhandlingen: ”erP-implementering som en 
kontinuerlig proces”, aaU, 2001

•  cand.merc. i international virksomhedsøkonomi, aaU, 
1993

center For it-ledelse

center for it-ledelse (cim) forsker i udvikling, anvendelse 
og ledelse af it-ressourcer og i de forandringer og effekter, 
der er forbundet med implementering af it i den private og 
offentlige sektor.
cim ønsker at markere sig som landets førende videnbank, 
når det gælder it-ledelse. centrets mission er at hjælpe pri-
vate og offentlige organisationer og virksomheder og sam-
fundet som helhed til at lede it som et strategisk værktøj. 

centrets forskning tager udgangspunkt i et tæt samarbejde 
med det private og offentlige erhvervsliv samt med aner-
kendte forskere og forskningsinstitutioner i ind- og udland. 
fx har centret været leder af et stort forskningsprojekt, støt-
tet af det strategiske forskningsråd, med fokus på at brin-
ge danske kommuner på forkant med udviklingen i forhold 
til it-styring og ledelse. i øjeblikket har cim et forsknings-
samarbejde med Viborg Kommune om radikal innovation. 
cim har sin egen kandidatuddannelse, cand.it. i it-ledelse, og 
står derudover for undervisning på master i it og på master 
of Public administration. 

cim åbnede officielt i 2009 og har i dag 11 medarbejdere.
læs mere på: kortlink.dk/bymk
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Årets ForFatter 2012

Adjunkt ved institut for Kultur og globa-
le studier, kim toft hansen, er kåret som 
årets Forfatter 2012 af Aalborg Universi-
tetsforlag. Prisen får han for sin anmel-
derroste bog ”mord og metafysik – det 
absolutte, det guddommelige og det over-
naturlige i krimien”, som han selv har vist 
initiativ og engagement i at markedsføre. 

i bogen sætter Kim toft Hansen fokus på 
den skandinaviske krimis ændrede forhold 
til emner som tro, religion og det overna-
turlige ved at se nærmere på krimier fra 
nogle af tidens mest populære, skandinavi-
ske forfattere som blandt andre stieg lars-
son, elsebeth egholm og Arne dahl samt 
tv-serier som ”rejseholdet” og ”livvagter-
ne”. Arbejdet med bogen begyndte som et 
led i Kim toft Hansens ph.d.-projekt, men 
udviklede sig med tiden til et selvstændigt 
projekt.

årets forfatter arbejder i øjeblikket sam-
men med tre kolleger på en ny bog om slut-
ninger, terminus, som efter planen skal lig-
ge klar hos boghandlerne senere i år. Kim 
toft Hansen har tidligere været medredak-
tør på to antologier fra universitetsforlaget: 
Fingeraftryk (2010) og Kulturtrafik (2011).
læs mere på kortlink.dk/byen

doktor i varM luFt

Adjungeret lektor på statens byggeforsk-
ningsinstitut (sbi), karl terpager ander-
sen, forsvarede 30. november sin doktor-

afhandling om opdriftsventilation på 
AAU i København. dermed satte han 

punktum i en mangeårig disput om, 
hvordan opdriftsventilation i bygninger 

bedst beskrives matematisk. 

opdriftsventilation er naturlig ventilation 
fremkaldt af termisk opdrift og kan bruges 
til ventilering af bygninger. dette forudsæt-
ter temmelig detaljerede beregninger af 
luftstrømmene i afhængighed af tempera-
tur- og bygningsforhold. 

Karl terpager Andersen fremlagde første 
gang tankerne bag den matematiske model 
i en artikel i 1995 og har siden sin pensio-
nering fra sbi i 2002 arbejdet videre med 
at færdiggøre den. Han er ifølge ingeniøren 
med sine 75 år formentlig den ældste per-
son i danmark nogensinde, der har forsva-
ret en teknisk doktorafhandling.

doktor i  
hovedpine og Migræne

den 23. november forsvarede césar Fer-
nández de las peñas sin doktorafhandling: 
“clinical evidence of generalised mechani-
cal Hypersensitivity in local musculoske-
letal Pain syndromes and Headaches” på 
AAU i Aalborg. 

césar Fernández de las Peñas og dekan egon toft. 

Formålet med afhandlingen var at undersø-
ge, om patienter med kroniske lokale smer-
ter i bevægeapparatet (fx skuldersmerter) 
og kronisk hovedpine (spændingshovedpi-
ne og migræne) oplevede en forøget smer-
tefølelse (hyperalgesi), når de blev udsat 
for tryksmerter i både symptomatiske og 
smertefrie områder. Afhandlingen er base-
ret på eksperimentelle kliniske studier, og 
undersøgelserne viser bl.a., at tryksmer-
te-hyperalgesi var relateret til intensiteten 
af de eksisterende kliniske smerter og va-
righeden af smertetilstanden.

césar Fernández de las Peñas har gennem-
ført sine studier ved center for sansemor-
tisk interaktion (smi) på AAU, på institut for 
fysioterapi, ergoterapi, rehabilitering og fy-
sisk medicin på det spanske universitet rey 
juan carlos samt på institut for neurologi 
på det spanske Fundación Hospital Alcor-
cón.

25 År soM lokal  
it- og Webekspert

ingeniørassistent henrik brenner, institut 
for elektroniske systemer, havde i novem-
ber 25-års jubilæum i statens tjeneste. det 
blev fejret ved en reception på instituttet. 
Henrik er uddannet elektroniktekniker ved 
struer tekniske skole i 1986 med digi-
talteknik som speciale efter forudgående 
værkstedsskole og praktikår hos mita tek-
nik i rødkjærsbro, hvor Henrik arbejdede 
med bl.a. analog og digital hardwarekon-
struktion samt softwareudvikling.

Henrik var instituttets yngste medarbejder, 
da han startede i 1987 som 22-årig. Ar-
bejdsopgaven lød på, at der skulle bruges 
Pc til signalbehandling hos studerende og 
ansatte. indførelsen af dsP’er, wordPerfect, 
20 mb Hd, netværk, FAX, e-mail blev stille 
og roligt løst til alles tilfredshed. 

Henrik blev i december 1988 kåret som 
”årets underviser”, idet han med stor succes 
afholdt it-kurser for såvel viP’er som tAP’er.

Henrik var en pioner indenfor skabelsen 
af professionelle websider til eurospeech 
i 2001, og lignende konferencer, der kom 
efter. Hans kompetencer på området bli-
ver stadig efterspurgt her mange år efter. 
Faktisk var Henrik så god til at udvikle web- 
sider, at han i en række år blev inviteret til 
at introducere og undervise i opsætning af 
systemer og deltage i diskussionen af opda-
teringer. Aalborg turistbureau har vist også 
fået et totalt tilmeldingssystem ”designet” 
af Henrik.

Henrik har i alle årene udført en kæmpe op-
gave. På en lang række områder sørger han 
for, at tingene kommer til at fungere inden-
for it generelt, indkøb, udstyrsregistrering, 
på en stilfærdig men samtidig sikker måde 
og altid udstrålende faglig autoritet. denne 
stil har samtidig gjort ham til en god og af-
holdt leder for ”it-folket” på instituttet.

ingeniørassistent Henrik brenner og institutleder børge 
lindberg.

n y T  O M  n A v n E 
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“casper”  
er blevet proFessor

i et stuvende fyldt auditorium på østre Allé 
i Aalborg tiltrådte tidligere rektor for AAU, 
sven caspersen, i en alder af 77 år, fornylig 
som adjungeret professor ved institut for 
læring og Filosofi.

der var motivering ved erik laursen, mens 
dekan lone dirckinck-Holmfeld stod for ud-
nævnelsen.

efterfølgende kvitterede sven caspersen 
med en tiltrædelsesforelæsning, der blev 
holdt over temaet ”Fra regionalt universitet 
til global aktør”.

ved den officielle reception talte tidligere 
rUc-rektor Henrik toft jensen, professor 
Hans gullestrup samt Allan clausen fra 
AAU Kommunikation, der som substitut for 
en bortrejst direktør Peter Plenge også kun-
ne overrække den nybagte professor AAU’s 
særlige hædersglasugle, som det synlige 
bevis for udvist excellence.     
   
se flere billeder på uglen.aau.dk/billedse-
rier.

ridderkors til 
proFessor

Professor og civilingeniør lars damkilde, 
institut for byggeri og Anlæg i esbjerg, var 
i december i audiens hos dronningen for at 
takke for det tildelte ridderkors af danne-
brogordenen.

lars damkildes forskningsområde er in-
denfor byggeri samt industri og produktion. 
Han deltager i en række forskningsaktivite-
ter bl.a. opfindelsen af en mekanisme, der 
muligvis kan være løsningen på det sti-
gende problem med skrot, der flyder ude i 
rummet.

lars damkilde har været professor i over 
10 år på AAU esbjerg. Ud over forsknin-
gen og undervisningen af studerende på 
universitetet, er lars leder af forsknings-
centret ”danish centre for risk and safety 
management”(risK), som er et samarbejde 
mellem syddansk Universitet og AAU es-
bjerg. centret har til formål at uddanne og 
gennemføre praksisnær forskning inden for 
henholdsvis risk Perception and behaviour, 
risk Assessment and modelling samt risk 
management and communication.

international hæder  
til energiproFessor

energiprofessor Marco liserre har mod-
taget den internationale ingeniørsammen-
slutning ieee’s højeste anerkendelse for 
sine bidrag til forbedringer af den ved-
varende energiproduktion. mere end 100 
flittigt citerede videnskabelige artikler og 
masser af fremragende forskningsresulta-
ter inden for vedvarende energisystemers 
tilslutning til el-nettet er blandt begrundel-
serne for den prestigefyldte udnævnelse til 
ieee-fellow.

- det er helt unikt, at marco bliver ieee-fel-
low i så ung en alder, for typisk er man 10 
eller 20 år ældre, når man bliver udnævnt, 
men jeg er ikke overrasket. Fra start var 
hans evne som forsker og hans organi-
satoriske talenter åbenlyse, og de mange 
gode forskningsresultater, som han har 
opnået, viser, at han i den grad har gjort 
brug af sine talenter, siger professor Frede 
blaabjerg,  institut for energiteknik, der selv 
er ieee-fellow og står bag indstillingen af 
marco liserre.

læs mere på aau.dk/nyheder - 6. december 
2012.

prestigeFyldt status  
til datalogiproFessor

verdens største og mest prestigefyldte 
sammenslutning af eksperter i databe-
handling og computere har datalogiprofes-
sor torben bach pedersen, leder af center 
for data-intensive systemer (daisy), med på 
sin 2012-liste over forskere, som har gjort 
sig særligt bemærkede.

torben bach Pedersen er udnævnt til så-
kaldt distinguished scientist member eller 
”fremtrædende videnskabeligt medlem” 
af den amerikansk baserede Association 
for computing machinery (Acm), som blev 
stiftet i computeralderens spæde barndom 
helt tilbage i 1947. Acm har over 100.000 
medlemmer over hele verden. et fåtal af 
dem bliver årligt udpeget til at have en 
særlig status på deres felt, og i 2012 tilfal-
der hæderen torben bach Pedersen og 40 
andre datakyndige forskere fra Australien, 
italien, Korea, Kina, storbritannien og UsA.

læs mere på aau.dk/nyheder - 20. decem-
ber 2012.

i spidsen For bedre  
europæisk  

hjertebehandling

Fælles europæiske anbefalinger til behand-
ling af patienter med hjertemedicin vil frem-
over have en dansk ekspert som afsender. 
Professor og overlæge keld kjeldsen, AAU 
og rigshospitalet, er ny formand for det 
europæiske Kardiologiske selskabs sær-
lige ekspertpanel for lægemidler til hjer-
te-karsygdomme.

gruppen følger udviklingen på det kardiolo-
giske område og forholder sig blandt andet 
til hvilke typer medicin og doser, der virker 
bedst. den lægefaglige vurdering handler 
alene om, hvad der er bedst for patienten, 
og ikke om hvad behandlingen koster.

læs mere på aau.dk/nyheder – 3. januar 
2013.
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hæder For  
artikel oM Museer

det europæiske museums Akademi, som 
arbejder under europa rådets auspicier, 
har for nyligt hædret professor mso Morten 
karnøe søndergaard, institut for Filosofi og 
læring/interregionalt center for videns- og 
dannelsesstudier, og medforfatter robert r.  
janes for forskningsartiklen ”what are mu-
seums for?”. 

Hvert år udvælger akademiet tolv artikler, 
der anses som værende særligt retningsgi-
vende og indflydelsesrige i forhold til udvik-
ling af det europæiske museumsvæsen og 
det kulturelle område generelt. denne hæ-
der, månedens artikel, er tilfaldet de to for-
skere på baggrund af artiklen, der stiller en 
række kritiske spørgsmål til den måde, mu-
seumsvæsnet er bygget op på, samt poin-
terer behovet for, at museer, som uvildige 
samfundsinstitutioner, i højere grad tager 
ansvar i samfundsdebatten og er medvir-
kende som normsættende organer.

læs mere om det europæiske museums Aka-
demi: www.europeanmuseumacademy.eu

nye, ”gaMle”  
institutledere

otte institutlederstillinger har som følge af 
åremålsansættelse været i opslag. Kun en 
enkelt er besat med en anden leder end før, 
ellers fortsætter de nuværende ledere i stil-
lingen. 

Professor mso, hans jørgen andersen, 
bliver ny leder af institut for Arkitektur og 
medieteknologi efter michael mullins, der 
stopper efter syv år i jobbet. de nye ”gamle” 
institutledere er: Morten lassen, institut for 
statskundskab, kim dremstrup, institut for 
medicin og sundhedsteknologi, børge lind-
berg, institut for elektroniske systemer, pe-
ter Frigaard, institut for byggeri og Anlæg, 
john k. pedersen, institut for energiteknik, 
kristian g. olesen, institut for datalogi, og 
kjeld pedersen, institut for Fysik og nano-
teknologi.

nye proFessorer pÅ saMF

to nye professorer, inge M. bryderup, insti-
tut for sociologi og socialt Arbejde, og kim 
normann andersen, institut for statskund-
skab, har i november og december holdt de-
res tiltrædelsesforelæsninger. inge m. bry-
derup talte om ”socialt arbejde – summen 
af socialpædagogisk arbejde og socialråd-
giveres arbejde?” og Kim normann Ander-
sens emne var: ”den kommunale ødegård?”.

Farvel eFter  
40 År Med akustik

lektor ved institut for elektroniske syste-
mer per rubak havde den 1. november 
2012 været ansat 40 år i statens tjeneste, 
hvilket blev markeret ved en kombineret ju-
bilæums- og fratrædelsesforelæsning den 
12. december. Kolleger, studerende og sam-
arbejdspartnere havde her mulighed for 
at få genopfrisket højdepunkterne fra Pers 
karriere, som er fagligt rig, entreprenant og 
varieret. Per rubak, der blev uddannet civil-
ingeniør fra dtU i 1968, har således heller 
ikke taget den korteste vej til de 40 år i sta-
tens tjeneste, da han har søgt udfordringer i 
industrielle kredse ved to lejligheder.

Første gang var ved brüel og Kjær, hvor han 
var med til at udvikle kalibreringsudstyr til 
mikrofoner og accelerometre til absolut høj- 
este internationale standard. Anden gang 
var, da han grundlagde virksomheden Pan- 
acoustics A/s, som skulle udvikle og pro-
ducere intelligente høreværn, der åbnede 
og lukkede for lyden, så brugeren kun blev 
afskåret fra at høre sine omgivelser, når der 
vitterligt var skadeligt høje støjniveauer i 
omgivelserne. 

det intelligente høreværn har været en af 
mange faglige interesser, som Per rubak 
har arbejdet med i sin akademiske karrie-
re. Han har også bidraget til at etablere det 
akustiske fagmiljø, og arbejdede selv med 

infralyd, hjertelyd, høretests, støjdæmpning 
af stomiposer, undervandsakustik, rum- 
og bygningsakustik, forbedret lydkvalitet i 
telefonrør, 3d-lyd, kontrol af efterklangs-
karakteristika i rum, optimering af højtta-
lerkarakteristikker og meget mere, ofte i 
samarbejde med den etablerede industri.

de mange fagligheder er blevet effektivt 
formidlet gennem vejledning af et stort an-
tal studerende, som i dag selv driver virk-
somheder eller er ansat i én af de mange 
danske virksomheder indenfor akustik og 
teleteknik. med stor tålmodighed har Per 
rubak formidlet sine fag til såvel yngre kol-
leger, studerende, gymnasiaster som andre, 
der har søgt hans råd.

Per rubak har også på nationalt plan delt 
sine fagligheder, bl.a. gennem sit virke i 
statens tekniske Prøvenævn, gennem ak-
kreditering af nationale laboratorier, og 
gennem rådgivningsopgaver i forbindelse 
med standardisering og prøvning. endelig 
har Per rubak også taget sin tørn blandt 
internationale kolleger, idet han flere gange 
har deltaget i planlægning og afvikling af 
internationale kongresser.

Per rubak er desuden en meget social kol-
lega. derfor var det også passende, at de to 
skarpe hjørner blev markeret ved en hygge-
lig reception i det nære fagmiljø.

lektor per rubak er gået på pension efter en alsidig 
akademisk karriere indenfor akustik.
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A A U - A l U M n E S T A F E T T E n  s e n d t  t i l …

d E n n i S  j i M  
F r E d E r i k S E n
job: studieadjunkt og ph.d.-stipen-
diat ved institut for Kommunikation, 
AAU
tidligere jobs: international sekre-
tær, FdF
uddannelse på aau: cand.mag. i 
Kommunikation
dimissionsår: 2009
Fødeby: blære
Fødeår: 1982

Fortæl om en typisk arbejdsdag for dig.
en typisk dag i perioden, hvor de studerende skriver projekter, består 
af en række vejledermøder og forberedelse. jeg vejleder mange grup-
per, så det går stærkt de dage. På andre tidspunkter er der mere fokus 
på planlægning af semestre og undervisning, hvor jeg også har en del 
opgaver. derudover er jeg lige startet på min ph.d., og den kræver no-
get sammenhængende tid til fordybelse, så det prøver jeg at planlægge 
efter at finde, fx på tidspunkter hvor der ikke er vejledning. nogle gange 
har jeg rigtig travlt med mange møder, og andre gange er der mere ro 
og tid til fordybelse.

Hvor tæt er dit hidtidige karriereforløb på de karriereforestillinger, du 
havde under dit studium? 
jeg begyndte på min uddannelse, fordi jeg gerne ville være tv-producer, 
og jeg må siges at være endt et noget andet sted. som tiden gik på stu-
diet, fik jeg mere og mere interesse for undervisning og forskning, så 
det blev et meget naturligt valg til sidst at søge videre på universitetet.

I hvor høj grad drager du nytte af din uddannelse i dit daglige arbejde?
min situation er lidt særlig her, da jeg underviser på samme uddannelse, 
som jeg selv har gennemført. derfor bruger jeg i sagens natur rigtig me-
get af min uddannelse, og for tiden er jeg meget optaget af at gøre det 
tydeligt for de studerende, hvordan uddannelsens teorier og analyser 
kan knyttes til deres kommende arbejdsvirkelighed.

I hvor høj grad bruger du de kompetencer, som gruppe- og projektarbej-
det har givet dig i dit nuværende job?
meget af mit arbejde foregår i samarbejde med andre, og jeg bruger 
mine erfaringer fra projektarbejdet der, og samtidig er det en kæmpe 
fordel som vejleder at kunne huske, hvordan det var at arbejde i grupper 
som studerende. når jeg ser tilbage, er der også mange ting, jeg kan se, 
jeg gør anderledes i dag, og det tænker jeg også er, fordi gruppearbejdet 
gav mig nogle erfaringer med i bagagen.

Kan du huske nogle spændende projekter eller samarbejdsvirksomhe-
der fra studietiden?
ja, vi havde flere spændende projektsamarbejder med virksomheder, 
og jeg håber også, at nogle af virksomhederne har fået noget ud af det.

Beskriv en god oplevelse, du havde med gruppen ud over det faglige.
i en af de allerførste grupper, jeg var med i, klikkede vi rigtig godt med 
hinanden, og vi havde det bare rigtig sjovt sammen. vi ses stadig flere 
gange om året og tager på sommerhusture. 

Det/de bedste minder fra AAU?
de intensive forløb frem til projektaflevering, hvor vi de sidste uger nær-
mest kun så hinanden i grupperne. 

der var en helt særlig stemning, når vi sad sammen ude på Kroghstræ-
de kl. 2 om natten og skrev på den der konklusion.

Er der en underviser, du specielt husker fra din AAU-tid? – og hvorfor?
jeg har haft mange gode undervisere, synes jeg, og jeg kan fx huske, 
at Per Hasle altid formåede at fastholde min opmærksomhed, selvom 
stoffet nogle gange var lidt tungt.

Hvilke emner/foredragsholdere kunne få dig til at komme en halv eller 
en hel dag til ”Livslang Læring” i august?
jeg har i min hverdag adgang til en lang række oplæg og kurser, så hvis 
livslang læring skulle give mig noget særligt, kunne det fx være et stort 
navn, der normalt ikke kommer på AAU.

Hvor har du dit faglige netværk fra – hvor meget af det stammer fra 
studietiden?
jeg har en del netværk fra studietiden, men i lige så høj grad fra tiden 
efter og også fra fx det frivillige arbejde, jeg lavede samtidig med studiet.

Hvad er dine fremtidsdrømme?
jeg er lige gået i gang med min ph.d., så lige nu er drømmen at komme 
godt i mål med den. derefter må tiden vise, hvad der skal ske.

Hvad så du gerne af forbedring på dit studie, dengang du gik der?
øvelsesarbejde og workshops var, ligesom projektarbejdet, noget af det, 
jeg virkelig fik meget ud af, og det kunne jeg godt tænke mig mere af. det 
var ikke altid, jeg fik brugt de mange forelæsninger til så meget.

”om alumnestafetten: de holdninger mv., der kommer til 
udtryk i portrættet, tilhører udelukkende den portrætterede 
alumne. AAU og Alumneforeningen Kandidatnet deler derfor 
ikke nødvendigvis disse holdninger.”

meld dig grAtis ind i AlUmneForeningen  
KAndidAtnet og læs de tidligere Portrætter i stAFet-

ten På www.KAndidAtnet.AAU.dK”

aluMnestaFetten stopper

alumnestafetten stopper som serie i Uglen, men stafetten 
bliver fortsat givet videre på Kandidatnets nyhedsbreve og 
på hjemmesiden, hvor du også kan læse alle de tidligere 
portrætter: www.kandidatnet.aau.dk.
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ugle kan give
indsigt i Flystøj

når en ugle jager, formår den at flyve næ-
sten lydløst i det hørbare frekvensområde 
fra både sig selv og sit bytte. derfor kan 
forståelse af uglers luftakustik give vigtigt 
indsigt i flystøj. det mener professor i luft- 
akustik, nigel Peake, cambridge University, 
der i slutningen af november holdt foredra-
get ”sound generation by Aircraft and by 
owls” på institut for mekanik og Produktion. 
instituttets over 100 år gamle hornugle blev 
i dagens anledning anvendt til nærmere il-
lustration og forklaring i forhold til profes-
sorens forskning i flystøj.

læs mere på kortlink.dk/byg3 

brainsbusiness aWard

software- og konsulent-
virksomheden emd 

international A/s 
fra Aalborg blev 
vinder af brains-
business Award 
2012, der blev 
overrakt i no-
vember ved et 

arrangement på 
Hotel Hvide Hus i 

Aalborg foran godt 
300 erhvervsfolk og 

forskere fra it-verdenen. Fel-
tet af nominerede til dette års pris var re-
kordstort. ikke færre end 35 virksomheder 
og enkeltpersoner var i spil, bl.a. professor 
Kim guldstrand larsen, institut for datalo-
gi. læs mere på kortlink.dk/bykp

direkte radio Fra aau

radio 24syv sendte før jul direkte fra Aal-
borg Universitet, hvor de havde placeret et 
mobilt radiostudie i kantinen på Kroghstræ-
de 3.  det var programmet ”globus”, der på 

sin rundtur på de danske universiteter hav-
de udset sig AAU’s forskning inden for mu-
sikterapi som emne for radioudsendelsen. 
der var medvirken ved både professorer, 
lektorer, ph.d.er og studerende i udsendel-
sen, som du kan høre i fuld længde på: kort-
link.dk/bykv

På billedet er postdoc søren Hald i færd 
med at blive interviewet af journalist Kri-
stoffer meinert.

FyraFtensMøde oM  
innovationsudFordringer

den 12. november inviterede det sam-
fundsvidenskabelige Fakultet det nordjyske 
erhvervsliv til fyraftensmøde om morgen-
dagens innovationsudfordringer. dette er en 
del af en ny tradition, hvor den nyeste viden 
inden for business, offentlig sektor og ma-
nagement præsenteres for interesserede 
fra både offentlige og private virksomheder 
og institutioner.

dekan Hanne Kathrine Krogstrup bød vel-
kommen og derefter stod lektor jeppe 
gustafsson, institut for økonomi og ledel-
se, og professor janne seemann, institut 
for sociologi og socialt Arbejde, for oplæg 
om innovation og organisering på tværs af 
enheder og organisationer. 

Fokus var på nye former for netværks-
samarbejde, koordination og integration 
samt læring, videndeling og innovation, og 
hvordan dette stiller nye krav til ledelse 
og medarbejdere.

ca. 70 repræsentanter fra det nordjyske er-
hvervsliv deltog i arrangementet.

europaMinister  
pÅ besøg pÅ aau

den 6. december kiggede europaminister 
nicolai wammen forbi AAU.  europamini-
steren startede med et oplæg om den ak-
tuelle politiske og økonomiske situation i 
europa, hvorefter der var spørgsmål fra 
tilhørerne om bl.a. eU’s aktuelle budgetkri-
se, danmarks forbehold og formandskab, 
samt bureaukrati og gennemsigtighed i 
administrationen af eU. der var mødt flere 
internationale studerende frem, så oplæg 
og diskussion foregik på engelsk

gadekunst i juraens hus

en kæmpe brølende løve fusioneret med 
en skægget herre har siden december budt 
velkommen til de besøgende i juraens Hus 
på niels jernes vej 8a. det store vægmaleri 
er udført af den københavnske gadekunst-
ner don john, der var inviteret indenfor af 
juristernes kunstudvalg. don john har lavet 
street art i flere byer over hele verden, og 
hans forslag til motiv faldt i kunstudvalgets 
smag.

- vi syntes godt om kombinationen af an-
sigtet, som kunne være en forsker, og løven. 
vi ser det som forskeren på jura, og må-
ske også på AAU generelt, der har lidt mere 
”bid”, mens løven symboliserer vores lidt 
alternative pædagogiske metoder, fortæller 
adjunkt og ph.d. marie jull sørensen.

don johns stencilmaleri er i øvrigt ikke det 
eneste kunst, der gemmer sig bag vægge-
ne på adressen. da juridisk institut overtog 
bygningen sidste år, nedsatte leder Anders 
ørgaard et kunstudvalg, som skulle sørge 
for udsmykning af de nye lokaler. Ud over 
malerier af Aalborg-kunstner lars bonde 
omfatter samlingen også en række helt lo-
kale kunstnere, nemlig de ansatte på insti-
tuttet, som i efteråret deltog i en workshop, 
hvor de udfoldede sig inden for raw art og 
fik brugt paragraffer og Karnov i en helt an-
den sammenhæng end normalt. 

instituttet holder fer-
nisering den 1. 
marts, hvor lars 
bonde fortæller 
om sine værker.

S i d E n
S i d S T
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sbi er Flyttet

efter næsten 40 år på dr. neergaards vej 
15 i Hørsholm flyttede statens byggeforsk-
ningsinstitut i november til Københavns 
sydhavn, hvor instituttet og de 130 medar-
bejdere nu bor sammen med resten af AAU 
København.

ikke mindst på uddannelsesområdet for-
ventes det, at flytningen vil give fordele 
og nye muligheder. sbi driver allerede to 
uddannelser på AAU-cph: Kandidatuddan-
nelserne ledelse og informatik i byggeriet 
samt by, bolig og bosætning. og instituttet 
er på vej med flere uddannelser, heriblandt 
masteruddannelser i bygningsfysik samt 
Universelt design og tilgængelighed, som 
begge bliver udbudt fra september 2013.

- den fysiske nærhed til andre enheder 
på campus vil forenkle samarbejdet om 
planlægning og gennemførelse af uddan-
nelsesaktiviteterne. og frem for alt vil de 
studerende komme til at opleve, at sbi’s 
undervisere og studiesekretærer er mere 
synlige og umiddelbart tilgængelige i hver-
dagen, siger sbi’s direktør, thorkild ærø.

sbi fusionerede med AAU i 2007, og lige si-
den har der været planer om, at sbi skulle 
flytte sammen med AAU’s øvrige afdelinger 
i Hovedstadsområdet. disse planer blev 
mulige at realisere, da AAU for et år siden 
indgik aftale med PFA ejendomme om at 
overtage nokias lejemål i Københavns syd-
havn.

Jesper Kirkeskov, kommunikationschef, SBi

sbi er Flyttet fra domicilet i Hørsholm, men instituttet 
råder fortsat over ca. 2.000 kvadratmeter laboratorier, der 
først senere i 2013 flytter med til sydhavnen. 

Åbning aF  
danish app lab

danish App lab indviede deres 
nye app-laboratorium ved en velbe-

søgt officiel indvielsesreception den 29. 
november 2012.

Uddannelsesminister morten østergaard 
åbnede ballet, da han klippede det røde 
bånd. ved receptionen talte desuden ole 
Kjeldsen, direktør i microsoft, Peter ib, ad-
ministrerende direktør i nokia og prorektor 
inger Askehave. Flere af brugerne af danish 
App lab fortalte desuden om deres brug af 
app-laboratoriet. 

danish App lab er et laboratorium, der er 
opstået som et resultat af et samarbejde 
mellem nokia, microsoft og Aalborg Univer-
sitet startet tilbage i foråret 2012. laborato-
riet ligger på AAU’s campus og stiller både 
vejledning, devices (telefoner og tablets) og 
andre faciliteter til rådighed for unge iværk-
sættere, og tilbyder tilmed at man gratis 
kan deltage i ugentlige arrangementer in-
den for idéudvikling, entreprenørskab og 
forretningsudvikling. På sigt er det tanken, 
at danish App lab skal udvikle sig til en 
decideret uddannelse, fortæller Knud erik 
skovby, professor på AAU.

synergi og samarbejde
For tiden er der ved at blive nedsat en tvær-
fakultær arbejdsgruppe på AAU, der skal 
være med til at kvalificere universitetets ar-
bejde med danish App lab. en af deres op-
gaver vil bl.a. blive at skabe tæt synergi og 
samarbejde med de øvrige AAU-campusser. 

– det er ambitionen at finde frem til helt 
nye funktioner og anvendelsesmuligheder 
indenfor apps, der imødekommer både 
samfundets og brugerens behov, siger ja-
kob stolt fra AAU innovation i København.

er du interesseret i at få mere at vide om 
både projektet og selve indvielsen, kan du 
læse artikler på dr: kortlink.dk/bym9 og 
version2: kortlink.dk/byma

nyt laboratoriuM til  
studier aF spisning

Udsigten er god og udstyret helt i top i det 
nye Foodscapelab (Fsl) på AAU i sydhav-
nen som ernærings- og fødevareforskere 
har haft travlt med at indrette. 

cook, serve & eat
laboratoriet, der hører under institut for 
Planlægning, er delt op i tre områder: cook, 
serve & eat og er udstyret med observa-
tions- og måleudstyr, der gør forskerne 
i stand til at studere og eksperimentere 
med fødevareadfærd under kontrollere-
de måltidsforhold. Henover efteråret har 
forskerne derfor haft travlt med at videre-
udvikle laboratoriet, så det sikres, at både 
studerende og forskerne kan gøre brug af 
de nye faciliteter, der er de eneste af deres 
art herhjemme. 

studerende i Foodscapelab.

spiseadfærd og musik
Allerede nu har en af studiegrupperne fra 
integrated Food studies (iFs) brugt labora-
toriets Facereader til at analysere ansigts-
udtryk hos børnehavebørn for at kunne 
fastlægge deres præference for at spise 
grøntsager. gruppen anvendte et særligt 
observationsprogram til at registrere og 
kode børnenes adfærd. 

en anden gruppe af iFs-studerende brug-
te medie-optagelse i køkkenet til at teste, 
om spiseadfærd blev påvirket af rytmen i 
musikken, og projektet endte med at blive 
flashet i metroexpress i december i en ar-
tikel om nudging (psykologiske tricks, som 
skal skabe adfærdsændringer, red.).

også et hold medialogi-studerende har været 
i gang med at udforske mulighederne i det 
nye laboratorium. de studerende undersøgte 
relationerne mellem bestemte dufte og særli-
ge følelsesmæssige tilstande ved at analyse-
re forsøgspersonernes ansigtsudtryk.

Forskning på højt niveau
Udover at fungere som projektlaboratori-
um for de iFs-studerende har Fsl også 
været i brug på ph.d.-kurset visual it-støt-
tede metoder i tværvidenskabelige studier.  
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derudover skal det indgå aktivt i en række 
forskningsprojekter, så det sikres, at alle 
uddannelsesaktiviteter er forskningsbase-
rede på højt niveau. det er også planen, at 
Fsl skal kunne udføre forsknings- og ud-
viklingsopgaver for eksterne rekvirenter. 

det er en forskergruppe med deltagelse af 
sanne sansolios, sofie Husby, laurits skov, 
mette mikkelsen; Armando Perez cueto og 
bent egberg mikkelsen, der har stået for 
implementeringen. 

Foodscapelab er i gang med at opbygge en 
hjemmeside på www.foodscapelab.aau.dk 

nordic gaMe jaM

Fra den 17.-20. januar 2013, var AAU-cph 
vært ved ”nordic game jam”, hvor 450 spil- 
entusiaster fra torsdag til søndag ”slog lejr” 
i kantineområdet på AAU-cph for at skabe 
et helt nyt computerspil. 

nordic game jam er den største spilindu-
stribegivenhed i danmark og en af de stør-
ste game jams i hele verden. deltagerne 
spænder fra spildesignere, programmører, 
lyddesignere, grafikere eller simpelthen 
bare folk, der er interesseret i at lave spil 
- fx studerende. nordic game jam er der-
for også en af de primære drivkræfter bag 
den nye generation af spiludviklere. i løbet 
af weekenden eksperimenteredes der med 
platforme og spilideer i en intens og ufor-
mel atmosfære - og hvem ved - måske blev 
der i løbet af weekenden udklækket en ny 
generation af talenter og spiludviklere.

aau-cphs Første  
juleFest i sydhavnen

julefesten i vores nye lokaler gik over al 
forventning. stemningen var i top, da 210 
feststemte AAU-cph-ansatte fik sat jule-
stemningen i system med velkomstdrink og 
tale fra lene lange ved det store juletræ i 
rotunden. julemiddagen foregik i kantinen, 
som var pyntet op med lyskæder - og sbi, 
der var mødt talstærkt op med næsten 80 
mand, gav julemiddagen et ekstra krydderi 
med deres festlige indslag! efter julemid-
dagen satte bandet Home At seven gang i 
dansegulvet i gæstekantinen, mens barten-
derne sørgede for god stemning og drinks 
i baren. en stor tak til julefest-udvalget: 
Anne drivsholm sand, rasmus Petrussen 
og lærke sander, som på kort tid fik stablet 
en julefest på benene, der vil sætte standar-
derne for de kommende fester herude på 
vores nye campus.

Årets nytÅrstræF 2013

årets nytårsarrangement for alle blev af-
holdt i gæstekantinen og bød på seriøse 
nytårsønsker for 2013. ca. 150 ansatte 
var dukket op for at høre nytårshilsen 
fra HUm-dekan lone dirckinck-Holmfeld, 
sAmF-dekan Hanne Katherine Krogstrup, 
teKnAt-dekan eskild Holm nielsen, sbi-di-
rektør thorkild ærø samt campusleder 
lene lange. 

2012 var et begivenhedsrigt år – ikke 
mindst for AAU-cph. campusleder lene 
lange brugte da også sin nytårshilsen på 
at tænke tilbage på de store forandringer, 
vi har været igennem i løbet af 2012 – et 
år der bød på et voksende studentertal, et 
voksende antal medarbejdere og sidst, men 
bestemt ikke mindst, en stor flytning fra 
ballerup, Frederiksberg og Hørsholm. 

belønningen er en fælles campus, en cen-
tral placering i København og nye flotte 
rammer. med udgangspunkt i de mange 

muligheder, vores nye campus giver, var 
lenes nytårsønsker for 2013 bl.a., at vi får 
en succesfuld integration mellem forskning, 
uddannelser og virksomheder, får styrket 
AAU-cph’s eksterne profil og styrket vores 
samarbejde internt på campus. 

efter nytårstalen fulgte separate program-
mer for de forskellige fakulteter mv. du kan 
se PowerPoint præsentationer fra de for-
skellige talere på AAU-cph’s intranet under 
nyheder (ældre indlæg): intranet.cph.aau.dk 

uug-Messe i bellacenter

det handlede om Uddannelse Uden græn-
ser, da UUg-messen den 9.-10. januar slog 
dørene op i bellacenter for uddannelsessø-
gende. over 100 forskellige uddannelses-
institutioner var repræsenteret. Aalborg 
Universitet var naturligvis også med, og 
med en stand, der var placeret tæt ved ind-
gangen og med nyt design, var vi sikret god 
opmærksomhed. 

dertil havde vi en række spændende udstil-
linger med fra it, communication and new 
media, den nye uddannelse bæredygtigt de-
sign samt bæredygtig bioteknologi og by-, 
energi- og miljøplanlægning, der var gået 
sammen om en fælles udstilling. dertil var 
der studievejledere på standen, som havde 
rigeligt at se til de to dage. Knap 1300 lokale 
udgaver af studieguiden blev langet over di-
sken - og ca. 600 af den fælles studieguide, 
der dækker hele AAU.

Åbent hus den 6. Marts

Aalborg Universitet København afholder 
åbent Hus den 6. marts kl. 13.00-18.00. der 
vil være stande, oplæg og mulighed for at se 
nærmere på campus for alle interesserede. 
otte bacheloruddannelser og 21 kandidat-
uddannelser stiller op. du kan læse mere 
om begivenheden her: AAU.dk/åbenthus

aau’s stand i bellacentret fik god opmærksomhed ved 
messen Uddannelse Uden grænser.
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Møde Med  
kliMakoMMissær  

oM energi

da eU’s klimakommissær connie He-
degaard var i esbjerg for at overrække 
esbjerg Universitetspris 2012, greb sek-
tionsleder jens bo Holm-nielsen, energi-
teknologi på AAU-esbjerg, lejligheden til at 
arrangere et møde mellem kommissæren, 
universitetet og siemens for at diskutere de 
to store vedvarende energivækstområder 
offshore-vind og bioenergi.

siemens har et meget stort aktivitetsni-
veau for opstilling af en række store offsho-
re-vindmølleprojekter i nordsøen, og mødet 
foregik ved siemens udskibningsfaciliteter 
på esbjerg Havn. 

På mødet blev en udfordring af de helt 
store vendt: Hvordan får man halveret om-
kostningerne for offshore-vindenergi pr. 
installeret kwh? normalt har forskning og 
udvikling 10-20 år til sådanne store tekno-
logispring, da det er alle led i kæden, der 
skal rykke sig. 

nu har man kun 5-10 år til at lave store pa-
radigmeskift. det er lige en udfordring for 
AAU, mener jens bo Holm-nielsen, fordi 
det er bredt funderet, ikke mindst med ma-
terial science, gridsystem - cost reduction, 
management and service systems, der skal 
gøres langt mere cost efficient og service-
forenklet m.m.

På bioenergiområdet er der lige så store 
udfordringer, for hvordan og hvorfra frem-
skaffes biomasse dokumenteret bæredyg-
tigt til energi- og industrisektorerne, når 
sektoren er under omstilling for at mindske 
olieafhængigheden og i stedet fremme bio-
logien og naturens potentiale bl.a. via bio- 
raffinaderier?

Hvilke politiske mål er realistiske for eU at 
sætte sig i 2030 og fremefter? AAU blev bedt 
om at blande sig på planlægningssiden og 
på policy-området desangående. connie 
Hedegård opfordrede desuden til aktivt og 
seriøst lobbyarbejde fra alle store spillere 
på området for vedvarende energi, da sekto-
rerne for a-kraft og fossil energi udfører en 
tilsvarende lobbyvirksomhed i bruxelles.

det er en udfordrende og stor 
opgave for AAU at komme til at 

tage del i de tværgående forsk-
ningsprogrammer indenfor Ho-

rizon 2020, der er eU’s kommende 
rammeprogram for forskning og inno-

vation. Udfordringerne er mange og store 
for afhjælpning af mindst tre store kriser, 
som connie Hedegaard udtrykte det. den 
overliggende og vigtigste er klimakrisen, 
den globale opvarmning, men lige så al-
vorlig er økonomikrisen og beskæftigelses-
krisen med 24 mio. arbejdsløse i eU, heraf 
mange unge talenter, der er sat på standby. 

skoleelever i praktik 
soM studerende

i slutningen af 2012 var 38 hovedsageligt 9. 
klasses elever fra hele esbjerg Kommune 
i erhvervspraktik som ingeniørstuderende 
på AAU-esbjerg.

eleverne fik i løbet af ugen smagsprøver 
på de forskellige uddannelsesretninger. de 
hørte bl.a. om maskinkonstruktion i forbin-
delse med vedvarende energi, produktion af 
brint og vindenergi, om interaktionen mel-
lem mennesker og computere og om kemi 
og pesticider i miljøet. eleverne prøvede 
i løbet af ugen også kræfter med forsøg i 
laboratorierne. 

mange elever ytrede efterfølgende, at det 
havde været en virkelig god og spændende 
uge, og besøget havde gjort halvdelen yder-
ligere interesseret i en ingeniøruddannelse.

Medialogi – interaktion mellem menneske og computer.

Mere energi til  
gyMnasieeleverne

Hvad kan få gymnasieelever til at interes-
sere sig for energiuddannelsen på AAU-es-
bjerg, så offshore-energibranchen kan få 
uddannet arbejdskraft i fremtiden? og hvad 
kan passe ind i undervisningen på gymna-
sierne? delprojekt ”rekruttering og profile-
ring” har sammen med esbjerg gymnasium 
og tønder gymnasium samt energiuddan-
nelsen fundet svaret på spørgsmålene, og 
især vindtunnelen med muligheder for for-
søg og eksperimenter støttet af faglig eks-
pertise, sætter gymnasieleverne stor pris 
på.

netop vindtunnellen var en af de forsøgsop-
stillinger, der blev arbejdet ved, da 29 elever 
i 2. g med matematik og fysik på højniveau 
fra esbjerg gymnasium var på heldagsbe-
søg på universitetet. Andre forsøg gjaldt 
suntracker og vedvarende energi. desuden 
havde elektronik & datateknikuddannelsen 
en opstilling, hvor eleverne kunne eksperi-
mentere med en ventil på en boreplatform. 
Fem-seks elever havde en time ved hver 
forsøgsopstilling for at give alle den bedste 
mulighed for at eksperimentere. Alle steder 
var der faglig ekspertise til at støtte arbej-
det, enten en underviser eller studerende.

Hovedparten af besøget gik med forsøgs-
opstillingerne, kun afbrudt af foredrag om 
energi, uddannelse, om de fremtidige gode 
jobmuligheder i offshorebranchen og rund-
visning på campus. eleverne fremhævede, 
at det havde være spændende at arbejde 
med det avancerede udstyr, hvilket de ikke 
har i dagligdagen.

Fire elever og en lærer fra tønder gymna-
sium var også i esbjerg for gennem flere 
timer at arbejde med målinger i vindtun-
nelen til elevernes studieretningsprojekt 
(srP), som er en obligatorisk opgave i 3.g. 
læreren, Halvor bogh, forsøger altid at få 
eleverne ud af huset til srP, så de kan ar-

adjunkt Matthias Mandø har travlt med at fortælle og 
demonstrere mulighederne med vindtunnelen for interesse-
rede gymnasieelever.
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bejdet med mere avanceret udstyr end på 
gymnasiet, og han synes, at vindtunnellen 
er en fantastisk mulighed. eleverne nævn-
te, at uden denne mulighed havde de måske 
slet ikke kunnet gennemføre opgaven. 

”rekruttering og profilering” er en del af 
projekt ”energi på havet”, som har det over-
ordnede formål at skabe fornyet vækst og 
beskæftigelse i offshore-energibranchen.

Åbent hus i esbjerg

i esbjerg sker en stor samlet markedsføring 
for at få studerende til byen i regi af studie-
byen esbjerg, som består af repræsentan-
ter fra de videregående uddannelsesinstitu-
tioner og esbjerg erhvervsudvikling. 

de videregående uddannelsesinstitutio-
ner holder alle åbent Hus fredag og lør-

dag den 22. og 23. februar. vi planlægger 
sammen markedsføringen og vores kam-
pagneteam, studerende fra de videregå-
ende uddannelsesinstitutioner, tager ud 
på gymnasier og fortæller om åbent Hus 
og studiebyen esbjerg. ligeledes holder 
vi et samlet pressemøde, som i år foregår 
på AAU-esbjerg.

i vores egne markedsføringsaktiviteter vil vi 
bl.a. sætte fokus på, at åbent Hus også er 
for ledige og håndværkere, da rigtige man-
ge ingeniørstuderende kommer fra vores 
eget Adgangskursus.

Fredagen er fokuseret på, at der erfarings-
mæssigt ikke kommer så mange besøgende, 
men at de bliver længe og har stor behov for 
detaljeret information. der er derfor mulig-
hed for at høre oplæg om AAU-esbjergs ud-
dannelser og adgangskrav, om den særlige 

studieform, følge undervisning, få rundtur på 
campus eller tale med en studievejleder.

om lørdagen kommer mange af de poten-
tielle studerende ofte sammen med deres 
forældre, og der er også her mange spørgs-
mål. campus er denne dag indrettet med en 
række stande bemandet med studerende, 
undervisere, studievejledere og andre an-
satte samt repræsentanter fra forskellige 
virksomheder i området.  

På mange af standene vil der også være 
udstyr til at illustrere indhold i uddannelser 
og det fremtidige job. desuden vil der være 
oplæg om, hvordan det er at være ingeniør, 
der vil være kemishows, rundvisninger og 
forskellige konkurrencer. 

p å  p l A k A T E n
Fokus pÅ saMarbejde Med virksoMheder
AAU matchmaking byder i samarbejde med institut for økonomi og 
ledelse, center for industriel Produktion og institut for Kultur og glo-
bale studier AAU-ansatte, matchmakere og virksomheder indenfor 
til en eftermiddag med fokus på samarbejde mellem virksomheder 
og AAU den 12. marts på Aalborg Universitet, kl. 14.30-18.00. Pro-
grammet præsenterer både forsknings- og studentersamarbejder, 
og der er indlagt tid til speeddating. se program og tilmelding på 
www.match.aau.dk

kierkegaard og  
det ordentlige Menneske

Kierkegaard fylder en del i forårets program fra studenterpræster-
ne, som inviterer til en studiekreds med fokus på brødrene Kierke-
gaard i 200-året for søren Kierkegaards fødsel og på yderligere to 
foredrag om de to brødre. 

studiekredsen om brødrene Kierkegaard foregår den 6. og 14. febru-
ar samt 6. og 20. marts kl. 19-21 i budolfi konfirmandstue, Adelgade 
10. det er sognepræst Hans jacob Hansen, der står for studiekred-
sen, som handler om sammenstødet mellem storebror Peter christi-
an, afholdt biskop i Aalborg, og søren, den yngste i søskendeflokken 
og et lysende geni med skrivetrang. man tilmelder sig ved at møde 
op første gang.

seminarielektor Henrik vestergaard jørgensen præsenterer andre 
indgange til søren Kierkegaard onsdag den 27. februar kl. 19 i studen-
terhuset. Filosof og forfatter Peter tudvad vil tage afsæt i sin roman 
om Kierkegaard, ”Forbandelsen”, der forventes at udkomme til marts, 
når han holder foredrag på studenterhuset, onsdag den 10. april kl. 19.

På foråret program er også en studiekreds ved studenterpræst chri-
stian Krüger om ”det ordentlige menneske på vej mod fagre nye 
verden…”.  studiekredsen foregår på studenterhuset den 28. februar, 
14. marts og 4. april og handler bl.a. om, hvad der sker, når ordentlig-
heden forvitrer og de forpligtende fællesskaber falder fra hinanden. 
læs mere på www.praesten.aau.dk 

saMarbejdsaFtale Med succes

samarbejdsaftalen mellem Folkeuniversitetet og AAU fra 2008 er en 
stor en succes, og interessen er vokset hvert år. i 2012 steg særligt 
de studerendes brug af aftalen eksplosivt, og samtidig fik alumnerne 
også forsøgsvis adgang til aftalen. det medførte markant flere til-
meldinger end de tidligere år.

som en konsekvens heraf har AAU valgt at stoppe for alumnernes 
brug af aftalen i 2013, men som ansat og studerende har du stadig 
fri adgang til den lange række af kurser, foredrag og fyraftensmøder, 
som hvert semester tilbydes ved Folkeuniversitetet. Folkeuniversite-
tet holder dog løbende et skarpt øje med forbruget.

Forårets katalog er ude nu, og du kan finde de tilbud, der interesserer 
dig på www.fuaalborg.dk.

skrÅningens udstillinger

i februar udstiller jens Walter linder maleri-
er og bronzeskulpturer på langagervej 2. jens 
walter linder har arbejdet med maleri siden 
1962 og igennem årene har han altid været 
fascineret af pop-art, afløst af lange perioder 
med ekspressiv maleri. Han er altid vendt til-
bage til pop-arten, da han oprindeligt kommer 
fra den grafiske branche og er fascineret af 
skrifttegn, træsnit, computertryk og signeter. 
Han bruger løs af billederne fra massemedi-
erne, herunder tegneseriernes fortællende 
universer, signeter, graffiti og hans egne foto-
grafier. 

i marts udstiller ninni lodahl gjessing sine malerier på Kroghstræde 
3. ninni lodahl gjessing maler i et figurativt ekspressionistisk form-
sprog. Hendes motivverden er dels portrættet, dels bevægelsen med 
dansen og musikken som omdrejningspunkt. inspirationen henter hun 
bl.a. fra studieophold i buenos Aires, Palermo og Athen samt fra den 
vesthimmerlandske natur med forskelligt udtryk i himmel og fjord.

se udstillingskalender for AAU’s kunstforening på:
www.skraaningen.aau.dk



stiPendier  
og legater
letterstedtska  
Föreningen År 2013
ansøgningsFrist: senest fredag den 15. 
februar 2013
Foreningens ForMÅl: fremme fælles-
skabet mellem de nordiske lande inden for 
videnskab og kunst.
foreningens danske afdeling (”Det 
Letterstedtske Selskab”) uddeler midler 
én gang årligt (som hovedregel med op 
til 5.000 dkr. pr. person) som støtte til 
studie- og konferencerejser til et eller flere 
nordiske lande.
ansøgning (uden skema men med budget) 
skal sendes til:
det letterstedtske selskab
kontorchef steen a. cold
skodsborgparken 14, 2. th.
2942 skodsborg
efter denne frist kan der dog i særlige 
tilfælde imødekommes ansøgninger, 
der handler om formål, som ikke kunne 
forventes kendt ved den almindelige frists 
udløb.
ansøgninger fra grønland og færøerne om 
den anførte nordiske rejsestøtte stiles også 
til afdelingen i danmark.
foreningens hovedafdeling i sverige yder 
støtte (som hovedregel med op til 50.000 
sek. pr. projekt) til følgende andre områder:
* afholdelse af nordiske konferencer
*  Videnskabelige arbejder med sammen-

lignende studier af nordiske forhold
*  trykning af videnskabelige arbejder med 

nordisk relevant indhold
*  forskeres gæstebesøg fra et andet nordisk 

land, ansøgt af værtsinstitutionen
*  nordisk litteraturindkøb til nordisk ind-

rettede institutioner
ansøgningsFrist: før fredag den 15. 
februar eller før søndag den 15. september 
2013
fra stockholm uddeles midler to gange 
årligt, og ansøgninger hertil skal sendes til:
letterstedtska Föreningens huvudstyrelse
box 22333
se – 104 22 stockholm
foreningen har desuden nationale afde-
linger i finland, norge og island.

Meriterende studie- og  
praktikophold i udlandet For 
ingeniørstuderende ved  
aalborg universitet
ansøgningsFrist: senest fredag den 1. 
marts 2013
otto mønsteds fond lægger vægt på, at 
ansøgerne er akademisk dygtige, hvilket 
indebærer, at ansøgere med et gennemsnit 
på under 8 ikke skal forvente at komme 
i betragtning. dette indebærer dog ikke, 
at man er sikker på at få legat, hvis man 
har et gennemsnit, der er større end 8, 
idet den endelig beslutning baseres på en 
helhedsbetragtning af ansøgningen.
der henvises til opslagets fulde ordlyd på 
fondens hjemmeside
www.ottomoensted.dk

nordea-Fondens legatboliger
ansøgningsFrist: tirsdag den 5. marts 
2013
fonden har 6 legatboliger i heerings gaard 
på christianshavn. legatboligerne stilles til 
rådighed for institutioner i danmark med 
henblik på at tiltrække højt kvalificerede 
udenlandske ressourcepersoner, forskere 
fra alle videnskabelige områder, kunst- og 
kulturfolk samt udøvende eksperter inden 
for et af fondens fire strategiområder: 
sundhed, motion, natur og kultur. 
der henvises til opslagets fulde ordlyd 
på nordea-fondens hjemmeside www.
nordeafonden.dk 

the denMark-aMerica  
Foundation & Fulbright  
coMMission
ansøgningsFrist til studier/
Forskning i usa i 2013-14:
onsdag den 6. marts 2013 kl. 12.00
danmark-amerika fondet & fulbright 
Kommissionen har danmarks største 
samlede pulje af legater til kandidat- og 
ph.d.-studerendes ophold i Usa. legaterne 
er på 85.000 - 100.000 kr.  
der henvises til yderligere informationer og 
ansøgningsskema på
www.wemakeithappen.dk

kræFtens bekæMpelse uddeler 
12 Millioner til Forskning oM 
MultisygdoM og social ulighed i 
kræFt
ansøgningsFrist: mandag den 18. marts 
2013 kl. 12.00
Kræftens bekæmpelse indbyder til at 
søge om støtte til studier af komorbiditet/
multisygdom og til interventionsstudier mod 
ulighed i kræft. 
der henvises til opslagets fulde ordlyd på 
Kræftens bekæmpelses hjemmeside www.
cancer.dk under ”forskning” – ”støtte til 
forskning”.

KonKUrrence
challenge 2013 –  
case-karriere-netværk
ansøgningsFrist: inden fredag den 15. 
marts 2013
challenge er case-konkurrencen, der 
udfordrer din faglighed, udvider dit netværk 
og booster dit cV. den kan også blive din 
første arbejdsdag i Pwc, for der venter altid 
et drømmejob til de dygtigste deltagere. 
ønskes der yderligere information om 
konkurrencen, henvises der til Pwc 
danmarks hjemmeside www.pwc.dk

deltag i inForMations ph.d.-cup
ansøgningsfrist: fredag den 1. marts 2013
dagbladet information og danske 
Universiteter fortsætter sidste års 
succesfulde ph.d.-cup - nu i et styrket 
samarbejde med dr og lundbeckfonden. 
cuppen skal formidle dansk forskning 
til en bredere offentlighed ved at omtale 
og præmiere de bedst formidlede ph.d.-
afhandlinger fra de danske universiteter.
Kandidaterne i cuppen bliver ikke bedømt 

på det faglige indhold, men på deres evne til 
at formidle afhandlingen og perspektivere til 
samfundsrelevante problemstillinger. 
dommerkomitéen udgøres af maja horst, 
ove Kaj Pedersen, ole g. mouritsen, eske 
willerslev, anja c. andersen og albert 
gjedde og sammen udvælger de otte 
vindere, der bliver præsenteret i information 
i foråret 2013. det er igen i år de enkelte 
universiteter, der skal indstille ph.d.erne til 
cuppen. 
læs mere om vurderingskriterier, 
tilmeldingsprocedurer m.m. på
www.phdcup.dk

Pris og PrisoPgaVe

grundFosprisen 2013
indstillingsFrist: onsdag den 1. maj 
2013
grundfosprisen er indstiftet af Poul due 
jensen’s fond i 2001 med det formål at 
stimulere, anerkende og støtte national og 
international forskning i banebrydende, 
samfundsgavnlige og fremsynede 
løsninger inden for det tekniske og 
naturvidenskabelige område.
der henvises til opslagets fulde ordlyd på 
koncernens hjemmeside
www.grundfos.dk

prisopgave
indleveringsFrist: mandag den 1. april 
2013
Kommunaldirektørforeningen i danmark 
(Komdir) inviterer universitetsstuderende, 
forskere og kommunale praktikere til 
at besvare opgaven: ”Beskriv de tre 
væsentligste udfordringer for danske 
kommuners styring og ledelse i de næste 
10 år, og giv dit bud på, hvordan de kan 
løses”
ønskes der yderligere information om 
prisopgaven, henvises der til foreningens 
hjemmeside www.komdir.dk

eUrocenters 
KUrser
bliv endnu skarpere pÅ
eu’s ForskningsprograMMer
styrelsen for forskning og innovation 
udbyder en række kurser om eU’s 
forskningsprogrammer fP7 og det nye 
horizon 2020. 
hvert år henter forskere og firmaer i 
danmark ca. 920 millioner kroner til 
teknologisk udvikling og forskning via eU’s 
forskningsprogram (fP7). og der er udsigt til 
endnu flere forskningsmilliarder i horizon, 
der i 2014 afløser fP7. mød eurocenters 
eksperter og tidligere projektdeltagere, 
evaluatorer m.fl. – og bliv endnu skarpere til 
arbejdet med eU-finansiering af forskning 
og udvikling af ny teknologi.
læs mere om kurserne på styrelsens 
hjemmeside www.fivu.dk
eller i eurocenters kursuskatalog ”Bliv 
skarp på EU’s forskningsprogrammer”
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Ph.d.-grad

akadeMisk rÅd ved det  
teknisk-naturvidenskabelige 
Fakultet, aalborg universitet, har 

tildelt ph.d.-graden til følgende:
elpiniki tsakalaki, institut for elektroniske 
systemer, for afhandlingen: ”reduced-
complexity wireless transceiver 
architectures and techniques for space-
time communications” (12. december 2012)
rasmus vincentz skougaard jensen, 
institut for fysik og nanoteknologi, for 
afhandlingen: ”sensitizing erbium with 
nanocrystals” (12. december 2012)
christoffer eg sloth, institut for datalogi, 
for afhandlingen: ”formal Verification of 
continuous systems” (12. december 2012)
soroush afkhami-Meybodi, institut for 
elektroniske systemer, for afhandlingen: 
”wireless Plug and Play control systems: 
hardware, networks and Protocols” (12. 
december 2012)
Peder Veng søberg, institut for mekanik og 
Produktion, for afhandlingen: ”captive r&d 
offshoring - the case of newly established 
foreign-invested r&d Units in emerging 
markets” (12. december 2012)
xiaoju guo, institut for Kemi og bioteknologi, 
for afhandlingen: ”glass transition and 
relazation: insights from calorimetry” (12. 
december 2012)
Zhen liu, institut for elektroniske systemer, 
for afhandlingen: ”techno-economical 
analysis of indoor enterprise solutions” (12. 
december 2012)
ditte degnbol, institut for Planlægning, 
for afhandlingen: ”slightly covered all the 
time” (12. december 2012)
Martin klitgaard leong, institut for mekanik 
og Produktion, for afhandlingen: “the 
influence of defects on the failure of wind 
turbine blades” (12. december 2012)
Fatemeh tahersima, institut for 
elektroniske systemer, for afhandlingen: ”an 
integrated control system for heating and 
indoor climate applications” (12. december 
2012)
stephan erbs korsholm, institut for 
datalogi, for afhandlingen: ”java for cost 
effective embedded real-time software” 
(12. december 2012)
Fujin deng, institut for energiteknik, for 
afhandlingen: ”design and control of a 
dc grid for offshore wind farms” (12. 
december 2012)
Mads sønderkær, institut for Kemi 
og bioteknologi, for afhandlingen: 
”bioinformatics tools for next generations 
dna sequencing” (12. december 2012)
thomas bøgholm, institut for datalogi, 
for afhandlingen: ”hard real-time java: 
Profiles and schedulability analysis” (12. 
december 2012)
vibeke børsholt rudkjøbing, institut for 
Kemi og bioteknologi, for afhandlingen: 
”detection, identification and Quantification 
of microorganisms in selected infections” 
(12. december 2012)
samant khajuria, institut for elektroniske 
systemer, for afhandlingen: ”a novel single 
Pass authenticated encryption stream 
cipher for software defined radios” (12. 
december 2012)

Mu Wei, institut for energiteknik, for 
afhandlingen: ”communications for 
coordinative control of wind Power 
systems” (12. december 2012)
Morten videbæk pedersen, institut for 
elektroniske systemer, for afhandlingen: 
”application and implementation of network 
coding for cooperative wirelss networks” 
(12. december 2012)
janus heide, institut for elektroniske 
systemer, for afhandlingen: ”low 
computational complexity network coding 
for mobile networks” (12. december 2012)
karsten jahn, institut for datalogi, for 
afhandlingen: ”Knowledge management 
in software development” (12. december 
2012)
Wen liu, institut for Planlægning, 
for afhandlingen: ”the integration 
of sustainable transport into future 
renewable energy systems in china” (12. 
december 2012)
tor tønnesen, center for industriel 
Produktion, for afhandlingen: ”driving 
change: on the Possibilities to combine 
tQm and bPr synergistically” (19. december 
2012)
Maciej jozef swierczynski, institut for 
energiteknik, for afhandlingen: ” lithium 
ion battery energy storage system for 
augmented wind Power Plants” (19. 
december 2012)
erhan demirok, institut for energiteknik, 
for afhandlingen: ”control of grid interactive 
PV inverters for high Penetration in 
low Voltage distribution networks” (19. 
december 2012)
jimoh ismaila adetunji, institut for Kemi 
og bioteknologi, for afhandlingen: ”microbial 
enhanced oil recovery” (19. december 
2012)
theodoros petsatodis, institut for 
elektroniske systemer, for afhandlingen: 
”far-field Voice activity detection and 
its applications in adverse acoustic 
environments” (19. december 2012)
peter andreas lund jacobsen, institut 
for Kemi og bioteknologi, for afhandlingen: 
”functionalisation of bioresorbable implants 
with cyclodextrins” (19. december 2012)
Müfit altin, institut for energiteknik, 
for afhandlingen: “dynamic frequency 
response of wind Power Plants” (19. 
december 2012)
ömer göksu, institut for energiteknik, for 
afhandlingen: ”control of wind turbines 
during symmetrical and asymmetrical grid 
faults” (19. december 2012)
rodrigo da silva, institut for energiteknik, 
for afhandlingen: ”optimisation of Vsc-hVdc 
transmission for wind Power Plants” (19. 
december 2012)
andrzej grzegorz adamczyk, institut for 
energiteknik, for afhandlingen: ”damping of 
low frequency Power system oscillations 
with wind Power Plants” (19. december 
2012)
rajib biswas, institut for Kemi og 
bioteknologi, for afhandlingen: ”optimization 
of the wet explosion Pretreatment for 
increasing biogas and bioethanon yield of 
lignocellulosic biomass” (19. december 
2012)
Morten haastrup, institut for mekanik og 
Produktion, for afhandlingen: ”dynamic 
drive train simulation” / 19. december 
2012)

alireza rezania kolaei, institut 
for energiteknik, for afhandlingen: 
”design, modeling and optimization of 
thermoelectrical Power generation devices” 
(19. december 2012)
alexandre Fleury, institut for elektroniske 
systemer, for afhandlingen: ”near future 
trends in interactive media convergence 
Using Quantitative and Qualitative 
approaches” (19. december 2012)
jie Zhang, institut for Planlægning, for 
afhandlingen: ”searching for cumulative 
Understanding of effectiveness: a focus 
on critical factors in environmental 
assessment” (19. december 2012)
chunfang Zhou, institut for Planlægning, 
for afhandlingen: “group creativity 
development in engineering education in 
Problem and Project-basedlearning (Pbl) 
environment” (19. december 2012)
teruo ohno, institut for energiteknik, for 
afhandlingen: ”dynamic study on the 400 kV 
60 km Kyndbyværket - asnetværket line” 
(19. december 2012)
Morten skou nicolaisen, institut for 
Planlægning, for afhandlingen: ”forecasts: 
fact or fiction? Uncertainty and inaccuracy 
in transport Project evaluation” (19. 
december 2012)
søren peder hyldal sørensen, institut 
for byggeri og anlæg, for afhandlingen: 
”soil-structure interaction for non-slender, 
large-diameter offshore monopiles” (19. 
december 2012)
christian Fischer pedersen, institut for 
elektroniske systemer, for afhandlingen: 
”Z-transform Zeros in mixed Phase 
deconvolution of speech” (19. december 
2012)
johan xi Zhang, institut for elektroniske 
systemer, for afhandlingen: ”robust 
subspace-based fundamental frequency 
estimation and related Problems” (19. 
december 2012)
samuel simon araya, institut for 
energiteknik, for afhandlingen: ”high 
temperature Pem fuel cells- degradation & 
durability” (19. december 2012)
rune røjgaard andreasen, institut for Kemi 
og bioteknologi, for afhandlingen: ”relating 
Key Physical-chemical biofilter Properties 
to filter medium characteristics” (21. 
december 2012)
chi su, institut for energiteknik, for 
afhandlingen: ”oscillation Performance and 
wide-area coordination control of Power 
system with large-scale wind farms” (21. 
december 2012)
xijuan chen, institut for Kemi og 
bioteknologi, for afhandlingen: ”triclosan 
removal in wastewater treatment 
Processes” (21. december 2012)
Weihao hu, institut for energiteknik, 
for afhandlingen: ”operation of modern 
distribution Power systems in competitive 
electricity markets” (21. december 2012)
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akadeMisk rÅd ved det sund-
hedsvidenskabelige Fakultet, 
aalborg universitet, har tildelt ph.d.-

graden til følgende:
jacob lund dideriksen, institut for medicin 
og sundhedsteknologi, for afhandlingen: 
”influence of motor Unit characteristics and 
behavior on surface emg, force and their 
association” (12. december 2012)
thomas nørgaard nielsen, institut 
for medicin og sundhedsteknologi, for 
afhandlingen: ”selective Peripheral nerve 
interfaces” (12. december 2012)
anderson de souza castelo oliveira, 
institut for medicin og sundhedsteknologi, 
for afhandlingen: ” modular organization of 
motor control during dynamic tasks: effects 
of Perturbation and training” (12. december 
2012)
imran khan niazi, institut for medicin 
og sundhedsteknologi, for afhandlingen: 
”movement related cortical Potentials 
based brain computer interface for stroke 
rehabilitation” (20. december 2012)
charlotte allerød, institut for medicin og 
sundhedsteknologi, for afhandlingen: ”a 
decision support system for mechanical 
Ventilation” (20. december 2012)

akadeMisk rÅd ved det saM-
Fundsvidenskabelige Fakultet, 
aalborg universitet, har tildelt ph.d.-

graden til følgende:
Merete Monrad, institut for sociologi 
og socialt arbejde, for afhandlingen: 
”caring with co-workers: the collegial 
embeddedness of emotional labor” (17. 
december 2012)
annette Quinto romani, institut 
for sociologi og socialt arbejde, for 
afhandlingen: ”what causes childhood 
obesity and inactivity?” (17. december 2012)
karen nielsen breidahl, institut for 
statskundskab, for afhandlingen: ”når 
staten lærer? en historisk og komparativ 
analyse af statslig policy læring og 
betydningen heraf for udviklingen i 
den arbejdsmarkedsrettede del af 
indvandrerpolitikken i sverige, norge og 
danmark fra 1970 til 2011” (14. januar 2013)
louise Møller pedersen, institut for 
statskundskab, for afhandlingen: ”integreret 
ulykkesforebyggelse. Ulykkesforebyggelse 
inden for træindustrien baseret på de-joys 
integrerede problemløsningstilgang og den 
reviderede realistiske evalueringsmodel” 
(14. januar 2013)
daniel Wilson ndyetabula, institut for 
økonomi og ledelse, for afhandlingen: 
”growing food business in a development 
setting: a Value chain Perspective” (14. 
januar 2013)

Practical seminar

social Media For public adMini-
strations and institutions
registration: february 15, 2013
date:  march 21-22, 2013
location:  berlin, germany
further information at website www.
euroacad.eu

Personale

nyansatte septeMber
ryan godsk larsen, adjunkt, medicin/
sundhedsteknologi 
Kim sørensen, lektor, energiteknik 
christian graugaard, professor, medicin/
sundhedsteknologi 
hanne frederiksen, kontorfuldmægtig, 
læring/filosofi 
søren holm, professor, læring/filosofi 
charlotte glümer, professor, medicin/
sundhedsteknologi 
Peter Vestergaard, professor, medicin/
sundhedsteknologi 
emil smed sørensen, ph.d-stipendiat, 
byggeri/anlæg 
mette sondrup andersen, postdoc, Kemi/
bioteknologi 
Peter skott, professor, økonomi/ledelse 
finn thorbjørn hansen, professor, læring/
filosofi 
nis bornø, ph.d.-stipendiat, datalogi 
giovanni bacci, postdoc, datalogi/ciss 
mette rømer, ph.d.-stipendiat, sociologi/
socialt arbejde 
tina elisa christiansen terp, videnskabelig 
assistent, aK 
morten havmøller laursen, videnskabelig 
ass., arkitektur/medieteknologi
Kasper s. Pedersen, videnskabelig ass., 
arkitektur/medieteknologi
rasmus guldbæk brandt, ph.d.-stipendiat, 
Kemi/bioteknologi 
rasmus buch møller, akademisk 
medarbejder, Kemi/bioteknologi 
lene højgaard christensen, akademisk 
medarbejder, Kemi/bioteknologi
trine hertz, ac-fuldmægtig, Planlægning 
maria simonsen, ph.d.-stipendiat, 
elektroniske systemer 
frank Ulrich, ph.d.-stipendiat, datalogi 
yi luo, videnskabelig assistent, medicin/
sundhedsteknologi 
Peter hasle, professor mso, ciP 
lasse Panny Pedersen, ac-fuldmægtig, 
teKnat/sUnd 
jon andersen, videnskabelig assistent, 
mekanik/Produktion 
mads jochumsen, ph.d.-stipendiat, medicin/
sundhedsteknologi 
mateusz dziubinski, adjunkt, matematiske 
fag  
bodil margrethe nielsen, ph.d-stipendiat, 
sociologi/socialt arbejde 
Kathrine Vognsen, ac-fuldmægtig, læring/
filosofi 
lars Ubbesen, videnskabelig assistent, 
mekanik/Produktion 
randi hagelund skygebjerg, videnskabelig 
assistent, Planlægning 
simone elkjær riis, ph.d.-stipendiat, 
medicin/sundhedsteknologi 
merete monrad, videnskabelig assistent, 
sociologi/socialt arbejde 
cathrine elgaard jensen, videnskabelig 
assistent, økonomi/ledelse 
morten sall jensen, videnskabelig assistent, 
økonomi/ledelse 
louise hansen, videnskabelig assistent, 
økonomi/ledelse 
sidsel marie nørholm, ph.d.-stipendiat, 
arkitektur/medieteknologi 
Kasper bering liisberg, studielektor, 
Kommunikation 
jacques novotny Kloster, ac-fuldmægtig, sf 

maiken Keller, overassistent, elektroniske 
systemer
Pernille skovgaard christensen, teKnat/
sUnd  
Vlad Petre glaveneu, lektor, Kommunikation 
emil Urhammer, videnskabelig assistent, 
Planlægning
andreas Petri, postdoc, medicin/
sundhedsteknologi 
charlotte m. b. nielsen, videnskabelig 
assistent, Kommunikation 
anders bundgård sørensen, videnskabelig 
assistent, Kemi/bioteknologi 
thøger Kari jensen, videnskabelig assistent, 
fysik  
jinling jiang, ph.d.-stipendiat, datalogi  
allan d. hammershøj, ac-fuldmægtig, 
elektroniske systemer 
gill Pedersen, ac-fuldmægtig, elektroniske 
systemer  
chalotte glintborg, ph.d.-stipendiat, 
Kommunikation 
bolette daniels beck, adjunkt, 
Kommunikation  
Philip carne Kjær, professor, energiteknik  
bo møhl, professor, Kommunikation 
sandro nickel, videnskabelig assistent, 
Kultur/globale studier 
søren randrup henrichsen, videnskabelig 
assistent, mekanik/Produktion
jørn duus sønderholm, adjunkt, læring/
filosofi  
susanne weibel, direktionssekretær, sbi  
mette dyhrman nielsen, overassistent, 
første studieår  
thomas nørgaard nielsen, videnskabelig 
ass., medicin/sundhedsteknologi
cino Pertoldi, professor mso, Kemi/
bioteknologi  
Zeinab esmail nazari, videnskabelig 
assistent, fysik 
julie cecilie jensen, adjunkt, læring/
filosofi  
Patrick wohnberger, specialarbejder, 
byggeri/anlæg 
anja marie bundgaard, videnskabelig 
assistent, Planlægning 
mikkel røjle bruun, akademisk medarbejder, 
byggeri/anlæg 
anders t. christensen, ph.d.-stipendiat, 
elektroniske systemer 
doris roth, postdoc, Kemi/bioteknologi
anne sofie m. mathiesen, videnskabelig ass., 
økonomi/ledelse 
greta minelgaite, ph.d.-studerende, byggeri/
anlæg 
sarai løkkegaard, videnskabelig assistent, 
Kommunikation 
Pia olesen, videnskabelig assistent, 
medicin/sundhedsteknologi 
cæcilie Kjær hanefelt bundgaard, 
ac-fuldmægtig, statskundskab 
angel ruiz de Vega, videnskabelig assistent, 
engergiteknik 
Valeriu-ciprian biris, akademisk 
medarbejder, energiteknik 
Pramod ghimire, ph.d.-stipendiat, 
energiteknik  
henning thomsen, ph.d.-stipendiat, 
elektroniske systemer 
lars dollerup bjerregaard, videnskabelig 
assistent, økonomi/ledelse 
mohsen rezaei, postdoc, mekanik/
Produktion  
anders ellern bilgrau, ph.d.-stipendiat, 
matematiske fag 
anders Kalsgaard møller, ph.d.-stipendiat, 
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elektroniske systemer 
dong wang, ph.d.-stipendiat, energiteknik 
reza ahmadi Kordkheili, ph.d.-stipendiat, 
energiteknik 
Kasper østergaard gundersen, 
videnskabelig assistent, økonomi/ledelse 
camilla wyrna hansen, videnskabelig 
assistent, ciP  
stefano Parmeggiani, videnskabelig 
assistent, byggeri/anlæg 
tanja dall, videnskabelig assistent, 
sociologi/socialt arbejde 
hans christian riiss, videnskabelig 
assistent, medicin/sundhedsteknologi 
allan schmidt jensen, videnskabelig 
assistent, ciP   
jiankun fang, postdoc, energiteknik 
diana Valeria suarez, videnskabelig 
assistent, økonomi/ledelse 
jan munkesø, systemadministrator, sbi 
lasse brunø, videnskabelig assistent, 
Kommunikation 
henrik bøjer christensen, datamekaniker, 
hUm iKt  
marlene landbo ydegaard, akademisk 
medarbejder, juridisk institut 
andy svejdal søbjerg, biblioteksmedhjælper, 
aUb  
yi gao, videnskabelig assistent, arkitektur/
medieteknologi 
henriette huse christensen, assistent, 
Kommunikation
   

FratrÅdte septeMber 
jakob lund dideriksen, ph.d., medicin/
sundhedsteknologi
yoann Pitarch, postdoc, datalogi 
Kirsten maagaard, laboratoriefunktionær, 
Kemi/bioteknologi 
Keld tolbod, teknisk chef, tf  
Karin schou, adjunkt, Kommunikation 
jian yang, akademisk medarbejder, 
mekanik/Produktion, 
jens bang-diekmann-madsen, 
chefkonsulent, Planlægning 
anja Vigbert, rengøringsassistent, tf 
lotte lindstrøm, kontorfuldmægtig, sf  
ole izard høyer, ph.d.-stipendiat, Kultur/
globale studier
Paolo Viappiani, adjunkt,  datalogi 
stephan alexander rein, elektroniske 
systemer  
hans henrik jensen, ph.d.-stipendiat, 
statskundskab 
aritra Kundu, videnskabelig assistent,  
medicin/sundhedsteknologi 
jacob selchau, akademisk medarbejder, 
mekanik/Produktion 
line U. christensen, akademisk 
medarbejder, medicin/sundhedsteknologi
Kristian lyngby Poulsen, akademisk 
medarbejder, Planlægning 
else-marie madsen, kontorfuldmægtig, ciP
lasse christiansen, videnskabelig 
assistent,fysik  
claus haugaard jacobsen, professor mso, 
Kommunikation 
thomas birk abildgaard, videnskabelig 
assistent, ciss  

lene højgaard christensen, akademisk 
medarbejder, Kemi/bioteknologi
jørgen hedegaard, teknisk assistent, sbi 
trine bjerrum Pedersen, afdelingsleder, øa
simon arnold mortensen, ph.d.-stipendiat, 
Kemi/bioteknologi 
sophie boisen, akademisk medarbejder, 
Kultur/globale studier 
signe leth, akademisk medarbejder, 
Planlægning  
esperanza jurado escobar, ph.d.-stipendiat, 
Kemi/bioteknologi 
Kenneth blak Pedersen, bygningsbetjent, tf

Hvis du er studerende eller ansat ved Aalborg 
Universitet, kan du i foråret komme gratis på en 
lang række kurser, foredrag og fyraftensmøder 
og blive lidt klogere på dit arbejde, dig selv og på 
livet.

En samarbejdsaftale mellem Folkeuniversitetet 
og AAU giver dig som studerende/ansat ved 
AAU mulighed for kvit og frit at deltage på de 
fleste af Folkeuniversitetets tilbud.

Tilbuddene ved Folkeuniversitetet er mange. Fra 
tilbud med et efteruddannelsesagtigt tilsnit som 
coaching, ledelse, kommunikation og erhvervs-
sprog til tilbud indenfor emner som psykologi, 
filosofi, kunst, historie og naturvidenskab. 

Tjek det store udbud på www.fuaalborg.dk.

OBS: Læs mere om vilkår for deltagelse på www.fuaalborg.dk. 
Vælg ’Specialaftaler’ i venstre menubox.

Folkeuniversitetet

Gratis på kursus
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Åbent hus på aau i februar og marts 2013.

AF cHArlotte roHde, 
stUdievejleder, den centrAle stUdievejledning

AAU i Aalborg inviterer i år potentielle ansøgere 
til åbent Hus onsdag den 6. marts kl. 10-17 på 

Fredrik bajers vej 7 og Kroghstræde 3. 

dagen er tilrettelagt, så de besøgende via 
oplæg, rundvisning og vejledning kan 
få et reelt indblik i, hvad det vil sige at 
studere på Aalborg Universitet. nogle 
potentielle ansøgere kender lidt til uni-
versitetet via forældre og kammerater, 
men for langt de fleste er universitetet 

ukendt land. 

et arrangement som åbent Hus kan medvir-
ke til, at universitet får dét, der populært hedder 

”de rette ansøgere”, nemlig ansøgere, der har sat sig 
ind i indhold og krav på det studium, der søges ind på. 

en afgørende oplevelse kan være mødet med det autentiske studie-
miljø. bl.a. af den grund foregår åbent Hus på en hverdag i dagtimer-
ne, hvor de studerende færdes og arbejder på gangene. 

vigtigt at Møde studerende

- Fra evaluering af tidligere åbent Hus og studiepraktik ved vi, at de 
unge er meget begejstrede for at tale med studerende og undervi-
sere og for at mærke studiemiljøet ved at gå med på en rundvisning. 
de unge får et stort udbytte af at møde studerende, der på egen krop 
kender studiet, siger lene Agger, den centrale studievejledning, som 
koordinerer åbent Hus på campus i Aalborg i samarbejde med fakul-
teternes kommunikationsmedarbejdere. 

- ved at give potentielle ansøgere et virkeligt indblik i, hvad der venter, 
hvis de vælger at søge ind på en af vores uddannelser, bliver de i stand 
til at træffe et velovervejet valg af studium, understreger lene Agger.

der forventes omkring 1500 besøgende til åbent Hus. Aalborg Kom-
mune bidrager igen i år til arrangementet ved at tilbyde gratis trans-
port for alle besøgende i hele regionen. læs mere på www.aabenthus.
aau.dk og om åbent Hus i København side 37 og i esbjerg side 39.

potentielle kandidater FÅr egen dag

Aalborg Universitet afholder 26. februar 2013 for første gang 
arrangementet Kandidatdag. Her kan kommende kandidatstude-
rende fra AAU og andre universiteter hurtigt, effektivt og oversku-
eligt få viden om deres muligheder for videre uddannelse på AAU. 

dagen er inspireret af det traditionelle åbent Hus, som primært 
henvender sig til potentielle bachelorstuderende. På Kandidatda-
gen kan de besøgende høre oplæg med fagpersoner og færdigud-
dannede kandidater fra erhvervslivet. derudover er der messeom-
råder, hvor der er mulighed for at snakke med fagpersoner fra de 
enkelte uddannelser, tale med studievejledere og undervisere samt 
med nuværende studerende og færdiguddannede kandidater. 

Arrangementet foregår kl. 14.00-17.30 på Kroghstræde 3 (HUm 
og sAmF), samt Fredrik bajers vej 7 og Fibigerstræde 15-16 
(teKnAt og sUnd). 

læs mere på http://www.kandidatdag.aau.dk

ny brocHUre  
pÅ engelsk

”why study at Aalborg 
University?” hedder en 
ny brochure, som er 
målrettet potentielle in-
ternationale studerende, 
der overvejer at tage en 
bachelor- eller kandi-
datgrad på AAU. brochu-
ren fortæller overordnet 

om undervisningsmetoder, gruppearbejde og praktik, men den 
præsenterer ingen konkrete uddannelser.

brochuren er foreløbig trykt i 1.000 eksemplarer og interes-
serede kan rekvirere den ved  AAU Kommunikation, som har 
skrevet teksten i samarbejde med internationalt Kontor. inter-
nationalt Kontor er i øvrigt i øjeblikket i gang med at udarbejde 
en generel profilbrochure på engelsk om AAU.

A A L B O R G  U N I V E R S I T Y

1

T E A M W O R K 
S E R I O U S LY

A F F E C T S
Y O U R  B R A I N

W h Y  S T U d Y  A T 
A A L B O R G  U N I V E R S I T Y ?

Sted
Niels Bohrs Vej 8

6700 Esbjerg

 

Kontakt
studievejledning@esbjerg.aau.dk 

9940 7777

Se program på:

aabenthus.aau.dk

Åbent hus
Aalborg

Universitet

6. marts 2013
Kl. 10-17

Sted
Kroghstræde 3 og 

Fredrik Bajers Vej 7

9220 Aalborg Ø

 

Kontakt
studievejledning@aau.dk 

9940 9440
Se program på:

aabenthus.aau.dk

Åbent hus
Aalborg Universitet

Esbjerg

22. feb. 2013 Kl. 8-15  
23. feb. 2013 Kl. 10-15 

Åbent HuS  
giver dig svar

•   Hvad går studiet ud på?

•  Hvad er adgangskravene?

•  Hvordan bliver jeg optaget?

•  Hvad er gruppearbejde og 

problemorienteret projekt-

arbejde?

•  Hvordan er studiemiljøet?

•  Kan jeg komme på studie-

ophold i udlandet?

•  Hvordan foregår eksamen?

•  Hvilke karrieremuligheder 

giver studiet?

Program

•   Uddannelssoplæg

•   Individuel vejledning

•   Rundvisning

•   Boligmuligheder 

Åbent hus
Aalborg Universitet

København

6. marts 2013
Kl. 13-18

Sted
A.C. Meyers Vænge 15

2450 København SV

 

Kontakt
studievejledning@cph.aau.dk 

9940 2450
Se program på:

aabenthus.aau.dk
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A A l b o r G  E S b J E r G  K Ø b E n H A v n

102686_omslag_studieguide2013.indd   1

20/12/12   10.21

S T U d i E G U i d E  2 0 1 3  p å  G A d E n
AAU’s stUdiegUide 2013 er nu på gaden i 40.000 eksemplarer i det nye 
AAU-design. guiden, der fortæller om alle universitetets bachelor- og kan-
didatuddannelser, er blevet distribueret til landets gymnasier og ung-
domsuddannelser. 

På uddannelsesmesserne i København, århus, Aalborg og Herning 
først på året er studieguiden blevet omdelt i stort antal, lige som 
den er betydningsfuldt materiale til de besøgende, når AAU holder 
åbent Hus i København, Aalborg og esbjerg i februar og marts.
studieguiden er først og fremmest en appetitvækker, som skal give 
studiesøgerne lyst til at læse mere på AAU’s hjemmeside.

UUg i Aalborg.

i n t r o  t i l  d E T  U k E n d T E

studievejleder
lene Agger


